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Et si véier Méint hier zanter dem 
leschte FUUSS an nach ëmmer huet 
de Virus SARS-CoV-2, deen elo net 
méi nei ass, d’Welt fest am Grëff. 

Et huet ee sech scho bal dru gewinnt. 
Dat ass och besser, well et gesäit net 
dono aus, wéi wa mer séier nees 
géifen e Liewen ewéi virum Corona 
kéinte féieren.

Mee natierlech arrangéiere mer 
eis. Op dëser Säit gesitt Dir eis 
Redaktioun am Corona-Look, an 
och d’Lay-Outerin an d’Correctice hu 
matgemaach. 

Och d’Liewen an der Gemeng 
geet virun; Dir kritt hei e kuerzen 
Iwwerbléck iwwer déi grouss 
Chantieren, déi d’Gemeng wëlles 
huet. Dat ass nawell eng Partie 
Kéiere vun Iech gefrot ginn, a mir 
probéieren, Iech um Lafenden ze 
halen. 

Verschidde Betriber hunn hir Dieren 
erëm op, wat eng gutt Saach ass. 
Wéi gewinnt, kritt Dir doriwwer e 
Reportage presentéiert.

Mee wat nach net gutt klappt, dat sinn 
ëffentlech Evenementer. Dorënner 
leiden och d’Veräinsaktivitéiten. An 
där Hisiicht ass de Bléck an d’Zukunft 
ëmmer nach ewéi en Horoskop, an 
dofir bleift et an där Rubrik roueg.

Déi schéi Foto um Cover, vun 
der Myrna Koster, weist, datt am 
Mëllerdall d’Bichen nach ëmmer an 
den Himmel wuessen.

Fir d’Redaktioun: Marc Barthelemy

gewinnt déi heiten:
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Dës Rapporte gi vum Gemengesekretariat 
geschriwwen, vun de Conseilleren nogekuckt a vun der 
Buergermeeschtesch autoriséiert. Si baséieren op den 
Deliberatioune vum Conseil, woubäi de geneeë Wuertlaut 
vun den Decisiounen an engem Dossier festgehalen a vun 
de Conseilleren ënnerschriwwe gëtt. Deen Dossier kann 
all Bierger op d’Gemeng kucke goen.

Dës Rapporte sinn a méi enger verständlecher Sprooch 
mat méi Explicatioune geschriwwen. Dofir sinn déi 
lëtzebuergesch an déi franséisch Versioun net ëmmer 
genee identesch. Et zielt dann, wat an der Gemeng am 
Dossier vun den Deliberatioune festgehalen ass.

 
GEMENGEROTSSËTZUNG 2020/3

Sëtzung vum Mëttwoch, de 6. Mee 2020

Et waren do am Sall oder per Tëleekonferenz: 

// HENX-GREISCHER Andrée, Buergermeeschtesch,
// MOULIN Théo, Schäffen, 
// BARTHELEMY Marc, 
// BENDER Maxime, 
// MEYERS Corinne, 
// MICHELS Mike, 
// THOLL Jean-Joseph, 
// TOBES Romain, Conseilleren, 
// DIMMER Martine, Sekretärin.

Entschëllegt: 

// BOONEN Serge, Schäffen.

Dagesuerdnung

2020-03-01 Informatioune vum Schäfferot un de 
Gemengerot betreffend déi aktuell 
Situatioun zu der Covid-19 Pandemie.

2020-03-02 Froe vum Gemengerot un de Schäfferot.

D’GEMENG // LA COMMUNE

RAPPORTE VUN DE GEMENGEROTSSËTZUNGEN

2020-03-03 Entscheedung iwwer de Suivi vum Bau 
vun enger pedagogëscher Spillplaz um 
Site vun der Heringer Millen.

2020-03-04 Ufro fir d’Unhele vun engem Schüler an 
der Primärschoul zu Waldbëlleg, deen 
net an der Gemeng wunnt.

2020-03-05 Entscheedung iwwer d’Astelle vu Schüler 
a Studente wärend der grousser  
Vakanz 2020.

2020-03-06 Bewëllegung vun den Einname vun 2019.
2020-03-07 Festleeë vun den Tauxe fir 

d’Gewerbesteier fir 2021.
2020-03-08 Festleeë vun den Tauxe fir d’Grondsteier 

fir 2021.
2020-03-09 Ufro fir d’Deele vun Terrainen zu 

Waldbëlleg.
2020-03-10 Verschiddenes.

Geméiss dem Artikel 13 vum ofgeännerte Gemenge- 
gesetz vum 13. Dezember 1988, ass op Ufro vun de 
Conseillere Bender, Michels an Tobes, folgende Punkt 
op d’Dagesuerdnung bäigesat ginn:

2020-03-11 Regionale Vëloskonzept.

Folgende Punkt ass op Ufro vun der Buergmeeschtesch 
als Urgence op d’Dagesuerdnung bäigesat ginn fir datt 
déijéineg, déi d’Demande maachen esou séier wéi 
méiglech kënnen eng Äntwert kréien:

2020-03-12 Entscheedung iwwer d’Ausüben oder 
de Verzicht vum Virkafsrecht betreffend 
Terrainen, déi an der Gemeng 
Waldbëlleg leien.

1. D’Ekippe vun den Aarbechter vum technëschen 
Déngscht a vum Botzservice vun der Gemeng hunn 
de 4.  Mee 2020 ënner Anhale vun de Sécherheets- 
consignen an de Gestes barrière erëm ugefaange mat 
schaffen.

 Bis op een Agent, mécht kee vun de Beamte méi 
Télétravail. D’Gemeng bleift nach bis de 25. Mee fir de 
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Public zou. D’Servicer fonktionnéiere weiderhin iwwer 
Rendezvous.

 Wat de Virowend vun Nationafeierdag ugeet, deelt 
de Schäfferot mat, datt d’Deelen vun enger Riet vun 
der Buergermeeschtesch an dem Gemengerot iwwer 
Internet virgesinn ass. Dëst fir mat de Bierger a 
Kontakt ze bleiwen wärend dëse schwéieren Zäiten.

 D’Buergermeeschtesch ënnersträicht, datt si de 
Gemengendéngschter fir hiert Engagement an hir 
gutt Aarbecht wärend dem Confinement Merci seet. 
Si waren alleguer déi ganzen Zäiten op Standby.

 Wärend der nächster Gemengerotssëtzung soll iwwer 
d’Aussetze vum Loyer fir d’Locataire vun der Heringer 
Millen entscheet ginn. 

2. Folgend Froe gi vun de Conseillere Bender, Michels an 
Tobes gestallt: 

 Am Gemengerot vum 3. Abrëll 2019 hu mir d’Fro opgeworf 
iwwer den erschwéierten Accès vum Gemengegebai. De 
Schäfferot huet op eis Ufro vun engem Handlaf bei den 
Trape vun der Gemeng d’Äntwert ginn, datt eng Offer 
ugefrot ass. 

• Wou ass dës Offer drun?

 D’Buergermeeschtesch äntwert, datt de Schäfferot 
scho virun enger Zäit e Gelänner bestallt huet, an 
datt de Responsabele vum technëschen Déngscht 
schonn e puer Mol bei der zoustänneger Firma 
nogehakt huet. D’Firma ass Ufank der Woch 
laanscht komm fir d’Moossen nach eemol ze 
huelen an huet versprach d’Gelänner d’nächst 
Woch ze installéieren.

 An deem Kader sollt och eng Parkplaz fir Leit mat 
ageschränkter Mobilitéit agezeechent ginn. 

• Wéi gesäit et mat esou engem Parking aus?

 Dës Parkplaz ass déi lescht Deeg agezeechent 
ginn, en entspriechend Schëld gëtt deemnächst 
opgehaangen. Et sinn och Pottoen am Agang vun 
der Strooss opgestallt ginn, fir ze verhënneren, 
datt hei Autoe parken an de Passage vum 
Schoulbus hënneren. 

 Grad a Krisenzäiten ass et wichteg wäitsiichteg ze 
plangen. Ee Moyen ass do de Plan pluriannuel financier 

(PPF), deen déi mëttelfristeg Planung u Projete fir d’Joren 
2021-2024 an der Gemeng ugëtt.

• Kéint de Schäfferot dëse Plang virstellen an ob déi 
wesentlech Punkten agoen?

	 D’Buergermeeschtesch erkläert, datt 
d’Preparatioun vum PPF nach net fäerdeg ass. 
De Schäfferot waart nach op Donnéeë vum 
Inneministère iwwer déi finanziell Repercussioune 
vum Covid-19 op déi staatlech Dotatiounen. De 
PPF gëtt an der nächster Gemengerotssëtzung 
matgedeelt. 

	 Am leschte Gemengerot vum 11. Februar 2020 ass d’Fro 
opgeworf gi vun der Etüd iwwer Staarkreenmanagement. 
D’Etüd sollt déi Woch drop virleien an dem Schäfferot 
presentéiert ginn.

• Wat sinn d’Erkenntnisser vun dëser Etüd?

 De Büro eepi huet d’Resultat vun der Etüd iwwer e 
Konzept fir d’Schütze virun Héichwaasser effektiv 
den 22. Abrëll erageschéckt. Den zoustännegen 
Här vum Büro eepi ass aktuell fir zwou Wochen 
am Congé. Esou bal en erëm op der Aarbecht ass, 
wäert en dem Schäfferot de Projet presentéieren.

 De Conseiller Barthelemy renseignéiert sech iwwer 
d’Reprise vun de Coursen am Fondamental, déi fir de 
25. Mee virgesinn ass.

 D’Klasse wäerten an zwou Gruppen A a B agedeelt 
ginn, déi sech tëschend de Coursen an der Schoul 
an de Revisiounen doheem ofwiesselen. Wärend 
de Revisioune gëtt eng Offer vun Nohëllef an der 
Maison relais proposéiert. Den Horaire gesäit 
5 Enseignementsstonne vun 08:00 bis 13:00 Auer vir. 
Vun 13:00 bis 18:00 Auer gëtt e gratis a fakultativen 
Accueil an der Schoul oder der Maison relais 
proposéiert, andeems opgepasst gëtt, d’Kanner aus 
engem nämmlechte Grupp enk ofgegrenzt vun anere 
Gruppen ze halen. D’Mëttegiesse gëtt vun der Maison 
relais preparéiert an innerhalb vun deene jeeweilege 
Gruppen zerwéiert. 

 D’Gemeng huet iwwerpréift wéi eng aner 
Gemengegebaier kéinten zur Verfügung gestallt ginn, 
fir déi ganz Organisatioun ze assuréieren. 

 Et ass eng Ëmfro un d’Eltere verschéckt ginn, fir de 
Besoin u Betreiung fir d’Kanner festzestellen.
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 De Congé pour raisons familiales fir Kanner vu 4 
Joer un, hëlt am Prinzip en Enn mat der Reprise 
vun de Coursen de 25. Mee 2020, ausser fir Eltere 
vu vulnerabele Kanner oder Kanner mat enger 
Behënnerung. D’Eltere vu Kanner ënner 4 Joer hunn 
de Choix fir weider vum Congé pour raisons familiales 
oder vun enger Betreiungsstruktur ze profitéieren.

3. De Gemengerot entscheet sech eestëmmeg fir 
d’Ausféiere vum Projet vun enger pedagogëscher 
Spillplaz um Site vun der Heringer Millen vum 
Urbanistebüro „Espaces et paysages“, an Zesummen- 
aarbecht mam Ingenieursbüro Daedalus. 

4. Nom Courrier vun der Madamm Tammy Klein-Weyland, 
laut wéi engem si d’Unhuele vun hirem Meedche Lena 
Klein am Cycle 1 vun der Grondschoul vu Waldbëlleg 
ufreet, entscheet de Gemengerot d’Kand net am Cycle 
1 vun der Grondschoul vu Waldbëlleg unzehuelen. Hie 
ralliéiert sech mat 8 Stëmme géint 1 Stëmm un den 
défavorabelen Avis vun der Schoulkommissiun, dëst 
aus dem Grond, datt den Effektif vun de Schoulkanner 
am Cycle 1 schonn erreecht ass an d’Kand als Net-
Awunner kee Lien mat der Gemeng Waldbëlleg huet.

	 De Conseiller Barthelemy ass derfir, dat Kand an 
der Waldbëlleger Grondschoul opzehuelen. Hien 
ënnersträicht, datt et e groussen Avantage ass, 
wann dat Kand zu Lëtzebuerg an d’Schoul ka goen, 
wann et spéider, wat jo ganz warscheinlech ass, op 
Lëtzebuerg schaffe kënnt. Et huet da Lëtzebuergesch 
a Franséisch geléiert, an dat ass gutt fir hatt, a gutt fir 
säi Patron, wann et heihinner schaffe kënnt. Well mer 
zu Lëtzebuerg dringendst gutt forméiert Leit sichen, 
déi heihinner schaffe wëlle kommen, ass et sënnvoll, 
Kanner vun déisäits de Grenzen an eise Schoulen 
opzehuelen, wann hir Elteren dat froen. Déi Kanner 
ginn och vum Ministère am Contingent vun de Stonne 
fir d’Schoul matgerechent, an et kann een den Elteren 
e Minerval froen.

5. De Gemengerot entscheet eestëmmeg, näischt un 
de Kontrakter vun de Studenten ze änneren, a se 
wärend der Summervakanz 2020 schaffe loossen ze 
kommen, dëst ënner Konditioun vum Anhale vun de 
Sécherheets- an Hygienesmoossnamen. 

6. De Gemengerot approuvéiert d’Gemengeneiname 
vun 2019.

7. De Gemengerot entscheet, den Taux vun der 
Gewerbesteier an der Gemeng Waldbëlleg fir 
d’Steierjoer 2021 op 250% festzeleeën. 

8. De Gemengerot entscheet: 

• den eenzegen an nämmlechten Taux fir d’Grond- 
steier B fir d’Steierjoer 2021 fir déi verschidde 
Kategorië vu Gebaier op 300% festzeleeën.

• den Taux fir d’Grondsteier A op 300% festzeleeën.

9. De Gemengerot gëtt säin Averständnis zum Projet 
fir d’Deelen a 4 Lote vun den Terrainen geleeën 
zu L-7681 Waldbëlleg, rue de la Montagne, déi um 
Kadaster ënnert den Nummeren 437/4762, 437/4233 
et 435/476, vun der Sektioun B vu Waldbëlleg agedroe 
sinn.

10. De Conseiller Barthelemy freet fir verschidden 
Theme vun der Kultur- an Tourissemskommissioun 
ze traitéieren. Hien erzielt, datt dës Kommissioun, 
déi just nach aus 3 Persoune besteet, nämlech dem 
Maxime Bender, Marc Feidt a Marc Barthelemy selwer, 
hir Aarbecht mat vill Engament wëllt weiderféieren. 
Concerte kënne bis op Weideres net stattfannen. 

 D’Conseilleren, déi Member vun dëser Kommissioun 
sinn, erziele vun hirer Iddi fir iwwer Facebook 
Fotoen ze publizéieren, déi um Territoire vun der 
Gemeng gemaach gi sinn a mat 4 Lignen Text iwwer 
Kulturthemen informéieren. 

 Si deelen och hir Iddi mat, fir déi lescht Gemengebiet 
mat themateschem Index ze digitaliséieren, dëst 
géif erméiglechen Artikelen hirem Thema no 
erëmzefannen. 

 D’Kultur- an Tourissemskommissioun mécht och mat 
hirer Iddi vun enger kultureller Plattform weider. 

	 De Schäffe Moulin informéiert, datt ee Leader 
Projet amgaang ass ausgeschafft ze ginn, an 
Zesummenaarbecht mat der Fondation Autisme 
Luxembourg, fir Dokumenter ze digitaliséieren. Dëse 
Projet ass a Verzuch geroden, well ufälleg Persounen 
sech drëm gekëmmert hunn. De Gemengebuet De 
FUUSS géif sech gutt eegenen, fir dëse Persounen 
d’Méiglechkeet ze ginn, fir d’Gemeng ze schaffen. 
D’Fondation Autisme ass och vun der National 
Bibliothéik agestallt. Esoubal de Leader Projet 
ugeet, informéiert de Schäffe Moulin d’Kultur- an 
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Tourissemskommissioun. De Conseiller Barthelemy 
erkläert, datt d’Gewiicht misst um Indexéieren an dem 
Archivéiere leien. 

 De Conseiller Michels renseignéiert sech a wéi 
wäit d’Gemeng Entreprisen an der Gemeng kéint 
ënnerstëtzen. Hie proposéiert den Entreprisen 
ze hëllefe sech virzestellen, fir esou méi Clienten 
unzezéien. D’Conseillere solle sech Gedanke maachen, 
wéi eng Méiglechkeeten een hätt, fir den Entreprisen 
ze hëllefen. 

11. Dëse Punkt ass geméiss dem Artikel 13 vum 
ofgeännerte Gemengegesetz vum 13. Dezember 1988 
op Ufro vun de Conseillere Bender, Michels an Tobes 
op d’Dagesuerdnung bäigesat ginn:

 Am Gemengerot vum 23. September 2019 hu mir en 
Avant-Projet agereecht den e kommunale Wee fir Vëloe 
virschléit. De Projet ass un den ORT weidergereecht 
ginn. Elo ass awer eng nei Informatioun an der aktueller 
Sauerzeitung (N°373 Mai 2020) zu deem Thema ze liesen: 
„L’objectif est de connecter les communes au réseau 
national de pistes cyclables et de créer des connexions 
entre les communes.“ 

 Do wou awer näischt ass, kann een näischt verbannen.

• Mir froen de Gemengerot, dem Schäfferot 
den Optrag ze ginn, e sou ee Wee fir Vëloen an 
eiser Gemeng ëmzesetzen, fir d’Ubannen un 
den nationale Reseau net ze verpassen an den 
Tourismus an eiser Gemeng an an der Regioun 
Mëllerdall weider ze stäerken.

	 De Conseiller Moulin, dee Member vum Aktiounsgrupp 
Leader ass, ass der Meenung, datt d’Formulatioun 
an der Sauerzeidung net glécklech gewielt ass an 
informéiert, datt d’Ufro vun 2019 vum Gemengerot 
vum Projet Leader, dee vum 1. Abrëll 2020 bis den 
31. Mäerz 2022 dauert, respektéiert an traitéiert gëtt.

 De Schäfferot ass der Meenung, datt keng intern 
Moossname musse geholl ginn, mee datt ee fir d’éischt 
d’Resultat vun den Etüdë soll ofwaarden. De Projet ass 
wéinst der sanitärer Krise a Verzuch geroden an déi 
éischt Resultater gi fir Mëtt 2021 erwaart.

 Den ORT Mëllerdall – Petite Suisse luxembourgeoise 
(ORT MPSL) wäert sech mat all Gemeng aus der 
Regioun Mëllerdall austauschen. 

 De Gemengerot entscheet en Opruff ze lancéiere 
fir en Aarbechtsgrupp ze schafen, dee sech an 
Zesummenaarbecht mam ORT Mëllerdall mat de 
Besoinen vun de Vëlos- a Spadséierweeër an der 
Gemeng befaasst. Den LAG Leader Regioun Mëllerdall 
soll zu dësem Thema kontaktéiert ginn.

12. D’Buergermeeschtesch freet de Gemengerot e 
weidere Punkt op d’Dagesuerdnung kënnen ze setzen. 
Dëst geméiss dem Artikel 13, Ofschnëtt 2, dee seet, 
datt kee Punkt, deen net op der Dagesuerdnung steet, 
dierf wärend der Gemengerotssëtzung beschwat 
ginn, ausser an dréngende Fäll. D’Drénglechkeet 
gëtt vun der Majoritéit vun den uwiesende Membere 
festgestallt. De Gemengerot gëtt an dësem Fall säin 
Averständnis, fir datt d’Leit, déi eng Ufro gestallt hu 
schnellstméiglech eng Äntwert kënne kréien. 

a)	 De Gemengerot entscheet op d’Virkafsrecht ze 
verzichte fir e Bauterrain vu 5,02 Ar, geleeën zu 
Haler an der Rue des Romains, um Kadaster 
ënnert der Nummer 959/2387, Sektioun A vun 
Haler.

b) De Gemengerot entscheet op d‘Virkafsrecht ze 
verzichte fir e Bauterrain vu 5,02 Ar, geleeën zu 
Haler an der Rue des Romains, um Kadaster 
ënnert der Nummer 959/2388, Sektioun A vun 
Haler.

c) De Gemengerot entscheet net vum Virkafsrecht 
ze profitéiere fir en Terrain vun 2,64 Ar, geleeën zu 
Waldbëlleg an der Rue Michel Rodange, agedroen 
um Kadaster ënnert der Nummer 402/4745, 
Sektioun C vu Waldbëlleg.
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GEMENGEROTSSËTZUNG 2020/4

Sëtzung vum Méindeg, de 25. Mee 2020

Et waren do: 

// HENX-GREISCHER Andrée, Buergermeeschtesch, 
// BOONEN Serge,
// MOULIN Théo, Schäffen, 
// BARTHELEMY Marc, 
// BENDER Maxime, 
// MEYERS Corinne, 
// MICHELS Mike, 
// THOLL Jean-Joseph, 
// TOBES Romain, Conseilleren, 
// DIMMER Martine, Sekretärin.

Entschëllegt: /.

Dagesuerdnung

2020-04-01 Organisatioun vum Fondamental 
fir d’Schouljoer 2020/2021: Lëscht 
1, Propositioun fir d’Neizoudeelung 
vun dräi Kandidate op déi fräi 
Schoulmeeschtesch/Léierinne-Posten 
am Fondamental (C2-4 100%, definitiv 
Posten).

2020-04-02 Organisatioun vum Fondamental 
fir d’Schouljoer 2020/2021: Lëscht 
1, Propositioun fir d’Neizoudeelung 
vun dräi Kandidate op déi fräi 
Schoulmeeschtesch/Léierinne-Posten 
am Fondamental (C2-4 100%, Poste just 
fir d’Schouljoer 2020-2021).

2020-04-03 Informatioune vum Schäfferot un de 
Gemengerot betreffend déi aktuell 
Situatioun zu der Covid-19 Pandemie.

2020-04-04 Froe vum Gemengerot un de Schäfferot.
2020-04-05 Schoulorganisatioun 2020-2021.
2020-04-06 Entscheedung iwwer d’Aussetze vum 

Loyer fir d’Locataire vun der Heringer 
Millen, wärend der Zäit vun der 
sanitärer Krise.

2020-04-07 Entscheedung iwwer d’Ausüben 
oder d’Zrécktriede vum Virkafsrecht 
betreffend Terrainen an der Gemeng 
Waldbëlleg.

2020-04-08 Ufro fir d’Deele vun engem Terrain zu 
Chrëschtnech.

2020-04-09 Matdeele vum méijärege Finanzplang.
2020-04-10 Verschiddenes.

1. 

a) De Gemengerot entscheet eestëmmeg ze 
proposéieren der Madamm Michels Laura 
den 1. vun den 3 fräie Posten (C2-4 100%) am 
Fondamental vun der Gemeng Waldbëlleg 
zouzedeelen.

b) De Gemengerot entscheet mat 8 Stëmme géint 
1 Stëmm ze proposéieren der Madamm Walch 
Laura den 2. vun den 3 fräie Posten (C2-4 100%) 
am Fondamental vun der Gemeng Waldbëlleg 
zouzedeelen.

c) De Gemengerot entscheet eestëmmeg ze 
proposéieren der Madamm Den Reijer Conny 
den 3. vun den 3 fräie Posten (C2-4 100%) am 
Fondamental vun der Gemeng Waldbëlleg 
zouzedeelen.

2. 

a) De Gemengerot entscheet eestëmmeg ze 
proposéieren der Madamm Jaas Corinne den 
1. vun den 3 fräie Posten (C2-4 100% Schouljoer 
2020-2021) am Fondamental vun der Gemeng 
Waldbëlleg zouzedeelen.

b) De Gemengerot entscheet eestëmmeg ze 
proposéieren der Madamm Hemmen Mandy den 
2. vun den 3 fräie Posten (C2-4 100% Schouljoer 
2020-2021) am Fondamental vun der Gemeng 
Waldbëlleg zouzedeelen.

c) De Gemengerot entscheet eestëmmeg ze 
proposéieren dem Här Goebel Mike den 3. vun den 
3 fräie Posten (C2-4 100% Schouljoer 2020-2021) 
am Fondamental vun der Gemeng Waldbëlleg 
zouzedeelen.

3. D’Buergermeeschtesch erkläert, datt d’Ekipp vum 
techneschen Déngscht a vum Botzservice bis op déi 
vulnerabel Persounen, hir Aarbecht erëm opgeholl 
hunn. Dat selwecht gëllt fir den administrative Service, 
wou ee Beamte weider am Télétravail ass.

 Haut hunn d’Coursen an der Schoul no 10 
Woche Confinement erëm ugefaangen. D’Schoul- 
organisatioun huet deementspriechend misse 
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virun der Reprise ofgeännert ginn. Et hu vill 
Preparatioune misse gemaach ginn. Esouwuel d’Säll 
ewéi och de Schoulhaff hu missen am Respekt vum 
Sécherheetsofstand ëmgebaut ginn. D’Madamm 
Buergermeeschter ënnersträicht, datt all bedeelegt 
Beamten eng gutt Aarbecht geleescht hunn a seet 
hinne Merci duerfir.

 De Schoultransport funktionéiert an zwou Etappen. 
D’Kanner ginn dem Grupp no, deen hinnen zougedeelt 
ginn ass, an d’Schoul bruecht. Ier d’Kanner an de Bus 
eraklammen, mussen se hir Hänn desinfizéieren an 
hir Mask undinn. Den Här Smit iwwerwaacht am Bus 
fir op Haler ob d’Sécherheetsmesuren agehale ginn. 
Fir d’Faart op Chrëschtnech iwwerhuele Elteren dës 
Tâche fräiwëlleg. De Bus bleift uewen um Parking 
bei der Schoul stoen, fir datt d’Kanner liicht an de 
Schoulhaff kommen. 

 De Schoulhaff ass a verschidden Usammlungszonen 
agedeelt. D’Raimlechkeete vun der Maison relais a 
vum Schoulgebai ginn duer, fir d’Kanner ze verdeelen, 
zousätzlech Raim sinn net néideg.

 D’Verdeele vun de 50 Maske gëtt den Dag no dëser 
Gemengerotssëtzung wärend dräi hallwen Deeg 
gemaach, dënschdes vun 13:30 bis 19:00 Auer, 
mëttwochs vun 08:00 bis 12:00 Auer an donneschdes 
vun 13:30 bis 19:00 Auer. D’Awunner si gebieden 
hire Bon de Retrait ze presentéieren. Op Ufro, ginn 
d’Maske fir vulnerabel Persoune geliwwert.

 D’Buergermeeschtesch erkläert, datt déi sanitär 
Krise e groussen Impakt op d’Gemengefinanzen 
huet an de Budget fir 2020 dohir misst iwwerschafft 
ginn. No der Aktualiséierung vun der Schätzung vum 
globalen Dotatiounsfong vun de Gemengen an dem 
Avis vum ieweschte Rot vun de Gemengefinanze vum 
5. Mee 2020, sinn déi staatlech Einame fir d’Gemeng 
Waldbëlleg ëm 1.102.258  € erof gesat ginn. Dës 
Chiffere si schonn am järleche Finanzplang vun der 
Gemeng ageschriwwen.

 D’Maison relais stellt véier Studente fir den 
Encadrement vun de Kanner an. Si si fir dës Tâche 
forméiert ginn. D’Mëttegiesse ginn an der Maison 
relais préparéiert an a Bain-marieën an de jeeweilege 
Säll vun de Kannergruppen zerwéiert.

4. Folgend Froe gi vun de Conseillere Bender, Michels an 
Tobes gestallt:

 De wichtegsten Dossier a Punkto Schmotzwaasser ass 
de Bau vun enger gemeinsamer Kläranlag fir déi zwee 
Dierfer Waldbëlleg a Chrëschtnech. Dësen Dossier huet 
misse wéinst geotechneschen Ënnersichungen annuléiert 
ginn. Mir stellen eis folgend Froen:

• Wéi gesäit den Zäitplang fir d’Kläranlag elo aus?

 D’Buergermeeschtesch erkläert, datt de Projet 
vun der Kläranlag zu Chrëschtnech enger neier 
Planung ënnerläit. Et sinn nei Etüde geplangt an 
deen iwwerschaffte Projet muss dann erëm enger 
Kommodo-Inkommodo-Enquête ënnerzu ginn. 
Si léisst umierken, datt nei Reklamatioune géint 
dëse Projet wäerte formuléiert ginn. Wärend 
d’Plaz wou d’Kläranlag geplangt war, net wäert 
änneren, änneren de Modell an d’Form dervun. 
De Bau geet manner déif an de Buedem fir esou 
d’Grondwaasser ze schützen. Keng Realisatioun 
vum Projet ass fir dëst Joer virgesinn. D’Bauzäit 
bedréit tëscht 3 a 4 Joer.

 De Conseiller Bender renseignéiert sech, ob et 
am Fall vun engem geriichtleche Prozess e Plang 
B gëtt. D’Buergermeeschtesch erkläert, datt initial 
virgesi war, eng Kläranlag zu Iechternach ze bauen 
an d’Ofwaasser dohinn ze kéieren. Allerdéngs 
huet d’Waasserwirtschaftsamt seng Oppositioun 
géint dëse Projet ausgeschwat. De Schäfferot ass 
der Meenung, datt de Projet zu Chrëschtnech op 
der Plaz, déi dofir virgesi war, weidergefouert gëtt.

• Wéi eng Demarchë gi fir d’Joer 2020 geholl?

 D’Buergermeeschtesch erkläert, datt déi 
Aarbechten, déi zu Waldbëlleg virgesi sinn, am 
Gaang sinn ausgefouert ze ginn.

 An der leschter Gemengerotssëtzung ass wéinst 
enger Circulaire vun der Inneministesch betreffend 
d’Virkafsrecht vun der Gemeng, d’Urgence ausgeruff ginn.

• Firwat huet d’Urgence missen ausgeruff ginn, bei 
enger Circulaire déi op de 5. Mäerz datéiert ass?

 D’Buergermeeschtesch gëtt ze verstoen, datt si 
scho wärend der leschter Gemengerotssëtzung 
op dësen Thema geäntwert hätt. Si erkläert, datt 
d’Iwwerschrëft vun dëser Circulaire vum 5. Mäerz 
„Loi Pacte logement – exercice du droit de 
préemption“ war. Well d’Gemeng Waldbëlleg awer 
net zum Pacte logement gehéiert, ass d’Circulaire 
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net direkt no hirer Publikatioun berücksichtegt 
ginn. D’Buergermeeschtesch huet den Dag virun 
der leschter Gemengerotssëtzung am Rapport 
vun der Gemengerotssëtzung vun der Gemeng 
Fiels gelies, datt dës Gemeng d’Virkafsrecht an 
hirer Sëtzung beschwat huet. Nodeems sech beim 
Inneministère iwwer dësen d’Thema informéiert 
ginn ass, ass de Schäfferot gewuer ginn, datt an 
all Fall, de Gemengerot muss iwwer d’Virkafsrecht 
entscheeden. Dës Entscheedung muss da vum 
Inneministère approuvéiert ginn. De Schäfferot 
huet et doropshin ubruecht fonnt, de Gemengerot 
ze froen, fir de betreffende Punkt dréngend op 
d’Dagesuerdnung ze setzen, fir datt net nach 
méi Verzuch an d’Dossiere kënnt an d’Notairen 
nach méi laang op eng Äntwert musse waarden. 
D’Prozedur fir d’Approbatioun vum Inneministère 
hëlt och nach eng Kéier Zäit an Usproch.

• Sinn tëschent dem 6. Mäerz an dem 5. Mee 
Decisioune vum Schäfferot iwwer Terraine geholl 
ginn, a wa jo wéi eng?

 D’Buergermeeschtesch erkläert, datt tëschent 
dem 6. Mäerz an dem 5. Mee 4 Certificaten fir 
Notairen ausgestallt gi sinn, wou d’Gemeng op 
d’Virkafsrecht verzicht huet. Et ass ëm 4 bebaute 
Parzelle gaangen.

 De Conseiller Tobes bemierkt, datt hien en 
Artikel gelies huet, an deem dra steet, datt den 
Deputéierte Laurent Mosar och den Avis vun 
der Bautekommissioun betreffend d’Virkafsrecht 
freet, ier den Dossier vum Gemengerot traitéiert 
gëtt. De Syvicol huet virgesi fir an dësem Thema 
ze intervenéieren, well esou eng zousätzlech 
Etapp erschwéiert déi administrativ Prozeduren 
a bréngt grouss Retarde fir d’Ënnerschrëft vun de 
Verkafsakte mat sech.

5. De Gemengerot hält d’Schoulorganisatioun fir 
d’Schouljoer 2020/2021 eestëmmeg fest.

6. De Gemengerot entscheet eestëmmeg, de Loyer fir 
d’Locataire vun der Brasserie Heringer Millen wärend 
der Periode vum 16. Mäerz 2020 bis den 31. Mee 2020 
auszesetzen.

7. De Gemengerot entscheet eestëmmeg op 
d’Virkafsrecht vun der bebauter Parzell (245/2377 
geleeën an der Sektioun A vun Haler an enger Zone 

d’habitation 1) a vun engem Terrain (245/2382, 
geleeën an enger Zone agricole) ze verzichten.

8. De Gemengerot entscheet eestëmmeg, säin 
Averständnis ze gi fir d’Deele vun der Parzell 138/4060, 
geleeën an der Sektioun C vu Chrëschtnech.

9. De Schäfferot deelt dem Gemengerot de järleche 
Finanzplang vun der Gemeng mat.

 D’Buergermeeschtesch informéiert, datt de Covid-19 
e groussen Impakt op d’Gemengefinanzen huet. Fir 
d’Joer 2020 sinn d’staatlech Dotatioune fir d’Gemeng 
Waldbëlleg ëm 1.102.258  € erof gesat ginn. Fir de 
weidere Fonctionnement vun der Wirtschaft ze 
garantéieren, huet d’Inneministesch d’Gemeng dozou 
opgeruff, déi geplangte Projeten am Respekt vun de 
finanzielle Méiglechkeete weiderzeféieren. Am Fall 
wou et schwéier gëtt, de Budget am Gläichgewiicht 
ze halen, kënne Prête gemaach ginn. Op alle Fall 
muss d’Resultat vum Compte vum Exercice 2019 
berécksiichtegt ginn, fir déi finanziell Situatioun vun 
der Gemeng beurteelen ze kënnen.

10. D’Conseillère Meyers mécht op déi gréisser 
Mënschenusammlunge beim Schéissendëmpel 
wärend de Feierdeeg an de Weekender op- 
mierksam. Op Christi Himmelfart war e grousse 
Chaos vu geparkten Autoen am Mëllerdall. Den 
Tourissemsminister Lex Delles fërdert d’Campagne 
„Vakanz doheem“, déi d’Leit aus dem Grand-Duché an 
der Groussregioun uschwätzt. De lokalen Tourissem 
ënnerstëtzt dës Formule, an invitéiert d’Leit de 
Mëllerdall ze entdecken. Allerdéngs ass e manifeste 
Probleem vu geparkten Autoen am Mëllerdall.

 De Conseiller Barthelemy renseignéiert sech iwwer 
d’Suite vum Courrier, deen de 25. Juli 2019 un de 
Mobilitéitsminister geschéckt ginn ass. De Schäfferot 
hat an dësem Schreiwes op d’Gefor vun der Kräizung 
bei der Präiteler Bréck opmierksam gemaach a 
Moossname proposéiert, déi virum Bau vun engem 
Kreesverkéier 2021 scho sollen ënnerholl ginn, fir 
déi heefeg Accidenter op dëser Plaz ze reduzéieren 
an d’Stroossesécherheet ze verbesseren. Bis haut 
koum keng Äntwert op dëse Courrier. Wärend enger 
Reunioun mam Schäfferot an de Verantwortleche vun 
de Ponts et Chaussées vun Dikrech an Iechternach, 
ass proposéiert ginn, fir Sträifen an d’Strooss ze 
zéie virun der Kräizung, déi Kaméidi maachen, fir 
datt éischter gebremst gëtt an d’Beem ewech ze 
rappen, déi wärend dem Bau vum Kreesverkéier 2021 
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souwéisou sollen ewech kommen, fir eng fräi Siicht 
ze garantéieren. D’Gemeng preparéiert e Rappel vum 
Courrier un de Mobilitéitsminister, fir datt hei esou 
séier wéi méiglech Sécherheetsmoossname kënne 
geholl ginn.

 De Conseiller Barthelemy renseignéiert sech iwwer 
d’Iddi fir en Index ze preparéieren iwwer déi ver-
schidde Sujeten, déi wärend de Gemengerots- 
sëtzungen traitéiert ginn a fir de Gemengebuet 
„De  FUUSS“. D’Administratioun leet dem Conseiller 
d’Dagesuerdnunge vun de Gemengeréit, déi um 
Server vun der Gemeng gespäichert sinn, weider an 
hëlleft den Index opzestellen.

	
	
	

 
GEMENGEROTSSËTZUNG 2020/5

Sëtzung vum Dënschteg, 30. Juni 2020

Et waren do: 
// HENX-GREISCHER Andrée, Buergermeeschtesch, 
// BOONEN Serge, 
// MOULIN Théo, Schäffen, 
// BARTHELEMY Marc, 
// BENDER Maxime, 
// MEYERS Corinne, 
// MICHELS Mike, 
// THOLL Jean-Joseph, 
// TOBES Romain, Conseilleren, 
// DIMMER Martine, Sekretärin.

Entschëllegt:	/.

Dagesuerdnung

2020-05-01 Ernenne vun engem Gemengebeamten 
am Gehaltsgrupp B1, techneschen 
Ënnergrupp, fir 40 Stonnen d’Woch, 
deen d’Funktioun vum Stellvertrieder 
fir de Responsabele vum techneschen 
Déngscht iwwerhëllt.

2020-05-02 Ernenne vum President vum 
Schoulkomitee vun der Grondschoul vu 
Waldbëlleg.

2020-05-03 Propose vu Kandidate fir d’Funktioune 
vum Bäisëtzer am Kader vun 
de Komplementarwale vun der 
Loyerskommissioun.

2020-05-04 Froe vun de Conseilleren un de 
Schäfferot.

2020-05-05 Restantenetat 2019.
2020-05-06 Detailléierten Avant-Projet fir 

d’Realisatioun vun enger pedagogescher 
Spillplaz um Site vun der Heringer 
Millen, Zon 1.

2020-05-07 Detailléierten Avant-Projet fir 
d’Realisatioun vun enger pedagogescher 
Spillplaz um Site vun der Heringer 
Millen, Zon 2.

2020-05-08 Projet fir d’Gestioun vum Waasser wat 
aus der Ëmgéigend vun der Rue Laach 
zu Waldbëlleg kënnt.

2020-05-09 Konventioun fir d’Iwwerschreiwe 
vu Géigestänn vun de Pompjeeë vu 
Waldbëlleg op de CGDIS.

2020-05-10 Mietvertrag iwwer Immobilien, déi 
d’Pompjeeë Waldbëlleg dem CGDIS zur 
Verfügung stellen. 

2020-05-11 Stellungnam vum Gemengerot 
betreffend de Projet vun der 
Schléissung fir de motoriséierte Verkéier 
um CR121 tëschend dem Grondhaff an 
der Reilander Millen wärend dem Mount 
August am Kader vum „Vëlossummer 
2020“.

2020-05-12 Stellungnam betreffend déi belsch 
Strategie iwwer d’Gestioun vum 
Atomoffall am Kader vun der 
grenziwwerschreidender ëffentlecher 
Berodung vun ONDRAF.

2020-05-13 Ufro fir eng Konzessioun um Kierfecht 
vun Haler.

2020-05-14 Ufroe fir d’Deele vun Terrainen, geleeën 
zu Haler.

2020-05-15 Entscheedung iwwer d’Ausüben 
oder d’Zrécktriede vum Virkafsrecht 
betreffend Terrainen, geleeën an der 
Gemeng Waldbëlleg.

2020-05-16 Aussergewéinlech budgetär 
Ofännerung.

2020-05-17 Subsidufroen.
2020-05-18 Verschiddenes.

1. Den Här Laurent Cremer gëtt eestëmmeg vum 
Gemengerot op de Poste vum Stagiaire am 
Gehaltsgrupp B1, techneschen Ënnergrupp, fir 
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40  Stonnen d’Woch, ernannt. Den Här Cremer 
assistéiert de Responsabele vum techneschen 
Déngscht.

2. De Gemengerot entscheet dem Här Minister 
d’Kandidatur vun der Madamm Christine Kieffer fir 
de Poste vun der Presidentin vum Schoulkomitee ze 
ënnerbreeden, dëst op Propose vum Schoulkomitee a 
fir e Mandat vu 5 Joer.

3. De Gemengerot entscheet:

• eestëmmeg dem Här Minister der Madamm 
Susana Cristina Marinho Da Silva hir Kandidatur 
fir d‘Funktioun vum effektive Bäisëtzer vun der 
Loyerskommissioun ze ënnerbreeden;

• mat 8 Stëmme géint 1 Stëmm dem Här Minister 
der Madamm Christine Schott hir Kandidatur fir 
d’Funktioun vum stellvertriedende Bäisetzer vun 
der Loyerskommissioun ze proposéieren.

4. Folgend Froe gi vun de Conseillere Bender, Tobes a 
Michels gestallt:

 Am Gemengerot vum 13. Mäerz 2019 ass eestëmmeg 
ugeholl ginn de Camping am Mëllerdall ze kafen. Elo ass 
de Camping geraumt. 

• Sinn der Gemeng duerch d‘Raumen zousätzlech 
Käschten entstanen? 

	 D’Buergermeeschtesch äntwert mat engem Jo 
op dës Fro. Op Nofro vum Här Michels, erkläert 
si, datt zousätzlech Käschten an Héicht vun 
52.000 € entstan si mam Ewechhuele vum Offall, 
duerch d’Ofrappe vum Fundament an de Weeër 
an duerch d’Roulotten, déi vu Proprietäre stoë 
gelooss gi sinn. Als Informatioun deelt si mat, datt 
d’Ewechhuele vu Sperrmüll 220 € pro Tonn kascht. 
D’Madamm Henx informéiert, datt de Schäfferot 
Kontakt mat enger däitscher Firma opgeholl 
huet, fir sech am Sënn vun enger raisonabeler 
Notzung vum Camping beroden ze loossen. Et si 
verschidden Aarbechte fir den Terrain ze botzen, 
ewéi Méinen an Hecke schneide gemaach ginn.

5. De Gemengerot entscheet eestëmmeg,

• d’Chiffre wéi a folgendem Tableau unzehuelen:

Gewéinleche 
Service:

Aussergewéinleche 
Service:

Provisoresch 

Reprisen:
111.175,02 EUR /

Hannerloosse vu 

Scholden:
692,13 EUR /

Total: 111.867,15 EUR /

• dem Schäfferot d’Averständnis ze ginn fir 
geriichtlech géint d’Schëldner virzegoen.

6. De Gemengerot gëtt mat 6 Stëmme géint 3 Stëmme 
säin Averständnis zum Devis vum Projet iwwer 
d’Zon 1 fir d’Realisatioun vun enger pedagogëscher 
Spillplaz um Site vun der Heringer Millen an Héicht 
vu 777.049,47 €. Dëse Projet ass vum Urbanistebüro 
„Espaces et paysages“ ausgeschafft ginn. D’Conseillere 
Bender, Michels an Tobes hunn sech géint dëse  
Projet ausgeschwat. De Conseiller Michels ass der 
Meenung, datt d’Zousazkäschten am Verglach mam 
initiale Projet ze héich sinn, hie renseignéiert sech 
iwwer d’Situatioun an der Iwwerschwemmungszon 
a bemierkt, datt am Laf vun de Joren nach weider 
Ënnerhaltskäschte wäerten derbäi kommen. De 
Conseiller Tobes erwähnt, datt de Parkplaze- 
probleem am Mëllerdall sech duerch dëse Projet 
verschlëmmere wäert an hie stellt de partizipative 
Charakter vum Projet a Fro. De Conseiller Bender 
fënnt, datt de globale Montant vum Projet ze héich 
ass.

7. De Gemengerot gëtt mat 6 Stëmme géint 3 Stëmme 
säin Averständnis zum Devis vum Projet iwwer 
d’Zon 2 fir d’Realisatioun vun enger pedagogëscher 
Spillplaz um Site vun der Heringer Millen an Héicht 
vu 712.653,30 €. Dëse Projet ass vum Urbanistebüro 
„Espaces et paysages“ ausgeschafft ginn. Ewéi beim 
éischten Deel vun dësem Projet hunn d’Conseillere 
Bender, Tobes a Michels aus deene selweschte Grënn 
och géint deen zweeten Deel gestëmmt.

8. De Gemengerot gëtt mat 8 Stëmmen an enger 
Enthalung säin Averständnis fir de Projet fir 
d’Gestioun vum Waasser, wat aus der Ëmgéigend vun 
der Rue Laach zu Waldbëlleg kënnt. Dëse Projet ass 
de 27.  Mee 2020 vum Ingenieursbüro B.E.S.T. mat 
engem Montant vun 2.045.000  € ausgeschafft ginn. 
De Conseiller Bender enthält sech beim Vote.

9. De Gemengerot entscheet d’Konventioun ze 
bewëllegen, déi de 27. Abrëll tëschend dem 
CGDIS an der Gemeng Waldbëlleg geschloss ginn 
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ass, betreffend d’Iwwerschreiwe vu Géigestänn 
a Versécherungskontrakten, Servicer fir d’Tele- 
communicatioun, Notzung an Ënnerhalt vun der 
Ariichtung.

10. De Gemengerot entscheet, datt d’Pompjeeë 
Waldbëlleg dem CGDIS hir Immobilien, geméiss den 
Artikelen 9 an 10 vum Gesetz vum 27. Mäerz 2018 
iwwer d’Organisatioun vun der ziviler Sécherheet, zur 
Verfügung stellen.

11.  De Conseiller Barthelemy bemierkt, datt d’Gemeng u 
sech d’Iddi vun enger Vëlospiste duerch de Mëllerdall 
an d’Schléissung fir de motoriséierte Verkéier 
ënnerstëtzt, mee datt de Projet „Vëlossummer“ dëst 
Joer net ze realiséieren ass. En ënnersträicht, datt 
en et net gutt fënnt, datt d’Ponts et Chaussées, nom 
Courrier dee virun engem Joer un de Minister Bausch 
zu dësem Thema adresséiert gouf, nach näischt 
ënnerholl hunn, fir d’Kräizung bei der Präiteler Bréck 
ze sécheren. D’Ponts et Chaussées plangen op dëser 
Plaz e Kreesverkéier an d‘Bréck soll net vergéissert 
ginn. E Kreesverkéier op dëser Plaz erweist sech als 
geféierlech fir d’Cyclisten. D’Buergermeeschtesch 
deelt mat, datt de Minister Delles versprach huet, no 
der Reunioun iwwer de Vëlossummer mam Minister 
Bausch iwwer dëse Probleem ze schwätzen.

	 Wat dee Projet ugeet, d’Streck Reilander Millen-
Grondhaff am August fir de motoriséierte Verkéier ze 
spären a fir d’Vëloen ze reservéieren, reprochéieren 
déi dräi Conseillere Bender, Michels an Tobes dem 
Schäfferot, den Avis am Numm vum Gemengerot 
un de Minister Delles redigéiert ze hunn, ouni 
d’Positioun vun all Gemengerotsmember ze kennen. 
Déi dräi Conseillere bedaueren, datt si deen Avis net 
gesinn hunn, ier e fortgeschéckt gouf, obschonns 
den Dag virdrun eng Aarbechtssëtzung war. 
D’Buergermeeschtesch äntwert, datt dëse Courrier 
immens kuerzfristeg huet mussen un de Minister 
Delles geschéckt ginn, an datt d’Conseilleren invitéiert 
gi si fir Positioun derzou ze huelen. Si hieft ervir, 
datt d’Gemeng d’Iddi vun dësem Projet ënnerstëtzt, 
deen allerdéngs dëst Joer aus diverse Grënn net ze 
realiséieren ass.

 De Conseiller Michels ënnersträicht, datt dat wichtegst 
Argument ass, datt d’Gemeng Waldbëlleg net un eng 
Vëlospiste ugeschloss ass. Hie wéilt d’Vëlosaktivitéit 
um Territoire vun der Gemeng Waldbëlleg fërderen.

 Deen neien Aarbechtsgrupp „Vëlos- a Wanderweeër“ 
kéint d’Situatioun fir de Summer 2021 analyséieren an 
iwwerpréiwen ob de Projet dann ze realiséiere wier. 
Den Aarbechtsgrupp géif engersäits d’Thema vun 
der Mobilité douce an anerersäits d’Fräizäit an den 
Tourissem traitéieren. D’Gemeng, a Concertatioun 
mam Aarbechtsgrupp, kéint sech uschléissend un 
d’Ministere wende fir e Projet op d’Been ze stellen, 
deen dës Facteure fërdert.

12. De Gemengerot 

• entscheet sech géint de Projet vun de 
geologëschen Ausgruewungen, wéi se vun der 
responsabeler belscher Autoritéit proposéiert 
goufen, auszeschwätzen;

• freet iwwerdeems fir déi ëffentlech Berodung ze 
reportéieren an drop ze waarden, datt de Projet 
iwwer de Plang vum geologesche Stockage vum 
radioaktiven Offall kompletéiert a méi objektiv 
gemaach gëtt an datt eng richteg sozial Debatt 
iwwer déi bescht Moyene fir radioaktiven Offall ka 
lancéiert ginn;

• beoptragt de Schäfferot domat dës Déliberatioun 
schnellstméiglech un d’ONDRAF weiderzeginn. 

13. De Gemengerot bewëllegt der Madamm Fabienne 
Pais-Veiga d’Konzessioun I 1 um Kierfecht zu Haler 
mat enger Breet vun 0,90 Meter fir eng Dauer vun 30 
Joer.

14. 

a) De Gemengerot gëtt säin Averständnis zum 
Projet vu BEST G.O. am Numm fir FIMAGU sàrl 
fir d’Kadasterparzell 245/2383, geleeën an der 
Sektioun A vun Haler an 3 Parzellen ze deelen.

b) Ënnert de Punkte b an c gëtt de Gemengerot säin 
Averständnis zum Morcellementsprojet vun 3 
Parzellen, déi um Kadaster ënnert den Nummeren 
333/2342, 333/2343 an 333/2344, Sektioun A vun 
Haler agedroe sinn; déi Parzelle ginn elo anescht 
agedeelt. D’Demande ass zesumme vu béide 
Proprietäre gemaach ginn. 

15. 

a) De Gemengerot entscheet mat 7 Stëmmen 
an 2 Enthalungen d‘Virkafsrecht vu Parzellen 
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net geltend ze maachen, déi an der Agrarzon 
leien an um Kadaster ënner der Sektioun C vu 
Chrëschtnech, Lieu-dit „Auf Tommen“ an den 
Nummeren 1042/3644 (70 Ar), 1044/3645 (37 Ar), 
1044/3646 (21 Ar) an 1045/3647 (77 Ar) agedroe 
sinn. D’Conseillere Barthelemy an Tobes enthale 
sech bei der Ofstëmmung.

b) De Gemengerot entscheet eestëmmeg, vum 
Virkafsrecht vun zwou Parzellen zeréckzetrieden, 
d’Nummer 163/4446 (15,54 Ar) läit an der Agrarzon 
an der Sektioun C vu Chrëschtnech an d‘Nummer 
163/4571 (7,08 Ar) an der Zone d’Habitation 1.

c) De Gemengerot entscheet eestëmmeg, 
d‘Virkafsrecht vun zwou Parzellen net geltend ze 
maachen. Déi eng läit an der Wunnzon 1 an ass 
um Kadaster ënner der Sektioun A vun Haler an 
der Nummer 245/2379 agedroen an déi aner läit 
an der Agrarzon an ass um Kadaster ënner der 
Sektioun A vun Haler an der Nummer 245/2380 
agedroen.

d) De Gemengerot entscheet eestëmmeg, vum 
Virkafsrecht vun enger Parzell zréckzetrieden, 
déi an der Wunnzon 1 läit an um Kadaster ënner 
der Sektioun C vu Chrëschtnech an der Nummer 
138/4060 agedroen ass.

16. De Gemengerot entscheet eestëmmeg e spezielle 
Kredit vun 30.000 € ënnert dem Artikel „Aménagement 
d’une nouvelle cuisine pour les besoins de la 
Maison Relais“ ze stëmmen, fir dësen op 80.000  € 
eropzesetzen.

17. De Gemengerot entscheet eestëmmeg folgenden 
Organisatiounen e Subsid an Héicht vu 75 € zou- 
zespriechen:

• Apemh vu Betten un der Mess;

• Objectif Tiers Monde;

• Aide aux enfants handicapés du Grand-Duché ;

• SOS Détresse ;

• Mitica asbl aus der Stad.

18. D’Buergermeeschtesch erkläert, datt, op Hiwäis vun 
der Inneministesch, de Feldwee „Réimerwee“, geleeën 
tëschend den Uertschafte Chrëschtnech, Waldbëlleg 

a Freckeisen, misst vum Domaine public an den 
Domaine privé vun der Gemeng emklasséiert ginn. 
Duerno kann dëse Wee zum Maartpräis verlount ginn. 
Déi aktuell Konventioun mat de Leit Duschang-Bintner 
misst deemno iwwerschafft ginn.

	 De Conseiller Barthelemy deelt mat, datt den Datum 
fir deen nächsten „De FUUSS“ den 10. September 2020 
ass, an datt d’Artikele fir dran dem Redaktiounsgrupp 
bis de 26. Juli 2020 zoukomm solle sinn. 

 
GEMENGEROTSSËTZUNG 2020/6

Sëtzung vum Méindeg, 20. Juli 2020

Et waren do: 

// HENX-GREISCHER Andrée, Buergermeeschtesch, 
// BOONEN Serge, 
// MOULIN Théo, Schäffen, 
// BARTHELEMY Marc, 
// BENDER Maxime, 
// MEYERS Corinne, 
// MICHELS Mike, 
// THOLL Jean-Joseph, 
// TOBES Romain, Conseilleren, 
// DIMMER Martine, Sekretärin.

Entschëllegt: /.

Dagesuerdnung

2020-06-01 Froe vun de Conseilleren un de 
Schäfferot.

2020-06-02 Järleche Gestiounsplang iwwer 
d’Gemengebëscher fir 2021.

2020-06-03 Policereglement vun der Gemeng 
Waldbëlleg.

2020-06-04 Motivéiert Deliberatioun iwwer 
d’Geldstrof, déi den Artikel 64 vum 
Policereglement virgesäit.

2020-06-05 Projet iwwer d’Zentralholzheizung mat 
Wärmereseau.

2020-06-06 Avis iwwer de Projet fir d’Ofschafe 
vum plan directeur sectoriel „Deponie 
fir Bauschuttentsuergung“, dee mam 
Règlement grand-ducal vum 9. Januar 
2006 obligatoresch ginn ass.

2020-06-07 Ëmklasséiere vu Parzellen, geleeën zu 
Haler, déi zum Domaine public
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gehéieren an den Domaine privé.
2020-06-08 Compromis iwwer d’Kafe vun Emprisen 

zu Haler.
2020-06-09 Entscheedung iwwer d’Ausüben oder 

d’Zrécktriede vum Virkafsrecht vun 
enger Parzell, geleeën zu Haler.

2020-06-10 Deele vun engem Terrain, geleeën zu 
Waldbëlleg.

2020-06-11 Ofrechnung vum Projet fir de Bau vun 
engem sanitäre Block bei der Heringer 
Millen.

2020-06-12 Järleche Plang fir d’Joer 2021 
betreffend Verbesserungs- an 
Erneierungsaarbechten un de 
Feldweeër.

2020-06-13 Bréif fir dem Mobilitéitsminister, déi 
geféierlech Situatioun op der Kräizung 
vun der Präiteler Bréck ze rapelléieren.

2020-06-14 Subsidufroen.
2020-06-15 Verschiddenes.

1. D’Conseillere Bender, Michels an Tobes hunn déi heite 
Froen un de Schäfferot gestalt:

 Vum 16. September bis den 22. September ass nees déi 
Europäesch Mobilitéitswoch. D‘lescht Joer si wärend der 
ganzer Mobilitéitswoch Aktivitéiten ugebueden gi vun der 
Gemeng.

• Participéiert d‘Gemeng Waldbëlleg och dëst  Joer 
un der Mobilitéitswoch?

• Wa Jo, a wéi enger Form soll dat stattfannen?

• Wann Neen, wat wiere méiglech Alternativen?

 D’Buergermeeschtesch äntwert, datt d’Gemeng 
dëst Joer nees gewëllt ass un der Mobilitéitswoch 
deelzehuelen an zwar 1 bis 2 Deeg, an datt 
de Schäfferot d’Charta fir ze participéieren 
ënnerschreift. Wéngt der aktueller Situatioun 
vun der Pandemie wees een nach net wéivill Leit 
am September dierfen zesummekommen an 
dowéngst steet och nach keen detailléierte Plang 
vun den Aktivitéiten. E Parcours wier bestëmmt 
méiglech.

	 D’Conseillère Meyers huet déi heite Froen eraginn:

 De Covid-19 huet alle Veräiner Misère gemaach, an och 
der Musek, déi verschidden Optrëtter net konnt maachen.

• Wéi ass et elo prinzipiell? Ass et virstellbar, 
am Hierscht oder Wanter mat den aktuelle 
Conditioune Kulturevenementer virzegesinn, an 
der Sportshal op Still? 

• Wéi vill Leit kéinten dann dohinner goen?

 D’Buergermeeschtesch erkläert, datt se 
momentan och keng Äntwert op dëse Sujet 
huet. No Informatioun vum Conseiller Bender 
si Concerte méiglech, zum Beispill bei Blosins- 
trumenter mussen d’Musikanten 2 Meter Distanz 
anhalen. De Public muss e Mask droen oder 
eng Distanz vun 2  Meter berücksichtegen. Bei 
Concerten dobaussen, mam Respekt vun de 
Virsiichtsmoossnamen, ass et méiglech méi e 
grousse Public ze empfänken.

• Fir an de Sall vun der Musek ass e Lift virgesinn, 
fir déi schwéier Instrumenter kënne méi liicht ze 
transportéieren. Wéini gëtt dee realiséiert?

 D’Aarbechte fänken am September un a fir de 
Wanter misst de Réibau stoen. 

	 De Conseiller Tholl huet dës Froen eragereecht:

 Duerch de Covid-19 si vill Chantieren opgehale ginn. Dat 
ass och esou um Fussballsterrain zu Chrëschtnech.

• Wou ass de Chantier vun der neier Buvette um 
Fussballsterrain drun?

• Wéi sinn elo d’Delaien, déi ee ka virgesinn?

 D’Buergemeeschtesch preciséiert, datt d’Planung 
fäerdeg an de Projet approuvéiert ass. Den 
Architektebüro schafft elo de Bordereau fir 
d’Ausschreiwung aus, fir datt d’Aarbechten am 
September kënne vergi ginn.

	 De Conseiller Barthelemy freet dat heiten:

 Den Tourismus am Mëllerdall huet ferm ënnert den 
Iwwerschwemmungen an der Covid-19-Kris gelidden. 
Dofir ass et wichteg, déi traditionell Attraite vun der 
Regioun ze ënnersträichen, also d’Wanderweeër an och 
d’Méiglechkeeten, mam Vëlo ze fueren.

 Kierzlech ass d’Gemeng Waldbëlleg kritiséiert ginn, well se 
sech wéinst der geféierlecher Situatioun op der Kräizung 
vun der Präiteler Bréck a wéinst der gespaartener Strooss 
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vu Waldbëlleg an de Mëllerdall dergéint ausgeschwat 
huet, elo kuerzfristeg d’Strooss duerch de Mëllerdall fir 
Autoen ze spären a fir Vëloen ze reservéieren.

• Wou ass d‘Reparatur vun där Strooss drun? Wéini 
soll se erëm opgoen?

 D’Buergermeeschtesch erkläert, datt et e Chantier 
vu Ponts et Chaussées ass an datt d’Gemeng keng 
Detailer derzou huet wéi d’Aarbechte weiderginn. 
Si deelt mat, datt Buedemprouwe geholl gi si fir 
den Ënnerbau vun der Strooss ze analyséieren.

• Wat soll op där Kräizung vun der Präiteler Bréck 
geschéien, fir se méi sécher ze maachen, speziell 
fir Vëloen?

 Dëst ass e Ponts et Chaussées-Projet. E Rond-
Point ass virgesinn. D’Madamm Henx huet e 
Responsabele vum Ministère gefrot, fir Pläng 
vum Projet ze kréien, fir datt mol iwwer de Projet 
kann diskutéiert ginn. D‘Pläng sinn awer nach net 
op der Gemeng ukomm. Op den 1. Bréif un de 
Minister Bausch vum Juli 2019, den déi geféierlech 
Situatioun vun der Kräizung op der Präiteler 
Bréck ausleet, krut d’Gemeng keng Äntwert. An 
der jetzeger Sitzung gëtt d’Decisoun geholl, fir 
e Rappell vun diem Bréif ze maachen an dann 
d’Reaktioun vum Minister ofzewaarden. E Rond-
Point ass fir Cyclistë geféierlech.

 De Schäffe Moulin preciséiert, datt op den initiale Pläng, 
déi vum Projet erëmgaang si, keng Moossnamen am 
Intérêt vum Cyclissem virgesi waren. Et ass méiglech, 
datt d’Approche elo no den Diskussiounen iwwer de 
Vëlossummer geännert huet.

• Wëllt d‘Gemeng 2021 beim Vëlossummer mat- 
maachen?

 D’Buergermeeschtesch fënnt d’Iddi vun engem 
Vëlossummer gutt. Si ass awer der Meenung, datt 
d’Streck d’Cyclisten net a Gefor dierf bréngen. Am 
Virfeld soll gekuckt ginn ob aner Strecke ronderëm 
net gespaart sinn an d’Gemenge sollen an engem 
verstännegen Délai driwwer informéiert ginn. 
Wann 2021 nees e Vëlossummer stattfënnt, ass 
d’Buergermeeschtesch der Meenung, datt et 
interessant wier fir matzemaachen. 

• Preparéiert de Schäfferot e Konzept fir d‘Fouss- 
a Vëlosweeër op dem Terrain vun der Gemeng 
Waldbëlleg? 

 Den Aarbechtsgrupp fir Vëlos- a Spazéierweeër 
setzt sech aus 17 Leit zesummen an huet sech 
eng éischte Kéier den 8. Juli op der Gemeng 
zesummegesat. Dunn ass decidéiert ginn, de 
Grupp an zwee ze splécken, an ee fir d’Vëlos- an ee 
fir d’Spazéierweeër ze schafen, déi hannertenneen 
zesummekommen, deen éischten um 19h an 
deen zweeten um 20h. D’Reunioune fannen am 
Hentgesbau statt mam Respekt vun den 2 Meter 
Distanz.

	 De Conseiller Bender huet eng Bemierkung zu 
de Rapporte vun den Deliberatioune vum leschte 
Gemengerot gemaach. E Feeler huet sech an d’Resultat 
vum Ofstëmme geschlach vun zwou Deliberatiounen, 
déi elo verbessert ginn. Et geet éischtens ëm de Punkt 
vum Projet vun der Gestioun vum Waasser aus der 
Emgéigend vun der rue Laach zu Waldbëlleg, fir deen  
de Conseiller Bender sech enthalen hat. An zweetens  
ëm d’Virkafsrecht vun de Parzellen 1042/3644, 
1044/3545, 1044/3646 an 1045/3647 de Punkt 2020-
05-15a, dat de Gemengerot mat 7 Stëmmen an enger 
Enthalung net wëll geltend maachen. Bei diem Punkt 
hu sech d’Conseillere Barthelemy an Tobes enthalen.

 Hie freet och, ob et esou ze verstoen ass, datt eng 
Decisioun ënnert dem «  Divers  » geholl ginn ass, 
wat d’Ëmklasséiere aus der Propriété publique 
communale an d’Propriété privée communale vum 
Wee um Freckeisen ugeet. D’Buergermeeschtesch 
erkläert, datt si just driwwer informéiert huet, 
wat den Inneministère bemierkt huet zou der 
Verfügungstellung an datt eng Decisioun iwwer 
d’Ëmklasséieren an engem nächste Gemengerot 
muss geholl ginn. De Conseiller Bender ass erstaunt, 
datt eng einfach Informatioun an d’Deliberatioune 
geschriwwen a vun de Conseilleren ënnerschriwwe 
gëtt, obschonns kee Vott geholl ginn ass.

 De Conseiller Bender freet och, ob d’Ophuele vun de 
Sitzungen just fir den interne Gebrauch geduecht ass 
oder ob d’Conseilleren d’Enregistrementer och kréien. 
Et ass zréckbehal ginn, datt dës just fir d’Sekretariat 
geduecht sinn, fir d’Verfaasse vum Rapport.

 De Conseiller Tobes mécht eng Bemierkung zu 
der Formulatioun iwwer d’Prise de Position vum 
Gemengerot zum Vëlossummer 2020, tëscht dem 
Grondhaff an der Reilander Millen. Hie preciséiert, datt 
hien net d’Accord war, datt de Courrier un de Minister 
Bausch am Numm vum Gemengerot formuléiert 
ass ouni datt de Gemengerot e gesinn huet. Sénger 
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Meenung no hätt e misse, fir driwwer ze diskutéieren, 
an der Aarbéchstsëtzung ausgedeelt ginn, déi den Dag 
virdrun owes, ier en erausgaang ass, stattfond huet.

2. De Gemengerot bewëllegt de järleche Gestiounsplang 
fir d’Joer 2021 iwwer d’Gemengebëscher wéi folgend:

Gehälter: Rechnungen: Investissementer: Einnamen:

Nohalteg  
Gestioun a 
Schütze vun  
de Bëscher:

25.000,00 55.250,00 80.250,00 69.500,00

Sensibilisatioun 
an Informatioun 
vun der  
Ëffentlechkeet:

5.000,00 5.000,00

Logistik a  
Personal: 9.750,00 18.250,00 28.000,00

39.750,00 73.500,00 113.250,00 69.500,00

3. De Gemengerot bewëllegt d’Policereglement vun der 
Gemeng Waldbillig. Dëst Reglement ass preparéiert 
ginn an Ofsprooch mat dem interkommunale Comité 
de prévention vun der Police. D’Naturparkgemengen 
hunn en eenheetlechen Text ugeholl, ugepasst un déi 
jeeweileg Besoinen vun all Gemeng. De Conseiller 
Tobes bedauert, datt d’Eechen delocaliséiert musse 
gi wéngt dem Eichenprozessionsspinner. Aner Beem 
sinn och scho befall. 

4. De Gemengerot entscheet eestëmmeg, de Maximum 
vun der Geldstrof fir Verstéiss, déi an den Artikelen 
48, 50 a 54 vum Policereglement vun der Gemeng 
Waldbëlleg festgehale sinn, op 2.500.-  € ze setzen, 
fir dem Policeriichter de Pouvoir ze ginn, fir Akte 
vu Vandalismus a Beschiedegung u privaten an 
ëffentleche Saachen ze bestrofen.

5. De Gemengerot gëtt säin Averständnis zum Projet vun 
enger Zentralholzheizung mat Wärmereseau, déi an 
der Strooss „A Kilker“ zu Waldbëlleg geplangt ass an  
de 17. Juli 2020 vun Daedalus Engineering vun 
Hiefenech, an Zesummenaarbecht mat Goblet 
Lavandier & Associés Ingénieurs-Conseils S.A., aus- 
geschafft gouf. Dëse Projet ass mat engem Montant 
vun 2.322.450,00 € gestëmmt ginn. 

6. De Gemengerot entscheet de Projet iwwer 
d’Ofschafe vum Plan directeur sectoriel „Deponie 
fir Bauschuttentsuergung“, dee mam Règlement 
grand-ducal vum 9. Januar 2006 obligatoresch gouf, 
op d’Dagesuerdnung vum nächste Gemengerot ze 

setzen, well den zousätzlechen Délai vu 15 Deeg 
net respektéiert ginn ass, deen d’Leit hu fir hir 
Observatiounen eranzeginn, an nach muss bis den 
23. Juli lafen.

7. De Gemengerot gëtt säin Averständnis fir 
d’Ëmklasséiere vun de Parzellen 245/2374, 245/2375 
an 245/2376, geleeën zu Haler, Sektioun A vun Haler 
mat enger Fläch vun 20,5 Ar aus dem Domaine public 
communal an den Domaine privé communal. Dëst en 
vue vun engem eventuelle Verkaf.

8. 

a) De Gemengerot gëtt säin Averständnis zum 
Compromis vum 15. Juni 2020, laut wéi engem 
d’Gemeng Waldbëlleg eng Emprise keeft zum 
Präis vu 567.- €, geleeën zu Haler, Sektioun A vun 
Haler, um Kadaster ënnert der Nummer 959/2215 
agedroen, mat enger Fläch vun 81 Centiar.

b) De Gemengerot gëtt säin Averständnis zum 
Compromis vum 2. Juli 2020, laut wéi engem 
d’Gemeng eng Emprise keeft zum Präis vun 
1239.- €, geleeën zu Haler, Sektioun A vun Haler, 
um Kadaster agedroen ënner der Nummer 
821/2385 mat enger Fläch vun 1,77 Ar. Op 
dëser Parzell gëtt eng Plaz amenagéiert, datt de 
Schoulbus kann dréinen.

9. De Gemengerot entscheet eestëmmeg, vu sengem 
Virkafsrecht zeréckzetrieden betreffend eng Parzell, 
déi an der Wunnzon 1 läit an um Kadaster ënner 
der Nummer 455/2294 an der Sektioun A vun Haler 
agedroen ass, mat enger Fläch vun 3,81 Ar. De 
Conseiller Tobes proposéiert eng Decisioun iwwer 
d’Grondprinzipië vun der Gemeng ze huelen, fir 
festzeleeën ënner wéi enge Conditiounen d’Gemeng 
hiert Virkafsrecht geltend mécht. 

10. De Schäffe Boonen deelt mat, datt hien et net gutt 
fënnnt, wann d’Gemeng hiert Virkafsrecht geltend 
mécht. Hien ass der Meenung, datt d’Gemeng sech  
net amësche soll an e Kontrakt tëscht Keefer a 
Verkeefer, mee datt se soll kucken u wéi engen 
Terrainen se interesséiert ass an da mat de Propriétaire 
soll schwätzen. 

11. De Gemengerot gëtt säin Accord zum 
Morcellementsprojet, fir den Terrain, deen um 
Kadaster ënner der Nummer 395/4380, Sektioun A 
vun Haler agedroen ass, an 3 Parzellen ze deelen. 
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12. De Gemengerot gëtt säin Averständnis zu der 
Ofrechnung betreffend d’Aarbechte vum Bau 
vun engem sanitäre Block bei der Spillplaz vun 
der Heringer Millen. Den Devis gesäit e Montant 
vu 415.350,00 € vir, déi effektiv Ausgab läit bei 
436.381,59 € an déi staatlech Hëllef vun der genereller 
Tourissemsdirektioun bedréit 145.372,50 €.

13. De Gemengerot hält deen heite Plang iwwer d’Erneiere 
vun de Feldweeër fir 2021 fest:

Uertschaft Sektioun Lieu-dit Aart vun den Aarbechten

Chrëschtnech C Auf dem Gries
Erneierung vum 

Uewerflächeprofil
380 m

Waldbëlleg B Réistenhéicht Schotterung 600 m

14. De Gemengerot bewëllegt mat 8 Stëmmen an enger 
Enthalung fir e Courrier un de Mobilitéitsminister 
ze adresséieren, deen de Conseiller Barthelemy 
preparéiert huet an deen de Minister soll un e Courrier 
vum Juli 2019 erënneren, mat deem de Gemengerot de 
Minister op déi geféierlech Situatioun op der Kräizung 
vun der Präiteler Bréck opmierksam gemaach huet. 
An engems gëtt mat dësem Courrier eng Entrevue 
mam Minister gefrot. D’Responsabel vun der Gemeng 
stelle fest, datt hir Propose net eescht geholl gëtt vun 
enger verbesserter Signalisatioun an Installatioun vun 
der Kräizung fir d’Leit, déi hei fueren, a virun allem 
d’Cyclisten an d’Motorradsfuerer soll schützen. 

 De Conseiller Tobes ass der Meenung, datt d’Gemeng 
de Projet vum Vëlossummer hätt kéinten anescht 
ugoen andeems se den Dialog mam Här Minister 
gesicht hätt, fir d’Kräizung méi sécher ze maachen. 
Hien enthält sech vum Vote. 

 De Schäffe Boonen fënnt et net richteg, fir de Refus 
vum Vëlossummer just op d’Situatioun vun der 
geféierlecher Kräizung op der Präiteler Bréck ze 
drécken.

15. De Gemengerot entscheet, den heiten Associatiounen 
e Subsid an Héicht vu 75 € zouzespriechen:

• Wäertvollt Liewen asbl
• ONGD-FNEL scouts& guides
• Amnesty International Luxembourg asbl
• Pharmaciens sans frontières Luxembourg asbl.

16. De Conseiller Michels deelt mat, datt 
d’Foussgängersträif op der Bréck beim Hotel des 

Cascades just duerch Schëlter op deenen zwou 
Plaze gekennzeechent ass, an net op der Strooss 
agezeechent ass. De Schäfferot geet dervun aus, datt 
d’Anzeechnen nom Erneiere vum Tapis vergiess ginn 
ass.

 De Conseiller Bender mécht drop opmierksam, datt 
am Alewee de Passage vun Autoen zougeholl huet an 
datt et schéngt, wéi wa Leit an de Bësch ginge fuere fir 
grillen oder/a feieren ze goen. De Schäffe Moulin hieft 
ervir, datt a sou enge Fäll d’Police oder de Fierschter 
solle geruff gi fir Kontrollen ze maachen. D’Police an 
Zesummenaarbecht mat der Naturverwaltung mécht 
Kontrollen op de Weekender.

 De Conseiller Bender zielt vun de Reunioune 
mam ORT an dem Leader. Den ORT huet finanziell 
Abousse gemaach an eng Simulatioun gemaach vun 
der Tendenz vun der Hausse vun der finanzieller 
Bedeelegung vu 5 op 10 Euro. De Minister Delles 
war och an der Reunioun an huet versprach, dat 
nozekucken. De Conseiller Bender huet Bedenken, 
well déi Participatioun op d’Unzuel vun de Bierger ze 
bezuelen ass. D’Buergermeeschtesch erkläert, datt 
de selwechte Phänomeen sech och beim Naturpark 
Mëllerdall weist. D’Projete vun ORT, Leader an 
Naturpark, déi presentéiert an ausgefouert ginn, 
sinn interessant mee de Käschtepunkt geet erop. 
D’Buergermeeschtesch ass der Meenung, datt een dat 
Ganzt aus engem kritesche Wénkel kucke soll.

 De Conseiller Tobes renseignéiert sech driwwer 
wéi d’Generalversammlunge vun de Veräiner (AG) 
gehale gi mat de Restriktioune vum Covid-19. 
D’Buergermeeschtesch seet, datt d’Majoritéit vun de 
Veräiner hir AG gehalen huet. De Fussball hält seng no 
der Versammlung vu sengem Comité, de Badminton 
huet seng iwwer Teams gehalen, Ëmmer fit hat seng 
d’lescht Woch mat Respekt vum Ofstandhale vun 
2  Meter an d’Leit haten e Mask un. Sang mat Wald- 
bëlleg-Haler, Jonk an Al an d’Pompjeeën haten hier AG 
virum Confinement. De Syndicat d’Initiative huet seng 
geschwënn. De Conseiller Tobes seet hien hätt net vill 
Invitatioune gesinn an d’Buergermeeschtesch äntwert, 
datt dëst aus där Ursaach ass, datt d’Majoritéit hir AG 
scho virum Confinement hat. D’Asbl Fissercher hat 
hier AG nach net. 

 Dann deelt d’Buergermeeschtesch nach mat, datt am 
Spillschoulsgebai nei Fënsteren agesat ginn.
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Den 19. November 2019 war de Gemengerot op déi geféierlech, well oniwwersiichtlech Kéier um Freckeisen agaang, 
an der Strooss, déi op den Theinshaff féiert. De Schäfferot hat versprach, déi Situatioun ze verbesseren. Dat ass elo 
geschitt mat der Installatioun vun engem Spigel, deen et erlaabt ze gesinn, ob en Auto entgéint kënnt.  
  Fotoen: Marc Barthelemy

De Gemengerot an 
d‘Administratioun op Visitt 
bei der mobiler Kläranlag bei 
Waldbëlleg

De Gemengerot an 
d‘Administratioun op Visitt 

beim Schantje vun der 
Kläranlag bei Waldbëlleg
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LES RAPPORTS DES RéUNIONS DU CONSEIL COMMUNAL

Les présents rapports sont établis par le secrétariat 
communal, contrôlés par les conseillers et approuvés par 
la bourgmestre. Ils se fondent sur les délibérations du 
conseil communal dont les décisions sont inscrites sous 
leur forme exacte au dossier des délibérations, signés par 
tous les conseillers. Tout citoyen peut consulter ce dossier 
dans les localités de l’administration communale.

Les présents rapports sont rédigés d’une façon plus com-
préhensible, avec davantage d’explications. C’est pour-
quoi la version française et la version luxembourgeoise 
peuvent légèrement diverger. Dans ce cas, les décisions 
inscrites au dossier des délibérations font foi.

 
RéUNION DU  
CONSEIL COMMUNAL 2020/3

Séance du mercredi, 6 mai 2020

Présents en personne ou par vidéoconférence : 

// HENX-GREISCHER Andrée, bourgmestre, 
// MOULIN Théo, échevin, 
// BARTHELEMY Marc, 
// BENDER Maxime, 
// MEYERS Corinne, 
// MICHELS Mike, 
// THOLL Jean-Joseph, 
// TOBES Romain, conseillers, 
// DIMMER Martine, secrétaire 

Excusé : 

// BOONEN Serge, échevin.

Ordre du jour 

2020-03-01 Informations du collège des 
bourgmestre et échevins aux 
membres du conseil communal sur la 
situation actuelle du Covid-19.

2020-03-02 Questions des membres du 
conseil communal au collège des 
bourgmestre et échevins.

2020-03-03 Décision sur le suivi du projet de 
l’aménagement d’une aire de jeux 
pédagogique sur le site de la Heringer 
Millen.

2020-03-04 Demande d’admission d’une élève 
non-résidente à l’école fondamentale 
de Waldbillig.

2020-03-05 Décision portant sur l’emploi des 
élèves et étudiants sous contrat 
d’engagement pendant les vacances 
d’été 2020.

2020-03-06 Approbation des titres de recette de 
2019.

2020-03-07 Fixation des taux multiplicateurs de 
l’impôt commercial pour 2021.

2020-03-08 Fixation des taux multiplicateurs de 
l’impôt foncier pour 2021.

2020-03-09 Demande d’une autorisation de 
morcellement de terrains sis à 
Waldbillig.

2020-03-10 Divers.

Sur demande des conseillers Bender, Michels et 
Tobes le point suivant a été mis à l’ordre du jour, 
conformément à l’article 13 de la loi communale 
modifiée du 13 décembre 1988 :

2020-03-11 Concept régional de vélo.

L’urgence est déclarée par le conseil communal, sur 
demande de la bourgmestre, pour mettre à l’ordre du 
jour le point suivant : 

2020-03-12 Décision d’exercer le droit de 
préemption ou d’y renoncer 
concernant des terrains sis dans la 
commune de Waldbillig.

1. Les équipes des ouvriers du service technique et du 
service nettoyage de la commune ont repris le travail 
le 4 mai 2020 tout en respectant les consignes de 
sécurité et les gestes barrière.

 Excepté un agent, les fonctionnaires communaux ne 
font actuellement plus de télétravail. La commune 
reste encore fermée au public jusqu’au 25 mai et les 
services restent garantis sur rendez-vous.
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 Pour la veille de la Fête nationale, le collège échevinal 
communique qu’il envisage la divulgation sur Internet 
d’un discours de la bourgmestre en présence du 
Conseil communal pour être en contact avec les 
habitants de la commune en ces temps difficiles.

 La bourgmestre souligne qu’elle remercie les services 
communaux de leur engagement et bon travail durant 
le confinement. Tous étaient toujours en standby. 

 Lors de la séance du prochain conseil communal, il y 
aura lieu de délibérer de la suspension du loyer des 
locataires de la brasserie Heringer Millen.

2.  Les questions suivantes sont posées par les conseillers 
Bender, Michels et Tobes :

 Lors de la réunion du conseil communal du 3 avril 2020, 
nous avons abordé l’accès assez difficile de la maison 
communale. Le collège échevinal a répondu sur notre 
question sur l’installation d’une main courante le long 
des escaliers qu’une offre a été demandée.

• Où en est cette offre ?

 La bourgmestre répond que le collège échevinal 
a commandé le garde-corps depuis un certain 
temps et que le responsable du service technique 
a rappelé maintes fois les travaux à l’entreprise 
chargée. L’entreprise est passée en début 
de semaine afin de prendre les mesures une 
nouvelle fois et a promis d’installer le garde-corps 
la semaine subséquente.

 Il a été convenu dans le même cadre le marquage d’un 
emplacement de stationnement pour personnes à 
mobilité réduite.

• Qu’en est-il de ce parking ?

 Cette place de stationnement vient d’être aménagé 
les derniers jours, la mise en place d’un panneau y 
afférant suivra. Des poteaux ont été installés afin 
d’éviter que des voitures soient garées à l’entrée 
de la rue gênant le passage du bus scolaire.

 Surtout en temps de crise, il importe de projeter de 
façon prévoyante. Un moyen pour ce faire est le Plan 
pluriannuel financier (PPF), lequel reprend les projets 
prévus à moyen terme pour les années 2021-2024.

• Est-ce que le collège échevinal pourrait présenter 
le PPF en y abordant les points essentiels ?

 La bourgmestre explique que la préparation du 
PPF n’est pas encore achevée, alors que le collège 
échevinal attend encore des données du ministère de 
l’Intérieur portant sur les répercussions financières 
du Covid-19 sur les dotations étatiques. Le PPF sera 
communiqué lors de la prochaine séance du conseil 
communal.

 Lors de la dernière séance du conseil communal du 11 
février 2020 la question sur une étude sur la protection 
contre les inondations a été soulevée. Cette étude aurait 
dû être soumise et présentée au collège échevinal la 
semaine subséquente. 

• Quelles sont les conclusions de cette étude ?

 Le bureau eepi vient effectivement d’envoyer le 22 
avril le résultat de son étude portant sur un concept 
de protection contre les inondations. Actuellement 
l’agent responsable est en congé pour 2 semaines 
et dès sa reprise du travail, il présentera le projet au 
collège échevinal.

 Le conseiller Barthelemy se renseigne sur la reprise 
des cours de l’école fondamentale prévue pour le 
25 mai 2020.

 Les classes seront divisées en deux groupes A et B, 
qui alterneront les semaines de cours à l’école et les 
semaines de révision. Pendant ces dernières sera 
proposée une offre d’études surveillées facultative 
dans la Maison relais. L’horaire comprendra 5 leçons, 
de 8:00 à 13:00 heures. Un accueil gratuit et facultatif 
sera proposé de 13:00 à 18:00 heures dans l’école ou 
la Maison relais, en veillant à maintenir les enfants 
au sein du même groupe restreint. La Maison relais 
préparera le repas de midi qui sera servi dans les 
groupes respectifs.

 La commune a vérifié sur demande quelles autres 
salles que le bâtiment scolaire et la Maison relais 
elle pourrait mettre à disposition pour assurer cette 
organisation.

 Une enquête pour définir les besoins en accueil a été  
envoyée aux parents.

 Le congé pour raisons familiales pour un enfant à 
partir de 4 ans prendra fin en principe avec la reprise 
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du 25 mai, sauf pour les parents d’enfants vulnérables 
ou handicapés. Pour les enfants de moins de 4 ans, 
les parents auront le choix de continuer à bénéficier 
du congé pour raisons familiales ou de profiter d’une 
structure d’accueil.

3. Le conseil communal décide à l’unanimité des voix 
de se prononcer en faveur de l’exécution du projet 
d’aménagement d’une aire de jeux pédagogique 
et d’aventure sur le site de la Heringer Millen à 
Mullerthal, adapté par le bureau d’urbaniste « Espaces 
et paysages », avec le concours du bureau d’ingénieur 
Daedalus, tout en veillant à réaliser des économies.

4. Suite à un courrier aux termes duquel Madame 
Tammy Klein-Weyland sollicite l’autorisation que sa 
fille Lena Klein puisse fréquenter l’enseignement 
fondamental de la commune de Waldbillig, cycle 
1 à partir de l’année scolaire 2020/2021, le conseil 
communal décide de ne pas accorder l’admission de 
l’enfant à l’école fondamentale de la commune de 
Waldbillig. Le conseil communal se rallie avec huit voix 
contre une voix à l’avis de la commission d’école qui a 
émis un avis défavorable au vu des effectifs de classe 
élevés du cycle 1 et étant donné qu’il s’agit d’une élève 
non-résidente qui n’a pas de lien avec la commune.

 Le conseiller Barthelemy plaide pour l’inscription 
de cet enfant à l’école fondamentale de Waldbillig. 
Il souligne qu’il est opportun d’accepter cet enfant 
à l’école fondamentale luxembourgeoise, puisqu’il 
est très probable que son activité professionnelle 
future se situera dans notre pays. Il maîtrisera ainsi 
le luxembourgeois et le français ce qui sera utile aussi 
bien à lui-même qu’au patron qui l’embauchera. Tous 
les secteurs économiques du Grand-Duché cherchent 
désespérément de la main d’œuvre  ; voilà pourquoi 
le conseiller Barthelemy juge indiqué d’accueillir dans 
nos écoles des enfants et des jeunes d’au-delà des 
frontières si les parents le demandent. Ces enfants 
sont d’ailleurs comptabilisés par le ministère pour le 
calcul des heures d’enseignement  ; il est également 
possible de demander un minerval aux parents.

5. Le conseil communal décide à l’unanimité des voix 
de ne rien changer aux contrats des étudiants et de 
les laisser venir travailler pendant les vacances d’été 
2020 sous condition que les consignes de sécurité et 
les gestes d’hygiène soient respectées.

6. Le conseil communal approuve les titres de recette 
de 2019.

7. Le conseil communal décide de fixer le taux multipli-
cateur de l’impôt commercial dans la commune de 
Waldbillig pour l’année d’imposition 2021 à 250%.

8. Le conseil communal décide:

• de fixer pour l’année d’imposition 2021 le seul 
et même taux multiplicateur de l’impôt foncier 
B pour les différentes catégories d’immeubles à 
300% ;

• de fixer le taux de l’impôt foncier A à 300%.

9. Le conseil communal décide de marquer son accord 
au projet de morcellement de terrains sis à L-7681 
Waldbillig, rue de la Montagne, inscrits au cadastre 
sous les numéros 437/4762, 437/4233 et 435/476, 
section B de Waldbillig, en quatre lots.

10. Le conseiller Barthelemy demande de traiter quelques 
sujets de la commission de la culture et du tourisme. 
Il explique que cette commission, composée encore 
de trois membres, notamment de Maxime Bender, de 
Marc Feidt et de Marc Barthelemy, désire continuer 
son travail avec engagement. Des concerts ne peuvent 
pas être organisés jusqu’à nouvel ordre. 

 Les conseillers membres de la commission informent 
premièrement de l’idée de publier sur Facebook 
des photos prises sur le territoire de la commune, 
accompagnées chacune de quatre lignes de texte 
d’informations culturelles. 

 Ils communiquent deuxièmement leur idée de 
digitaliser les bulletins communaux précédents avec 
index thématique, ce qui permettrait de retrouver les 
articles d’après leur sujet.

 Troisièmement la commission susnommée continue 
son idée de la plateforme culturelle. 

 L’échevin Moulin informe qu’un projet Leader est en 
cours d’exécution en collaboration avec la Fondation 
Autisme Luxembourg pour digitaliser des documents. 
Ce projet a pris du retard parce que des personnes 
vulnérables s’en chargent. Le bulletin communal 
De FUUSS se prêterait bien pour donner à ces 
personnes la possibilité de travailler au service d’une 
commune. La Fondation Autisme est déjà employée 
par la bibliothèque nationale. Aussitôt que le projet 
Leader débutera, le conseiller Moulin en informera la 
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commission. Le conseiller Barthelemy explique que le 
poids est mis sur l’indexation et l’archivage.

 Le conseiller Michels se renseigne sur quel point la 
commune pourrait donner du support aux entreprises 
situées sur le territoire communal. Il propose d’aider 
les entreprises à se présenter en vue d’attirer 
davantage de clients. Les conseillers sont incités de 
réfléchir sur les moyens d’aide aux entreprises.

11.  Le présent point a été mis à l’ordre du jour suite à la 
demande des conseillers Bender, Michels et Tobes, 
conformément à l’article 13 de la loi communale 
modifiée du 13 décembre 1988 :

 Lors de la séance du 23 septembre 2019 nous avons 
soumis un avant-projet concernant une piste cyclable 
sur le territoire de la commune. Le projet a été transmis 
à l’office régional de tourisme (ORT). Dans l’édition 
actuelle du journal « Sauerzeitung » (n° 373 mai 2020) 
figure cependant l’information suivante : «  L’objectif 
est de connecter les communes au réseau national de 
pistes cyclables et de créer des connexions entre les 
communes. » Pourtant, sîl n’existe pas de piste cyclable, il 
n’y en a pas pour connecter.

• Nous demandons au conseil communal de 
charger le collège échevinal de faire réaliser 
une telle piste cyclable afin de ne pas rater la 
connexion au réseau national et de soutenir ainsi 
le tourisme dans la commune de Waldbillig ainsi 
que dans la région du Mullerthal.

 Le conseiller Moulin, membre effectif auprès du 
groupe d’action Leader, estime que la formulation 
dans la Sauerzeitung est malheureuse et informe que 
la demande du conseil communal de 2019 est bien 
respectée et traitée par le projet Leader, qui a débuté 
le 1er avril 2020 et qui prendra fin le 31 mars 2022.

 Le collège échevinal estime qu’il n’y a pas besoin de 
prendre des mesures internes, mais qu’il faudrait 
d’abord attendre le résultat des études. Le projet a pris 
du retard dû à la crise sanitaire. Les premiers résultats 
sont attendus pour la moitié de l’année 2021. 

 L’Office régional du tourisme région Mullerthal – Petite 
Suisse luxembourgeoise (ORT MPSL) va se concerter 
avec chaque commune de la région Mullerthal.

 Le conseil communal décide unanimement de lancer 
un appel afin de créer un groupe de travail qui se 

charge des besoins relatifs aux chemins cyclables et 
pédestres sur le territoire de la commune de Waldbillig, 
en collaboration avec l’Office régional du tourisme 
région Mullerthal – Petite Suisse luxembourgeoise, 
et de prendre contact avec le LAG Leader Regioun 
Mëllerdall à ce sujet.

12. La bourgmestre demande au conseil communal 
de bien vouloir approuver l’ajout d’un point 
supplémentaire à l’ordre du jour et ceci conformément 
à l‘article 13, alinéa 2, de la loi communale modifiée 
du 13 décembre 1988 qui stipule que : « Aucun objet 
étranger à l’ordre du jour ne peut être mis en discussion, 
sauf dans les cas d’urgence. L’urgence est déclarée par la 
majorité des membres présents ». Le conseil communal 
y marque unanimement son accord, afin de pouvoir 
renseigner les requérants le plus vite possible de la 
décision du conseil communal :

a) Le conseil communal décide de renoncer au droit 
de préemption concernant une place à bâtir de 05 
ares 02 ca, sise à Haller rue des Romains, inscrite 
au cadastre de la commune de Waldbillig, section 
A de Haller sous le numéro 959/2387, lieu-dit « rue 
des Romains ».

b) Le conseil communal décide de renoncer au droit 
de préemption concernant une place à bâtir de 05 
ares 02 ca, sise à Haller rue des Romains, inscrite 
au cadastre de la commune de Waldbillig, section 
A de Haller sous le numéro 959/2388, lieu-dit « rue 
des Romains ».

c) Le conseil communal décide de renoncer au 
droit de préemption concernant une place de 02 
ares 64 ca, sise à Waldbillig rue Michel Rodange, 
inscrite au cadastre de la commune de Waldbillig, 
section C de Waldbillig sous le numéro 402/4745, 
lieu-dit « rue Michel Rodange ».
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RéUNION DU  
CONSEIL COMMUNAL 2020/4

Séance du lundi, 25 mai 2020

Présents : 
// HENX-GREISCHER Andrée, bourgmestre, 
// BOONEN Serge, 
// MOULIN Théo, échevins, 
// BARTHELEMY Marc, 
// BENDER Maxime, 
// MEYERS Corinne, 
// MICHELS Mike, 
// THOLL Jean-Joseph, 
// TOBES Romain, conseillers, 
// DIMMER Martine, secrétaire 

Excusé : /.

Ordre du jour 

2020-04-01 Organisation de l’enseignement 
fondamental, année scolaire 
2020/2021 : liste 1, proposition de 
réaffectation de trois candidat(e)s aux 
postes vacants d’instituteurs(trices) de 
l’enseignement fondamental (C2-4 100% 
postes définitifs).

2020-04-02 Organisation de l’enseignement 
fondamental, année scolaire 
2020/2021 : liste 1, proposition de 
réaffectation de trois candidat(e)s aux 
postes vacants d’instituteurs(trices) 
de l’enseignement fondamental (C2-
4 100%, postes pour l’année scolaire 
2020-2021).

2020-04-03 Informations du collège des 
bourgmestre et échevins  aux membres 
du conseil communal sur la situation 
actuelle du Covid-19.

2020-04-04 Questions des membres du conseil 
communal au collège des bourgmestre 
et échevins.

2020-04-05 Organisation scolaire provisoire 2020-
2021.

2020-04-06 Décision portant sur la suspension 
de l’obligation de paiement du loyer 
pendant la durée de l’état de crise 
pour les locataires de la brasserie de la 
Heringer Millen.

2020-04-07 Décision d’exercer le droit de 
préemption ou d’y renoncer concernant 
des terrains sis dans la commune de 
Waldbillig.

2020-04-08 Demande de morcellement d’un terrain 
sis à Christnach.

2020-04-09 Communication du Plan pluriannuel 
financier.

2020-04-10 Divers.

1. 

a) Le conseil communal décide à l’unanimité des voix 
de proposer de réaffecter Madame Michels Laura 
au 1er des 3 postes vacants d’instituteurs(trices) 
C2-4 100% dans l’enseignement fondamental de 
la commune de Waldbillig.

b) Le conseil communal décide avec huit voix 
contre une voix de proposer de réaffecter 
Madame Laura Walch au 2e des 3 postes 
vacants d’instituteurs(trices) C2-4 100% dans 
l’enseignement fondamental de la commune de 
Waldbillig.

c) Le conseil communal décide à l’unanimité 
des voix de proposer de réaffecter Madame 
Den Reijer Conny au 3e des 3 postes 
vacants d’instituteurs(trices) C2-4 100% dans 
l’enseignement fondamental de la commune de 
Waldbillig.

2. 

a) Le conseil communal décide l’unanimité des voix 
de proposer de réaffecter Madame Jaas Corinne 
au 1er poste vacant d’instituteurs(trices) C2-4 
100% A 20-21 dans l’enseignement fondamental 
de la commune de Waldbillig.

b) Le conseil communal décide à l’unanimité des 
voix de proposer de réaffecter Madame Hemmen 
Mandy au 2e poste vacant d’instituteurs(trices) 
C2-4 100% A 20-21 dans l’enseignement 
fondamental de la commune de Waldbillig.

c) Le conseil communal décide à l’unanimité de 
proposer d’affecter Monsieur Goebel Mike au 
3e poste vacant d’instituteurs(trices) C2-4 100% 
A 20-21 dans l’enseignement fondamental de la 
commune de Waldbillig
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3. La bourgmestre explique que l’équipe du service tech-
nique ainsi que l’équipe de nettoyage des bâtiments 
communaux ont repris le travail à l’exception des per-
sonnes vulnérables. Il en est de même pour le service 
administratif, dont un fonctionnaire continue actuel-
lement à travailler par télétravail. 

 L’école fondamentale a repris en date de ce jour après 
10 semaines de confinement et l’organisation scolaire 
a dû être modifiée avant la reprise des activités. 
Beaucoup de préparations ont dû être faites, les 
salles et la cour de récréation ont été aménagées 
dans le respect des distances interpersonnelles. La 
bourgmestre souligne que tous les agents impliqués 
ont réalisé un bon travail et elle les en remercie.

 Le transport scolaire fonctionne en deux étapes, les 
enfants sont ramenés à l’école d’après le groupe qui 
leur est attribué. Avant de monter dans le bus, les 
enfants sont obligés de se désinfecter les mains et 
de mettre leur masque. Monsieur Smit accompagne 
le bus de Haller pour veiller à ce que les enfants 
respectent les consignes de sécurité. Pour la course 
de Christnach, des parents volontaires assurent 
l’accompagnement. À l’arrivée à l’école, le bus s’arrête 
au parking qui se trouve en haut de l’école pour que 
les enfants puissent descendre facilement dans la 
cour de récréation. 

 La cour est divisée en plusieurs zones de 
rassemblement. Les locaux de la Maison relais et du 
bâtiment de l’école suffisent pour la répartition des 
groupes et classes, des salles supplémentaires ne 
sont pas nécessaires.

 La distribution des 50 masques par personne est 
organisée à partir du lendemain de la séance tenante 
sur trois demi-journées, notamment le mardi de 13:30 
à 19:00 heures, le mercredi de 08:00 à 12:00 heures 
et le jeudi de 13:30 à 19:00 heures. Les résidents 
sont invités à présenter leur bon pour le retrait. Les 
masques sont livrés, sur demande, à domicile aux 
personnes vulnérables. 

 La bourgmestre explique que la crise sanitaire liée au 
Covid-19 impacte fortement les finances communales 
et qu’il y a lieu de reconsidérer le budget 2020. Suite 
à l’actualisation de l’estimation du Fonds de dotation 
globale des communes et l’avis du Conseil supérieur 
des finances communales du 5 mai 2020, les recettes 
étatiques pour la commune de Waldbillig sont revues 

à la baisse de 1.102.258€. Ces chiffres sont déjà inscrits 
dans le Plan pluriannuel de financement communal.

 La Maison relais emploie quatre étudiants pour 
l’encadrement des enfants. Ils ont été formés à cet 
effet. Les repas de midi sont préparés à la Maison relais 
et servis en bain-marie dans les salles respectives des 
groupes d’enfants.

4. Les questions suivantes sont posées par les conseillers 
Bender, Michels et Tobes :

 Le dossier le plus important au sujet des eaux usées est 
la construction de la station d’épuration commune pour 
les localités de Christnach et Waldbillig. Ce projet a dû 
être annulé suite aux analyses geotechniques. Nous nous 
posons les questions suivantes :

• Comment se présente le calendrier actuellement ?

 La bourgmestre explique que le projet de la 
station d’épuration à Christnach est soumis à une 
nouvelle planification, de nouvelles études sont 
à réaliser et le projet remanié sera soumis à une 
autre enquête de commodo et incommodo. Elle 
notifie que des réclamations seront réintroduites 
contre le projet. Tandis que l’emplacement du 
projet ne changera pas, le modèle et la forme de 
la station d’épuration changeront, la construction 
entrera moins dans le sol afin de protéger la 
nappe phréatique. Aucune réalisation du projet 
n’est prévue pour l’année en cours. Le temps de 
construction de toutes les infrastructures y liées 
comprendra 3 à 4 années. 

 Le conseiller Bender se renseigne si en cas d’un 
procès judicaire, il existerait un plan B pour le 
projet. La bourgmestre explique qu’initialement il 
était prévu de construire une station d’épuration 
à Echternach et d’y conduire les eaux usées. 
Pourtant l’administration de la gestion de l’eau a 
prononcé son opposition à ce projet. Le collège 
échevinal est d’avis que le projet se poursuivra à 
l’endroit prévu à Christnach.

 Quelles démarches y sont prévues pour l’année 
en cours ?

  La bourgmestre énonce que les travaux prévus 
à Waldbillig sont en train d’être exécutés comme 
prévu.
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 Lors de la dernière séance du conseil communal 
l’urgence a été déclarée au sujet de l’exercice du droit 
de préemption, suite à une circulaire de la ministre de 
l’Intérieur. 

• Pourquoi est-ce que l’urgence a dû être déclarée 
suite à une circulaire datant du 5 mars 2020 ?

 La bourgmestre fait comprendre qu’elle avait déjà 
répondu à ce sujet lors de la dernière séance du 
conseil communal. Elle exprime que l’intitulé de 
la circulaire datant du 5 mars était « Loi Pacte 
logement - exercice du droit de préemption ». 
Or, étant donné que la commune ne fait pas 
partie du Pacte logement, la circulaire n’a pas 
été prise en considération dès sa publication. Le 
jour précédent la dernière réunion du conseil 
communal, la bourgmestre a aperçu dans l’article 
portant sur le rapport de la séance du conseil 
communal de Larochette que ces derniers se 
sont prononcé sur le droit de préemption. Après 
s’être informé auprès du ministère de l’Intérieur, 
le collège échevinal a appris que dans tous les cas 
l’exercice du droit de préemption revient au conseil 
communal sous l’approbation de la ministre de 
l’Intérieur. Le collège échevinal a alors estimé 
opportun de demander au conseil communal 
de mettre le point en question comme urgence 
sur l’ordre du jour en vue de ne pas provoquer 
davantage des retards pour les dossiers soumis 
par les notaires à l’analyse de la commune pour 
sa prononciation sur le droit de préemption. La 
procédure d’approbation par le ministère de 
l’Intérieur prendra aussi davantage du temps.

• Est-ce que des décisions sur des terrains ont été 
prises par le collège échevinal entre le 6 mars et 
le 5 mai ? 

 La bourgmestre explique qu’entre le 6 mars 
et le 5 mai, quatre certificats ont été émis pour 
des notaires avec la renonciation de faire valoir 
du droit de préemption. Il s’agissait de quatre 
parcelles construites. 

 Le conseiller Tobes remarque qu’il a lu un article 
énonçant que le député Laurent Mosar demande 
aussi l’avis de la commission des bâtisses sur 
le droit de préemption avant que le dossier 
soit traité par le conseil communal. Le Syvicol a 
prévu d’intervenir sur ce sujet, parce qu’une telle 
étape supplémentaire ne ferait qu’alourdir les 

procédures administratives et n’engendrait que 
des retards considérables pour la signature des 
actes de vente.

5. Le conseil communal arrête unanimement 
l’organisation de l’enseignement fondamental pour 
l’année scolaire 2020-2021.

6. Le conseil communal décide à l’unanimité des voix 
d’exonérer de loyer les exploitants du bâtiment de la 
brasserie Heringer Millen, appartenant à la commune, 
pendant la période du 16 mars 2020 au 31 mai 2020. 

7. Le conseil communal décide à l’unanimité des 
voix de ne pas faire valoir son droit de préemption 
concernant la parcelle construite inscrite au cadastre 
de la commune de Waldbillig, section A de Haller, sous 
le numéro 245/2377, sise en zone d’habitation 1 et du 
terrain inscrit sous le numéro 245/2382, sis en zone 
agricole.

8. Le conseil communal décide unanimement de 
marquer son accord au projet de morcellement de la 
parcelle inscrite au cadastre sous le numéro 138/4060, 
section C de Christnach.

9. Le collège des bourgmestre et échevins communique 
le Plan pluriannuel financier communal 2021-2024 de 
la commune aux membres du conseil communal.

 La bourgmestre informe que le Covid-19 impactera 
les finances communales, pour l’année 2020 les 
dotations étatiques sont revues à la baisse, le montant 
perçu diminue de 1.102.258  €. Afin de garantir le 
fonctionnement continu de l’économie, la ministre de 
l’Intérieur invite la commune à continuer ses projets 
dans les disponibilités des avoirs budgétaires. En cas 
de difficultés d’équilibrer le budget, le recours à un 
emprunt est possible. De toute façon, il y a lieu de 
tenir compte du résultat du compte de l’exercice 2019 
afin de pouvoir évaluer la situation financière.

10. La conseillère Meyers rend attentive aux 
attroupements au Mullerthal près du Schiessentümpel 
durant les jours fériés et les week-ends. Durant la 
fête de l’Ascension, il y avait un chaos considérable 
de voitures stationnées au Mullerthal. Le ministre du 
Tourisme Lex Delles promeut la campagne « Vakanz 
doheemm  » qui cible les résidents du Grand-Duché 
et de la Grande Région. Le tourisme local acclame 
cette formule qui invite à découvrir le Mullerthal. Par 
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contre, il y a des problèmes de stationnement de 
voitures manifestes.

 Le conseiller Barthelemy se renseigne sur la suite du 
courrier envoyé le 25 juillet 2019 au ministre de la 
Mobilité et des Travaux publics par lequel le collège 
échevinal rend attentif au danger du carrefour 
Präiteler Bréck pour les usagers de la route et propose 
des mesures à mettre en œuvre avant la mise en 
place du rond-point en 2021, afin de réduire, dans les 
meilleurs délais, les accidents fréquents et d’améliorer 
la sécurité de la route. Ce courrier est resté sans 
réponse. Lors d’une réunion demandée par le collège 
échevinal, les responsables de l’administration des 
Ponts et Chaussées de Diekirch et d’Echternach ont 
proposé de poser des bandes sonores à l’arrivée au 
carrefour afin de freiner la vitesse et d’arracher les 
arbres qui prennent la vue et qui seraient de toute 
façon extraits lors de la mise en place du rond-point 
envisagé en 2021. La commune prépare un rappel 
du courrier en question afin que des mesures soient 
réalisées dans les meilleurs délais en vue de sécuriser 
le carrefour en question.

 Le conseiller Barthelemy se renseigne sur l’idée de 
préparer un index sur les différents sujets traités 
pendant les séances du conseil communal et par 
le bulletin communal De FUUSS. L’administration 
communale fait déjà parvenir au conseiller les ordres 
du jour des séances du conseil communal enregistrées 
sur le serveur de la commune et aide à établir l’index 
prévu.

 
RéUNION DU  
CONSEIL COMMUNAL 2020/5

Séance du mardi, 30 juin 2020

Présents: 

// HENX-GREISCHER Andrée, bourgmestre, 
// BOONEN Serge, 
// MOULIN Théo, échevins, 
// BARTHELEMY Marc, 
// BENDER Maxime, 
// MEYERS Corinne, 
// MICHELS Mike, 
// THOLL Jean-Joseph, 
// TOBES Romain, conseillers, 
// DIMMER Martine, secrétaire 

Excusé : /.

Ordre du jour 

2020-05-01 Nomination d’un fonctionnaire 
communal du groupe de traitement 
B1, sous-groupe technique à raison de 
40 heures par semaine qui assumera 
la fonction d’adjoint au responsable du 
service technique.

2020-05-02 Nomination du président du comité 
d’école fondamentale de Waldbillig.

2020-05-03 Proposition de candidats aux fonctions 
d’assesseur vacantes en vue de 
déclencher la procédure d’élections 
complémentaires de la commission des 
loyers.

2020-05-04 Questions des membres du conseil 
communal au collège des bourgmestre 
et échevins.

2020-05-05 État des restants 2019.
2020-05-06 Avant-projet détaillé d’aménagement 

d’une aire de jeux pédagogique sur le 
site de la Heringer Millen, zone 1.

2020-05-07 Avant-projet détaillé d’aménagement 
d’une aire de jeux pédagogique sur le 
site de la Heringer Millen, zone 2.

2020-05-08 Projet pour la gestion des eaux en 
provenance de la zone périphérique de 
la rue Laach à Waldbillig.
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2020-05-09 Convention de transfert de biens 
meubles du Centre d’Incendie et de 
Secours de Waldbillig avec le Corps 
grand-ducal d’incendie et de secours, le 
« CGDIS ».

2020-05-10 Contrat de louage portant mise à 
disposition des biens immeubles du 
Centre d’Incendie et de Secours de 
Waldbillig avec le Corps grand-ducal 
d’incendie et de secours, le « CGDIS ».

2020-05-11 Prise de position du Conseil communal 
au sujet du projet de fermeture au trafic 
motorisé du CR 121 entre Grundhof et 
Reilander Millen pour le mois d’août 
dans le cadre du « Vëlossummer 2020 ».

2020-05-12 Prise de position relative à la stratégie 
belge de gestion des déchets nucléaires 
dans le cadre de la consultation 
publique transfrontalière de l’ONDRAF.

2020-05-13 Demande d’une concession au cimetière 
de Haller.

2020-05-14 Demandes d’autorisation de 
morcellements de terrains sis à Haller.

2020-05-15 Décision d’exercer le droit de 
préemption ou d’y renoncer concernant 
des terrains sis dans la commune de 
Waldbillig.

2020-05-16 Modification budgétaire extraordinaire.
2020-05-17 Demandes de subside.
2020-05-18 Divers.

1. Le conseil communal procède unanimement à la 
nomination de Monsieur Laurent Cremer au poste 
de stagiaire du groupe de traitement B1, sous-
groupe technique, à raison de 40 heures par semaine. 
Monsieur Cremer assumera la fonction d’adjoint au 
responsable du service technique.

2. Le conseil communal décide de soumettre à Monsieur 
le Ministre la candidature de Madame Christine 
Kieffer au poste de président du comité d’école, 
sur proposition du comité d’école et de la nommer 
présidente du comité d’école de Waldbillig pour le 
mandat de cinq années.

3. Le conseil communal décide :

• à l’unanimité des voix de soumettre à Monsieur le 
Ministre la candidature de Madame Marinho Da 
Silva Susana Cristina comme membre assesseur 
locataire effectif ;

• et avec huit voix contre une voix de proposer à 
Monsieur le Ministre la candidature de Madame 
Schott Christine comme membre assesseur 
locataire suppléant.

4. Les questions suivantes sont posées par les conseillers 
Bender, Michels et Tobes:

 Lors de la séance du conseil communal du 13 mars 2019, 
il a été décidé unanimement d’acquérir le camping à 
Mullerthal. Ce camping a été déblayé des décombres et 
de vieilles caravanes abandonnées par les soins de la 
commune.

• Est-ce que cela a engendré des frais 
supplémentaires au nom de la commune ?

 La bourgmestre répond avec un «  oui  » et, sur 
demande de Monsieur Michels, elle explique 
que des coûts supplémentaires au montant de 
52.000  € ont été causés par l’enlèvement des 
déchets de démolition, des fondations et des 
chemins ainsi que des caravanes restées sur 
place par des propriétaires non intéressés. À titre 
d’indication, elle soulève que l’enlèvement de 
déchets encombrants coûte 220 € par tonne. Mme 
Henx informe que le collège échevinal vient de 
prendre contact avec une firme allemande en vue 
d’être conseillé sur un aménagement raisonnable 
du camping. Des travaux de nettoyage du site, 
notamment de fauchage et de coupe des haies 
ont été effectués.

5. Le conseil communal décide à l’unanimité des voix

• d’admettre

Service  
ordinaire

Service 
extraordinaire

en reprises provisoires 111.175,02 EUR /

en décharges 692,13 EUR /

Total 111.867,15 EUR /

• d’accorder au collège des bourgmestre et 
échevins l’autorisation de poursuivre en justice 
les débiteurs.

6. Le conseil communal marque son accord avec six 
voix contre trois voix au devis du projet portant sur la 
zone 1 concernant l’aménagement d’une aire de jeux 
pédagogique sur le site de la Heringer Millen, élaboré 
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par le bureau d’urbaniste «  Espaces et paysages  », 
s’élevant à 777.049,47 € TTC. Les conseillers Bender, 
Michels et Tobes se sont prononcés contre le projet 
en question. Le conseiller Michels estime que le 
surplus de frais par rapport au projet initial est 
trop élevé, il se renseigne sur la situation en zone 
inondable et remarque que des coûts d’entretien 
viendront s’ajouter au fil des années. Le conseiller 
Tobes évoque que le problème de stationnement se 
posera d’autant plus à Mullerthal et il met en cause le 
caractère participatif du projet. Le conseiller Bender 
souligne qu’il considère que le chiffre global du projet 
est trop élevé.

7. Le conseil communal marque son accord avec six 
voix contre trois voix au devis du projet portant sur la 
zone 2 concernant l’aménagement d’une aire de jeux 
pédagogique sur le site de la Heringer Millen, élaboré 
par le bureau d’urbaniste «  Espaces et paysages  », 
s’élevant à 712.653,30 € TTC. Comme pour le volet 1 
du projet, les conseillers Bender, Michels et Tobes ont 
voté contre le volet 2 pour les mêmes raisons.

8. Le conseil communal se prononce avec huit voix et 
une abstention pour le projet portant sur la gestion 
des eaux en provenance de la zone périphérique de 
la rue Laach à Waldbillig, dressé le 27 mai 2020 par 
le Bureau d’études et de services techniques B.E.S.T. 
ingénieurs-conseils s.à r.l., avec un montant total de 
2.045.000 € - TVA et honoraires d’ingénieur et frais de 
surveillance du chantier compris. Le conseiller Bender 
s’est abstenu de voter sur le projet.

9. Le conseil communal décide d’approuver la 
convention conclue le 27 avril 2020 entre le CGDIS 
et la commune de Waldbillig concernant le transfert 
de biens meubles, notamment la reprise en pleine 
propriété des biens meubles et de transférer d’un 
commun accord les contrats d’assurance, de services, 
de services de télécommunication, d’exploitation 
ou de maintenance s’attachant aux biens meubles 
concernés.

10. Le conseil communal décide d’approuver la convention 
conclue le 27 avril 2020 entre le CGDIS et la commune 
de Waldbillig concernant la mise à disposition de 
biens immeubles, conformément aux articles 10 et 11 
de la loi du 27 mars 2018 portant organisation de la 
sécurité civile. 

11. Le conseiller Barthelemy évoque que la commune 
appuie en principe l’idée d’une piste cyclable à travers 

le Mullerthal et la fermeture au trafic motorisé, mais 
cette année le projet « Vëlossummer » se présente 
comme non réalisable. Il souligne qu’il est agaçant 
que rien n’a encore été entrepris par l’administration 
des Ponts et Chaussées au carrefour Präiteler Bréck 
afin de le sécuriser, suite au courrier expédié il y a 
un an au ministre Bausch. Les Ponts et Chaussées 
envisagent y aménager un rond-pont et le nouveau 
pont ne sera pas élargi. Un rond-point est dangereux 
pour les cyclistes. La bourgmestre fait savoir que le 
ministre Delles a promis après la réunion portant sur 
le « Vëlossummer » d’en parler au ministre Bausch.

 Concernant le projet de fermer pendant le mois d’août 
2020 le tronçon Reilander-Millen-Grondhaff pour le 
trafic automobile et de le réserver aux cyclistes, les 
trois conseillers Bender, Michels et Tobes reprochent 
au collège échevinal d’avoir rédigé au nom du conseil 
communal l’avis adressé au ministre Delles sans 
connaître la prise de position de chaque membre du 
conseil communal. Les trois conseillers regrettent 
qu’ils n’aient pas vu l’avis avant son expédition 
bien qu’il y ait eu une réunion de travail la veille. La 
bourgmestre répond que ce courrier a dû être adressé 
dans un délai serré au ministre Delles. En outre, elle 
insiste que la lettre précise que la commune appuie 
l’idée mais qu’elle n’est pas réalisable cette année-ci 
pour diverses raisons.

 Le conseiller Michels souligne que l’argument le plus 
important est que la commune de Waldbillig n’est pas 
connectée à un tronçon de piste cyclable. Il souhaite 
promouvoir l’activité de la bicyclette sur le territoire 
communal. 

 Le nouveau groupe de travail « Vëlos- a Wanderweeër » 
pourra analyser la situation pour l’été 2021 et vérifier 
si le projet sera alors réalisable. Il traitera d’une part 
le sujet «  mobilité douce  » et d’autre part «  le loisir 
et le tourisme ». La commune, en concertation avec 
le groupe de travail, pourra par après s’adresser aux 
ministères compétents afin de réaliser un projet 
promouvant ces facteurs.

12. Le conseil communal :

• décide de s’opposer au projet de plan pour 
l’enfouissement géologique tel que proposé 
actuellement par l’autorité responsable belge ;

• demande par conséquent de reporter la 
consultation publique en attendant que le projet 
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de plan sur le stockage géologique des déchets 
radioactifs à haute activité et/ou à vie longue 
soit complété et rendu plus objectif, et qu’un 
véritable débat sociétal sur les meilleurs moyens - 
respectivement sur les moyens les moins mauvais 
- pour gérer les déchets radioactifs de haute 
activité et/ou à vie longue ait pu être lancé ; 

• charge le collège des bourgmestre et échevins 
de transmettre la présente délibération dans les 
meilleurs délais à l’ONDRAF.

13. Le conseil communal accorde à Madame Pais-Veiga 
Fabienne la concession I 1 au cimetière de Haller, 
d’une largeur de 0,90 m, pour une durée de 30 ans.

14. 

a) Le conseil communal décide de marquer son 
accord au projet de morcellement BEST G.O. 
au nom et pour compte de FIMAGU s.à r.l. pour 
diviser la parcelle inscrite au cadastre sous le 
numéro 245/2383, section A de Haller, en trois 
parcelles.

b) Sous les points b et c, le conseil communal décide 
de marquer son accord au projet de morcellement 
des trois parcelles inscrites au cadastre sous les 
numéros 333/2342, 333/2343 et 333/2344, section 
A de Haller  ; les limites des trois parcelles sont 
modifiées. La demande a été faite conjointement 
par les deux propriétaires concernés.

15. 

a) Le conseil communal décide avec 7 voix et deux 
abstentions de ne pas faire valoir son droit de 
préemption concernant des parcelles sises en zone 
agricole, inscrites au cadastre de la commune de 
Waldbillig, section C de Christnach, lieu-dit « Auf 
Tommen  », sous les numéros 1042/3644 d’une 
superficie de 70 ares, 1044/3645 d’une superficie 
de 37 ares, 1044/3646 d’une superficie de 21 ares 
70 centiares et 1045/3647 d’une superficie de 77 
ares 30 centiares, soit en total d’une superficie de 
2 hectares et 6 ares. Les conseillers Barthelemy et 
Tobes se sont abstenus du vote.

b) Le conseil communal décide à l’unanimité de 
ne pas faire valoir son droit de préemption 
concernant la parcelle sise en zone agricole, 
inscrite au cadastre de la commune de Waldbillig, 

section C de Christnach sous le numéro 163/4446 
d’une contenance de 15,54 ares et la parcelle sise 
en zone d’habitation 1, inscrite au cadastre sous 
le numéro 163/4571 d’une contenance de 07,08 
ares.

c) Le conseil communal décide à l’unanimité de 
ne pas faire valoir son droit de préemption 
concernant la parcelle sise en zone d’habitation 1, 
inscrite au cadastre de la commune de Waldbillig, 
section A de Haller sous le numéro 245/2379 et la 
parcelle sise en zone agricole, inscrite au cadastre 
de la commune de Waldbillig, section A de Haller 
sous le numéro 245/2380.

d) Le conseil communal décide à l’unanimité de 
ne pas faire valoir son droit de préemption 
concernant la parcelle sise en zone d’habitation 1, 
inscrite au cadastre de la commune de Waldbillig, 
section C de Christnach sous le numéro 138/4060.

16. Le conseil communal décide à l’unanimité des voix 
de voter un crédit spécial de 30.000  € sous l’article 
dénommé «  Aménagement d’une nouvelle cuisine 
pour les besoins de la Maison relais » pour le porter 
à 80.000 €.

17. Le conseil communal décide à l’unanimité d’accorder 
un subside de 75 € aux associations suivantes :

• Apemh de Bettange-sur-Mess ;
• Objectif Tiers Monde ;
• Aide aux enfants handicapés du Grand-

Duché ;
• SOS Détresse ;
• Mitica asbl de Luxembourg.

18. La bourgmestre explique que, sur indication du 
ministère de l’Intérieur, le chemin rural « Réimerwee » 
situé entre les localités de Christnach, Waldbillig et 
Freckeisen, devra être désaffecté du domaine public 
et classé dans le domaine privé de la commune. Par 
après le chemin rural en question pourra être loué au 
prix du marché. La convention actuelle avec les époux 
Duschang-Bintner devra être revue.

 Le conseiller Barthelemy rapporte que le prochain 
délai de sortie du « De FUUSS » sera le 10 septembre 
2020 et les articles y publiés sont à transmettre 
au groupe de rédaction pour le 26 juillet 2020. 
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RéUNION DU  
CONSEIL COMMUNAL 2020/6

Séance du lundi, 20 juillet 2020

Présents : 

// HENX-GREISCHER Andrée, bourgmestre, 
// BOONEN Serge, 
// MOULIN Théo, échevins, 
// BARTHELEMY Marc, 
// BENDER Maxime, 
// MEYERS Corinne, 
// MICHELS Mike, 
// THOLL Jean-Joseph, 
// TOBES Romain, conseillers, 
// DIMMER Martine, secrétaire 

Excusé : /.

Ordre du jour 

2020-06-01 Questions des membres du conseil 
communal au collège des bourgmestre 
et échevins.

2020-06-02 Plan de gestion annuel 2021 pour la 
propriété forestière de la commune de 
Waldbillig.

2020-06-03 Règlement de police de la commune de 
Waldbillig.

2020-06-04 Délibération motivée concernant 
l’amende prévue à l’article 64 du 
règlement de police.

2020-06-05 Projet de la centrale de chauffage au 
bois avec réseau de chaleur.

2020-06-06 Avis au sujet du projet d’abrogation du 
plan directeur sectoriel « décharges 
pour déchets inertes » déclaré 
obligatoire par règlement grand-ducal 
du 9 janvier 2006.

2020-06-07 Déclassement de parcelles sises 
à Haller appartenant au domaine 
public communal en domaine privé 
communal.

2020-06-08 Compromis de vente aux termes 
desquels la commune acquiert des 
emprises sises à Haller.

2020-06-09 Décision d’exercer le droit de 
préemption ou d’y renoncer concernant 
une parcelle sise à Haller.

2020-06-10 Morcellement d’un terrain sis à 
Waldbillig.

2020-06-11 Décompte du projet de construction 
d’un bloc sanitaire à la Heringer Millen.

2020-06-12 Programme annuel pour l’année 2021 
concernant les travaux d’amélioration et 
de mise en état de la voirie rurale.

2020-06-13 Courrier de rappel au ministre de 
la Mobilité et des Travaux publics 
concernant la situation périlleuse au 
carrefour du Breidweiler-Pont.

2020-06-14 Demandes de subside.
2020-06-15 Divers.

1. Les questions suivantes sont posées par les conseillers 
Bender, Michels et Tobes:

 La semaine européenne de la mobilité aura lieu du 16 au 
22 septembre 2020. L’année dernière plusieurs activités 
ont été proposées par la commune pendant cette 
semaine.

• Est-ce que la commune de Waldbillig y participe 
également cette année.

• Dans l’affirmative, comment est-ce qu‘elle se 
présentera cette année-ci ?

• Dans la négative, quelles seraient d’éventuelles 
alternatives ?

 La bourgmestre répond que la commune envisage 
de participer aussi cette année à la semaine de 
la mobilité pour une durée de 1 à 2 journées 
et que le collège échevinal va signer la charte 
de participation. Vu la situation actuelle de la 
pandémie et ne sachant pas encore actuellement 
combien de personnes peuvent se rassembler 
en septembre, un programme détaillé sur les 
activités n’a pas encore été élaboré. Un parcours 
serait réalisable de toute façon.

 La question suivante a été introduite par la conseillère 
Meyers :

 Vu la situation actuelle, due au Covid-19, les associations 
locales se retrouvent dans une situation difficile, 
notamment la fanfare Waldbëlleger Musek, qui n’a pas 
pu organiser différents concerts. 

• Avec les recommandations et les consignes de 
sécurité actuellement en vigueur, est ce qu’il est 



32

D’G E M E N G   |   L A  C O M M U N E

envisageable de prévoir des évènements culturels 
en automne ou hiver en position assise dans le 
hall sportif ? Combien de personnes peuvent 
participer ?

 La bourgmestre explique qu’au moment présent 
elle n’a pas non plus de réponse à ce sujet. D’après 
information du conseiller Bender, des concerts 
sont possibles à l’intérieur, par exemple l’usage 
d’instruments à vent est soumis à la condition 
de distanciation de 2 mètres entre les musiciens. 
Le public doit porter un masque ou garder la 
distance de 2 mètres. Des concerts en plein air, 
avec le respect des précautions, peuvent accueillir 
un plus grand public. 

• Pour accéder dans la salle de musique, un 
ascenseur est prévu pour le transport des 
instruments de musique. Pour quand cette 
réalisation est-elle prévue ?

 Le début des travaux est fixé au mois de septembre, 
de sorte que les travaux de gros oeuvre devraient 
être achevés pour l’hiver.

 Le conseiller Tholl a introduit la question suivante:

 Beaucoup de chantiers ont pris du retard à cause du 
Covid-19. Ceci est aussi le cas au terrain de football à 
Christnach. 

• Où en sommes-nous avec le projet de la buvette 
au terrain de football? Quels sont les délais à 
prévoir ? 

 La bourgmestre précise que les travaux de 
planification sont achevés, que le projet a été 
approuvé et que le bureau d’architecte élabore 
le bordereau de soumission pour que les travaux 
puissent être adjugés en septembre 2020 et les 
travaux entamés en automne.

 La question suivante a été introduite par le conseiller 
Barthelemy :

 Le tourisme au Mullerthal a beaucoup souffert des 
inondations et de la crise du Covid-19. Voilà pourquoi il 
importe de souligner les attraits traditionnels de la région, 
notamment les chemins de randonnée et les possibilités 
de faire la bicyclette.

 Récemment la commune de Waldbillig vient d’être 
critiquée pour s’être prononcée contre le projet de 
fermeture aux voitures de la rue qui traverse le Mullerthal 
en vue de la réserver aux cyclistes avec les arguments de 
la situation périlleuse au carrefour Breidweiler-Pont et la 
route barrée entre Waldbillig et Mullerthal.

• À quel stade se trouvent les travaux de la réfection 
de cette rue? Quand aura lieu la réouverture ?

 La bourgmestre explique qu’il s’agit d’un chantier 
organisé par l’administration des Ponts et 
Chaussées et que la commune ne dispose pas de 
précisions relatives à l’avancement des travaux. 
Elle communique qu’une étude de stabilité des 
sols est faite pour garantir une connaissance 
suffisante de la qualité du sol et de sa résistance.

• Quelles mesures seront prises au carrefour 
Breidweiler-pont afin de le sécuriser, spécifique-
ment pour les cyclistes ? 

 Ce projet est aussi réalisé par l’administration des 
Ponts et Chaussées. Un rond-point y est prévu. 
Madame Henx a demandé à un responsable du 
ministère de transmettre les plans à la commune 
afin de savoir discuter le projet. Ces plans ne sont 
pas encore parvenus à la commune. Le premier 
courrier adressé au ministre de la Mobilité et 
des Travaux publics en juillet 2019, exposant la 
situation dangereuse du carrefour, est resté sans 
réponse. Durant la séance tenante la décision 
est prise de rappeler cette situation périlleuse 
du carrefour Breidweiler-Pont. Il y a lieu dès lors 
d’attendre la réaction du ministre. Un rond-point 
s’avère dangereux pour les cyclistes.

 L’échevin Moulin précise que les plans sur l’avant-projet 
ne prévoyaient pas de mesures prises dans l’intérêt 
du cyclisme. Il est possible que les responsables des 
Ponts et Chaussées voient la situation différemment 
après les discussions portant sur le Vëlossummer.

• La commune envisage-t-elle de participer au 
Vëlossummer 2021 ?

 La bourgmestre approuve l’idée de l’initiative d’un 
Vëlossummer. Elle est d’avis que le tronçon de 
rue choisi ne doit pas compromettre la sécurité 
des cyclistes. Il y a lieu de vérifier en avance si des 
voies de raccordement ne sont pas barrées et 
informer les communes du projet dans un délai 
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raisonnable. Si le Vëlossummer se reproduira 
en 2021, la bourgmestre est d’avis qu’il sera 
intéressant d’y participer.

• Est-ce que le collège échevinal prépare un 
concept pour chemins de randonnée et de 
chemins cyclables sur le terrain de la commune 
de Waldbillig ? 

 Le groupe de travail portant sur les pistes cyclables 
et les chemins de randonnée est composé de 17 
personnes intéressées et s’est réuni une première 
fois le 8 juillet à la mairie. Lors de cette réunion 
il a été décidé de diviser le groupe en deux et 
d’organiser les réunions consécutivement l’une 
à l’autre pour commencer à 19:00 heures et de 
tenir la réunion subséquente à 20:00 heures. Les 
réunions ont lieu au Hentgesbau avec le respect 
de la distanciation de 2 mètres.

 Le conseiller Bender fait une remarque sur le rapport 
des délibérations de la réunion précédente, dans 
lequel une erreur s’est glissée concernant le résultat 
du vote de deux délibérations, qu’il a lieu de redresser. 
Il s’agit premièrement du projet pour la gestion des 
eaux en provenance de la zone périphérique de la 
«  rue Laach  » à Waldbillig pour lequel le conseiller 
Bender s’est abstenu du vote. Et deuxièmement 
du sujet pour lequel le conseil communal décide 
avec 7 voix et 2 abstentions de ne pas faire valoir 
son droit de préemption concernant les parcelles 
1042/3644,1044/3545, 1044/3646 et 1045/3647. Les 
conseillers Barthelemy et Tobes se sont abstenus de 
ce vote.

 Il demande aussi si sous le point « Divers », il y a lieu de 
comprendre qu’une décision ait été prise concernant 
le déclassement en propriété privée communale du 
chemin rural à Freckeisen. La bourgmestre explique 
qu’elle n’a informé le conseil communal que de 
la remarque y relative du ministère de l’Intérieur 
concernant la mise à disposition gratuite et qu’une 
décision de déclassement est à prendre lors d’une 
autre séance du conseil communal. Le conseiller 
Bender s’étonne alors et se demande pourquoi une 
simple information est présentée sous forme de 
délibération et est soumise à signature des conseillers, 
car aucun vote n’a eu lieu.

 Le conseiller Bender se renseigne aussi si les enregis-
trements des séances du conseil communal sont des-
tinés que pour utilité interne de l’administration ou 

aussi pour les conseillers communaux. Il est retenu 
que les enregistrements ne servent qu’au secrétariat 
communal pour la rédaction du rapport.

 Le conseiller Tobes critique la formulation du rapport 
concernant la prise de position du conseil communal 
au sujet du projet Vëlossummer 2020 entre Grundhof 
et Reilander Millen. Il précise qu’il n’est pas d’accord 
que le courrier expédié au ministre Bausch ait été 
formulé au nom du conseil communal alors qu’il ait 
été envoyé sans avoir été vu par les conseillers. À son 
avis, il aurait dû être distribué, pour discussion, lors 
de la réunion de travail du conseil communal qui a eu 
lieu le soir précédant la date d’expédition.

2. Le conseil communal approuve le plan de gestion des 
forêts communales de l’exercice 2021 comme suit :

Salaires Factures Investissements Recettes

Gestion	
durable	et	
protection		
des	forêts

25.000,00 55.250,00 80.250,00 69.500,00

Sensibilisation	
et	information	
du	public

5.000,00 5.000,00

Logistique	et	
personnel

9.750,00 18.250,00 28.000,00

39.750,00 73.500,00 113.250,00 69.500,00

3. Le conseil communal approuve le règlement de 
police de la commune de Waldbillig. Ce règlement 
a été préparé après concertation avec le comité de 
prévention intercommunal de la Police Grand-Ducale. 
Les communes, faisant partie du Naturpark Mëllerdall, 
ont adopté un texte de base similaire et adapté aux 
besoins de leur commune respective. Le conseiller 
Tobes remarque qu’il regrette que les chênes doivent 
être délocalisés suite au processionnaire de chêne. 
D’autres arbres en présentent aussi une invasion.

4. Le conseil communal décide à l’unanimité des voix de 
porter le maximum de l’amende pour les infractions 
prévues aux articles 48, 50 et 54 du règlement de 
police de la commune de Waldbillig du 20 juillet 2020 
jusqu’à 2.500 €, afin de permettre au juge de police 
de pouvoir sanctionner les actes de malfaisance et de 
vandalisme causés aux biens privés et publics par une 
telle amende et dans un but dissuasif.
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5. Le conseil communal marque unanimement son 
accord au projet de la centrale de chauffage au 
bois avec réseau de chaleur planifié dans la rue « A 
Kilker  » à Waldbillig, dressé le 17 juillet 2020 par 
Daedalus Engineering de Heffingen en collaboration 
avec Goblet Lavandier & Associés Ingénieurs-Conseils 
S.A.., avec un montant total de 2.322.450,00 € - TVA et 
honoraires d’architectes compris. 

6. Le conseil communal décide de reporter le projet 
d’abrogation du plan directeur sectoriel « décharges 
pour déchets inertes  » déclaré obligatoire par 
règlement grand-ducal du 9 janvier 2006 à la 
prochaine séance du conseil communal parce que les 
15 jours supplémentaires, dont dispose le public pour 
présenter ses observations, soit jusqu’au 23 juillet 
2020 inclus, n’ont pas été respectées.

7. Le conseil communal donne son accord au 
déclassement du domaine public communal en 
domaine privé communal en vue de leur aliénation 
éventuelle des parcelles inscrites au cadastre sous 
les numéros 245/2374, 245/2375 et 245/2376, sises à 
Haller, section A de Haller, d’une contenance totale de 
20,5 centiares.

8. 

a) Le conseil communal marque son accord au 
compromis de vente du 15 juin 2020 aux termes 
duquel l’administration communale acquiert une 
emprise, sise à Haller, section A de Haller, inscrite 
au cadastre sous le numéro 959/2215 avec une 
contenance de 81 centiares au prix de 567.- €.

b) Le conseil communal marque son accord au 
compromis de vente du 2 juillet 2020 aux termes 
duquel l’administration communale de Waldbillig 
acquiert une emprise, sise à Haller, section A 
de Haller, inscrite au cadastre sous le numéro 
821/2385 avec une contenance de 1 are 77 
centiares aux prix de 1239.- €. Sur cette parcelle 
une aire de rebroussement pour le bus scolaire 
sera aménagée.

9. Le conseil communal décide à l’unanimité des voix de 
ne pas faire valoir son droit de préemption concernant 
la parcelle sise en zone d’habitation 1, inscrite au 
cadastre de la commune de Waldbillig, section A de 
Haller sous le numéro 455/2294 d’une contenance 
de 3 ares 81 centiares. Le conseiller Tobes remarque 
qu’il propose que le conseil communal prenne une 

décision sur les principes de base, que la commune 
se fixe, pour le traitement des dossiers portant sur le 
droit de préemption. 

 L’échevin Boonen fait savoir qu’il désapprouve le fait 
que la commune fasse usage du droit de préemption. 
Il est d’avis que la commune ne devrait pas s’immiscer 
dans un contrat conclu entre acheteur et vendeur mais 
plutôt définir les terrains que la commune souhaite 
acheter et contacter ensuite les propriétaires. 

10. Le conseil communal décide de marquer son accord 
au projet de morcellement pour diviser le terrain 
inscrit au cadastre sous le numéro 395/4380, section 
A de Haller, en trois parcelles.

11. Le conseil communal marque son accord au décompte 
concernant les travaux de construction d’un bloc 
sanitaire près de l’aire de jeux de la Heringer Millen. 
Le devis y relatif s’élève à 415.350,00 €, la dépense 
à 436.381,59 € et l’aide financière, engagée par la 
Direction générale du tourisme, s’élève à 145.372,50 €.

12. Le conseil communal arrêté le programme concernant 
les travaux de mise en état de la voirie rurale pendant 
l’année 2021 comme suit : 

Localité Section Lieu-dit Nature des travaux Longueur

Christnach C Auf dem Gries reprofilage 380 m

Waldbillig B Réistenhéicht empierrement 600 m

13. Le conseil communal approuve avec 8 voix et une 
abstention d’expédier un courrier, préparé par le 
conseiller Barthelemy, au ministre de la Mobilité et 
des Travaux publics en vue de lui rappeler un courrier 
adressé en juillet 2019, au nom du conseil communal, 
concernant la situation périlleuse au carrefour 
Breidweiler-Pont sur le territoire de la commune 
de Waldbillig et de demander en même temps une 
entrevue. Les responsables communaux constatent 
une insouciance face à leur appel d’améliorer la 
signalisation et l’installation du carrefour afin de 
protéger les usagers de la route, notamment les plus 
vulnérables comme les cyclistes et les motards.

 Le conseiller Tobes est d’avis que la commune aurait 
pu procéder différemment en misant sur la politique 
pour le projet Vëlossummer, notamment en cherchant 
le dialogue avec le ministre Bausch pour rendre le 
carrefour plus sécurisé et prononce de s’abstenir du 
vote.
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 L’échevin Boonen trouve injustifié de tout porter sur 
le carrefour du Breidweiler-Pont qui est en relation 
avec le refus du Vëlossummer à Mullerthal.

14. Le conseil communal décide d’accorder un subside de 
75 € aux associations nationales suivantes :

• Wäertvollt Liewen asbl 
• ONGD-FNEL souts & guides 
• Amnesty International Luxembourg asbl
• Pharmaciens sans frontières Luxembourg asbl.

15. Le conseiller Michels évoque que sur le pont qui 
traverse la rue à hauteur de l’Hôtel des Cascades à 
Mullerthal, le passage piétonnier, indiqué sur deux 
panneaux au bord de la rue, n’est pas marqué sur 
la rue. Le collège échevinal présume que lors du 
renouvellement du tapis, il a été omis de remettre la 
peinture du passage piétonnier. 

 Le conseiller Bender remarque que dans la rue 
«  Alewee  » le passage de voitures est accru et il lui 
paraît que des personnes se rendent dans la forêt pour 
y fêter ou/et pour faire un barbecue. L’échevin Moulin 
énonce que dans ces cas, il y lieu d’appeler la police 
ou le garde-forestier afin d’effectuer des contrôles. 
La police, en collaboration avec l’Administration de la 
nature et des forêts, effectue des contrôles les week-
ends. 

 Le conseiller Bender rapporte des réunions de l’ORT 
et du Leader. L’ORT a fait des pertes budgétaires et a 
procédé à une simulation d’une hausse tendancielle 
de la participation communale de 5 à 10 euros. Le 

ministre Delles a assisté à cette réunion et a promis 
de vérifier ce qu’il y a lieu de faire. Le conseiller 
Bender soumet à réflexion que cette participation 
ne devrait pas toujours être à payer par habitant. La 
bourgmestre explique que le même phénomène se 
produit pour la participation au Naturpark Mëllerdall. 
Les projets ORT, Leader et du Naturpark présentés 
et déjà exécutés sont intéressants mais les coûts 
de participation communale vont augmenter. La 
bourgmestre est d’avis qu’il vaut bien voir l’évolution 
sous un angle critique.

 Le conseiller Tobes se renseigne sur la tenue des 
assemblées générales (AG) des associations locales 
suite aux restrictions du Covid-19. La bourgmestre 
exprime que la plupart des associations a tenu son 
AG. Le FC Olympia va organiser son AG après une 
réunion du comité, le Badminton a organisé son AG 
via TEAMS, le club de gymnastique « Ëmmer fit » a eu 
son AG la semaine précédente avec le respect d’une 
distanciation de deux mètres et le port du masque. 
Sang mat Waldbëlleg-Haler, Waldbëlleger Musék, Jonk 
an Al et Frënn vun de Pompjeeë Gemeng Waldbëlleg 
ont tenu leur AG avant le confinement. L’AG du 
Syndicat d’initiative aura lieu sous peu. Le conseiller 
Tobes dit qu’il n’a pas vu beaucoup d’invitations et 
la bourgmestre explique que ceci est dû au fait que 
la majorité des assemblées se sont tenues avant 
le confinement. L’asbl Fissercher n’a pas encore eu 
son AG. 

 La bourgmestre note encore que de nouvelles 
fenêtres sont posées au bâtiment préscolaire.
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DéI GROUSS CHANTIEREN AN DER GEMENG

Ofwaasser

Fir d’Ofwaasser ass geplangt eng eenzeg zentral Kläranlag 
zu Chrëschtnech ze bauen. Den initiale Projet huet 
missten ëmgeplangt ginn, well verschidde Bauwierker ze 
déif komm wieren, wat an eisem Wasserschutzgebitt net 
erlaabt ass. Eng nei Geneemegungsprozedur wäert dofir 
nees geschwënn ufänken.

Mëttlerweil gëtt awer am Dall vun der Bëlleger Baach 
scho fläisseg geschafft, an zwar tëscht Waldbëlleg an dem 
Mëllerdall. Bei der bestoender Kläranlag vu Waldbëlleg, déi 
vereelzt an ze kleng ass, gëtt d’Ofwaasser vu Waldbëlleg 
an dat vum Mëllerdall wat erop gepompelt gëtt, gekläert.

Eng mobil Kläranlag steet och lo op diem Site. Et ass 
e Pilotprojet well et déi éischt Anlag am Land ass mat 
dësem Filtersystem, déi de Service assuréiert an déi al 
Anlag ënnerstëtzt, bis déi Chrëschtnecher zentral Anlag 
kann a Betrib goen.

Zu Waldbëlleg gëtt de Reeniwwerlafbecke gebaut, fir 
d’Ofwaasser opzefänken an dofir ze suergen, bei Reen 
den éischte Spullstouss, den haaptsächlech mat vill Dreck 
belaascht ass, an d’Kläranlag ze leeden. Bei starkem Ree 
geet d’Waasser duerno an e Retentiounsbodenfilter- 
becken.

Verschidde Lieser vum FUUSS hunn der Redaktioun matge- 
deelt, datt si gäre besser iwwer déi grouss Chantieren an 
der Gemeng informéiert wieren. Wou sinn déi drun?

Eng Partie vun de Schantercher hunn natierlech ënnert 
dem Confinement gelidden a Retard kritt. Och d’Geplangs 
konnt net esou virugoen, wéi et geduecht war.

Dat gëtt vun Zäit zu Zäit an de Rapporte vum Gemengerot 
ernimmt, mee et ass effektiv schwéier, den Iwwerbléck 
ze behalen. Dofir erkläert de Schäfferot wou déi grouss 
Projeten dru sinn.

Drénkwaasser

D’Drénkwaasserversuergung ass an der ganzer Gemeng 
vun der Mëllerdaller Häreburquell aus geséchert, 
d’Waasser vun de Schéissendëmpelquellen geet an 
d’Nopeschgemengen Berdorf a Beefort. De Bau vum 
Haler Reservoir a vun den neie Leitungen op Suewelbuer 
hunn et erlaabt, och de Freckeisen an en Deel vun der 
Aerenzdallgemeng mat Waasser aus der Häreburquell ze 
beliwweren. Eng zweet Leitung vum Mëllerdall op Haler 
gëtt geluecht, an d’Quellen Härebur a Schéissendempel 
gi matenee verbonnen, fir eng besser Drénkwaaser-
Ofsécherung ze hunn.
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Musekssall

De Musekssall ass am Gebai vum Pompjeesbau. E läit um 
éischte Stack a momentan kënnt ee just dohinner iwwer 
eng Trap. Mat de schwéieren Instrumenter ass dat net 
sou einfach, dofir huet de Gemengerot decidéiert, e Lift 
mat Noutausgang ze bauen. Dës Aarbechte sollen am 
September ufänken.

Zentral Heizanlag

Eng zentral Heizung mat Landschaftspflegeholz 
(Heckeschnëtt) an Holzhackschnëtzelen soll beim 
technesche Gebai opgeriicht ginn, fir d’Gemengegebaier 
(Schoul, Maison relais, Service technique, Spillschoul, 
Gemeng a Waldbëlleger Kierch) mat dëser ëmwelt- 
frëndlecher Energie ze versuergen. Dat presséiert, well 

d’Heizung vum Schoul- a Sportsgebai geschwë muss ersat 
ginn, an dat natierlech duerch dësen neie System soll 
geschéien. An enger éischter Etapp gëtt d’Heizungsanlag 
gebaut, a spéider gëtt e Lager gebaut, fir Holz aus eiser 
Regioun direkt op der Plaz ze verschaffen. Bis dohinner 
kréie mir Material aus der Regioun geliwwert.

D’Ausschreiwung vun den Aarbechte vun dëser Anlag ass 
nach dëst Joer, duerno gëtt direkt ugefaangen ze schaffen.

Fussballsterrain

Déi bestoend Buvette um Fussballsterrain gëtt ofgerappt 
an et kënnt en neit Gebai dohi mat enger Garage, Tribünen 
an engem Versammlungsraum mat Ausschank. Och bei 
dësem Projet waarde mir op d’Ausschreiwung, fir datt 
d’Aarbechten ufänke kënnen.

Strooss fir an de Mëllerdall

D’Strooss tëscht Waldbëlleg an dem Mëllerdall ass jo 
am Fréijoer mat deem ville Ree gerutscht an dowéngst 
gespaart. Mat deem Chantier huet d’Gemeng näischt ze 
dinn, do ass Ponts et Chaussées zoustänneg.

Et ass komplizéiert an dofir net ofzegesinn, wéini déi 
Strooss ka gefléckt ginn.

Spillplaz a Sanitärblock am Mëllerdall

De Sanitärblock am Mëllerdall mat där neier Rutschbunn 
ass fäerdeg a scho laang a Betrib. Do dernieft gëtt um 
Site vun der Heringer Millen eng erliefnespädagogesch 
Spillplaz gebaut. D’Plange vun dësem Projet gouf scho 
vum viregte Gemengerot ugefaang. Dës Spillplaz soll dem 
Mëllerdall nach méi Attraktivitéit ginn. No enger Partie 
Hin an Hier ass den Architekt gewiesselt ginn an en neien 
Architekt gouf mat der Ofschlossplanung vun der Spillplaz 
beoptragt. De Projet gëtt an 2 Phasen realiséiert. 
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Fënstere Spillschoul

D’Fënsteren an der Spillschoul si vereelzt a ginn duerch 
modern Holz/Alu Fënsteren ersat. E Sonneschutz gëtt och 
mat agebaut a verschidden energetesch Verbesserungen 
um Gebai gi realiséiert.

Aarbechten am Schoulhaf

De Schoulhaff gëtt ëmgestalt. Beem, déi an e puer Joer 
Schied maachen, si gesat ginn. En Holzchalet gëtt gebaut, 
wou d‘Kanner sech bei Ree kënnen ophalen oder och 
bei grousser Hëtzt. An zwee Buedemtrampolinen goufe 
geliwwert an déi ginn elo agebaut.

Camping am Mëllerdall

D’Gemeng huet jo den ale Camping Kimmes opkaaft. 
Deen ass elo geraumt a Schäffen- a Gemengerot sinn am 
Gaang un engem Konzept dofir ze schaffen. Et gëtt dru 
geduecht, do modern Plaze fir Campingcare virzegesinn. 
Och kéint ee Vakanzelogementer amenagéieren. Dat 
soll natierlech an Ofsprooch mat de Betriber geschéien, 
déi am Mëllerdall schaffen, fir e Projet ze kréien, dee 
jiddwerengem notzt.

Nei Gemeng

D’Gemeng ass zanter Joren ze kleng; net all Beamten huet 
säin eegene Büro, d’Buergermeeschtesch och net. Et feelt 
och u Raimlechkeete fir den Accueil, d’Archiven asw. 

Dofir soll eng Vergréisserung geschafe ginn, woubäi et 
kloer ass, datt d’Gemeng matzen am Duerf am Hentgesbau 
bleift, an natierlech och, datt den Hentgesbau esou bestoe 
bleift, wéi en elo ass.

Verschidde Propositioune ginn am Ament diskutéiert; den 
Timing ass deen, datt dëst Joer d’Planung ofgeschloss gëtt 
an duerno mat den Aarbechten ugefaange gëtt.

Reewasser

D‘Etude vum Starkregenmanagement ass ofgeschloss a 
verschidde Projeten sinn an der Geneemegungsprozedur 
fir duerno realiséiert ze ginn. 

 
 

Text: Schäfferot 
Foto Kläranlag: Sidest, aner Fotoen: Gemeng Waldbëlleg
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DéI GEFéIERLECH KRÄIZUNG OP DER PRÄITELER BRéCK

 
An de leschte Joere gouf et Dosende vum Accidenter op der Präiteler Bréck, wou den C. R. 118 tëscht Chrëschtnech 
a Konsdref an den C. R. 121 tëscht der Reilander Millen an dem Mëllerdall sech kräizen, woubäi den C. R. 121 mat 
Stoppschëlter d’Virfaart ofgëtt.

Leider hunn déi Chaufferen, déi stoe bleiwen, do keng gutt Kaarten: Den C. R. 118 mécht op béide Säite ferm Kéiere virun 
där Kräizung an et gesäit ee spéit, wann do Autoe kommen, déi och dacks eng zolidd Vitesse drop hunn. Déi provisoresch 
Bréck, déi Ponts et Chaussées iwwert d’Iernz opgeriicht huet, huet esou eng onglécklech Balustrade, datt een d’Autoen, 
déi drop sinn, net gesäit, wann ee beim Stoppschëld steet.

Wéinst deene villen Accidenter haten de Schäffen- an de Gemengerot vu Waldbëlleg e puer Mol op déi Situatioun op- 
mierksam gemaach. Am Juli 2019 haten si en ageschriwwene Bréif un de Minister fir Mobilitéit an ëffentlech Aarbechte 
geriicht, fir hien op déi Situatioun opmierksam ze maachen, a gefrot, et sollten e puer einfach Mesuren ëmgesat ginn, 
Vitesselimitatioun, Panneaue fir op d’Gefor opmierksam maachen, eng verbessert Balustrade op der Bréck.

Dee Bréif krut keng Äntwert an et ass och soss keng Reaktioun komm.

Am Juni 2020 kruten d’Gemengen am Mëllerdall e Bréif, dee ganz kuerzfristeg en Avis gefrot huet fir de Projet, verschidde 
Stroossen am August fir d’Autoen ze spären a just Vëloen driwwer fueren ze loossen. De Projet vun dëse sougenannte 
Pop-Up-Vëlospiste war iwwregens fir d’éischt an der Press annoncéiert ginn, nach ier d’Gemengen eppes doriwwer 
gewuer si ginn. 

D’Gemeng Waldbëlleg huet doropshi gefrot, wéi et dann elo mat där Kräizung an hirem Bréif vum leschte Joer wier, a sech 
ënnert den aktuelle Conditioune géint dee Projet ausgeschwat. 

Fir de Moment fuere wéineg Vëloen op där Strooss tëscht der Reilander Bréck an dem Mëllerdall, well et einfach ze 
geféierlech ass. Mee wann se fir Vëloe reservéiert wier, dann ass ze erwaarden, datt der vill um Vëlo iwwer déi Kräizung 
fueren. An do kräize se sech da mat dem Autosverkéier vu Konsdref a Chrëschtnech erof, deen dacks séier ënnerwee ass. 
Grad fir Vëlosfuerer ass et schwéier, beim Stop sécher virunzefueren, well si wéinst der Balustrade op der Bréck an och 
wéinst de Kéiere vu Chrëschtnech erof d’Autoen net oder ze spéit gesinn. Wann do Vëlosgruppen, Famillje mat Kanner, 
sollen driwwer fueren, da muss mat enger Katastrof gerechent ginn.

Zanter enger Zäit ass d’Strooss C. R. 356 vu Waldbëlleg erof an de Mëllerdall zou, well se och Méint, nodeems se 
ewechgerutscht war, nach ëmmer net gefléckt gouf. Et gesäit net duerno aus, wéi wann dat séier géif geschéien. Do 
derbäi och nach d’Stroosse vun der Präiteler Bréck a vum Grondhaff hier ze spären, wéi d’Regierung dat proposéiert 
huet, géif den Autoe just nach de Wee vu Konsdref hier loossen. Dat wier wuel de leschten Nol an der Lued vun de 
Restauranten, Hotellen a Campinger am Mëllerdall, déi jo déi lescht Jore mat der grousser Iwwerschwemmung vun 2018 
a mam Confinement wéinst Covid-19 schonns ferm gelidden hunn.

Leider haten déi Iwwerleeunge vun de Responsabele vun der Gemeng Waldbëlleg a vun anere Gemengen aus der Géigend 
als eenzeg Konsequenz bei de politesch Responsabelen an och an de Medien, datt si als réckstänneg, oniwwerluecht an 
onkooperativ duergestallt goufen. Dobäi ass et grad d’Gemeng Waldbëlleg, déi sech am Géigesaz zu den zoustännege 
ministeriellen Departementer zanter Joer an Dag iwwerleet, wéi ee kann deen touristesch eemolege Ensemble vum 
Naturpark Mëllerdall, mat speziell dem Site vum Mëllerdall selwer an dem Schéisssendëmpel valoriséieren.

De Schäffen- a Gemengerot huet elo nach eng Kéier e Bréif un de Minister fir Mobilitéit an ëffentlech Aarbechten 
adresséiert, deen Dir hei drënner kënnt liesen. 

Wann et dës Kéier eng Äntwert vum Minister mat konkrete Mesurë gëtt, dann informéiert de FUUSS natierlech doriwwer.
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Monsieur	le	Ministre	de		
la	Mobilité	et	des	Travaux	
publics	
François	BAUSCH	
	

4,	Place	de	l’Europe	
	

L1499	Luxembourg		
RECOMMANDÉE	+	A.R.	

	 Waldbillig,	le	28	juillet	2020		

	

Objet:	

	

	

Notre	lettre	du	25	juillet	2019	concernant	le	carrefour	«	Präiteler	Bréck	»	

Monsieur	le	Ministre,	

Voilà	 un	 an,	 nous	 vous	 adressions	 un	 courrier	 concernant	 la	 situation	 périlleuse	 au	
carrefour	de	Breidweiler-pont	sur	le	territoire	de	la	commune	de	Waldbillig.		

Ce	 courrier	 n’a	 eu	 aucune	 réponse,	 et	 aucune	 des	mesures	 que	 nous	 proposions	 n’a	 été	
mise	 en	 place.	 C’est	 avec	 étonnement	 que	 nous	 avons	 pris	 connaissance	 du	 projet	
gouvernemental	de	réserver	en	août	le	C.	R.	121	aux	vélos	et	d’orienter	ainsi	des	groupes	
de	cyclistes	vers	ce	carrefour,	les	exposant	sans	autre	façon	à	la	traversée	hasardeuse	dudit	
croisement.		

Il	 est	 étonnant	 de	 constater	 une	 telle	 insouciance	 face	 à	 l’appel	 des	 responsables	
communaux	qui	appellent	à	améliorer	la	signalisation	et	l’infrastructure	afin	de	protéger	les	
usagers	de	la	route,	notamment	les	plus	vulnérables	comme	les	cyclistes	et	les	motards.	

Nous	 sommes	 contrariés	 par	 le	 fait	 que	 les	 responsables	 politiques	 comme	 les	 médias	
fustigent	 notre	 réticence	 à	 l’encontre	 du	projet	 du	Vëlossummer	dans	 le	Mëllerdall	 alors	
que	nous	étions	les	premiers	et	les	seuls	à	envisager	les	démarches	préventives	pour	pallier	
les	risques	potentiels	de	cette	initiative	que	nous	saluons	expressément	à	condition	qu’elle	
soit	mise	en	œuvre	sans	péril	pour	les	participants.	

Nous	 réitérons	 notre	 demande	 de	 réaliser	 des	 mesures	 simples,	 à	 savoir	 une	 réduction	
conséquente	 de	 la	 vitesse	 à	 l’approche	 du	 carrefour	 et	 l’installation	 de	 grands	 panneaux	
d’avertissement.	 Il	 faut	 résoudre	 le	 problème	 de	 la	 structure	 opaque	 du	 pont	 provisoire	
jouxtant	le	croisement	:	Les	voitures	qui	s’y	engagent	sont	invisibles	pour	les	utilisateurs	du	
C.	R.	121	qui	entament	la	traversée	du	carrefour.	

Avant	la	réalisation	d’un	parcours	cycliste	sur	ce	tronçon,	il	est	indispensable	de	procéder	à	
la	réfection	du	C.	R	356,	actuellement	barré	entre	Waldbillig	et	Mullerthal,	afin	qu’il	y	ait	un	
accès	raisonnable	en	automobile	pour	les	nombreux	visiteurs	de	la	Vallée	de	l’Ernz	noire	et	
du	Schiessentümpel.		

Finalement,	il	est	clair	que	la	transformation	envisagée	du	carrefour	«	Präiteler	Bréck	»	en	
rond-point	demandera	de	porter	une	attention	particulière	à	 la	 sécurité	des	cyclistes	qui,	
dans	d’autres	pays,	se	voient	installer	à	cette	fin	une	voie	à	part	aux	ronds-points.		

Nous	 vous	 prions	 de	 bien	 vouloir	 nous	 accorder	 une	 entrevue	 afin	 que	 nous	 puissions	
prendre	connaissance	des	suites	que	vous	entendez	donner	à	la	présente.	

Tout	 en	 espérant	 une	 réponse	 de	 votre	 part,	 nous	 vous	 prions	 d’agréer,	 Monsieur	 le	
Ministre,	l’assurance	de	nos	salutations	distinguées.	

Pour	le	collège	échevinal	et	le	conseil	communal,	

	

La	bourgmestre,	 	 	 	 	 La	secrétaire	communale	

Andrée	Henx-Greischer	 	 	 	 	 Martine	Dimmer		
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Hei sinn zwou Fotoen, déi déi geféierlech Situatioun op der Kräizung illustréieren. Si si geholl ginn aus der Perspektiv vun 
engem Vëlosfuerer, dee vun der Reilander Mille kënnt a beim Stopp stoe bleift. Op der éischter Foto ass keen Auto op der 
Bréck ze gesinn. Et ass awer een drop, onsiichtbar fir de Vëlosfuerer. Déi zweet Foto ass just Sekonnebrochdeeler no der 
éischter geholl. Wann de Vëlosfuerer net ganz ferm oppasst an do lassfiert, gëtt en iwwerrannt.

Dës Fotoe weisen d’Situatioun um Parking Schéissendëmpel op der Strooss tëscht der Präiteler Bréck an dem Mëllerdall. 
Et ass natierlech onméiglech, d’Zoufaart op dee Parking ze spären, well et keng aner Méiglechkeet gëtt fir ze parken, 
ausser am Mëllerdall selwer, wou d’Parkplaze séier all besat sinn. Déi Fotoe sinn op engem normalen Donneschdegmëtteg 
gemaach: De Parking ass strubbevoll, op der Strooss halen a fuere Bussen a lafe Foussgänger. Effektiv feelt just nach, datt 
do ganz Träpp Vëlosfuerer sech derduerch drécken, wéi dat mam Vëlossummer sollt de Fall sinn.

De Gemengerot vu Waldbëlleg huet sech d’Missioun ginn, bannent kuerzer Zäit dem Tourissemsminister e Pabeier 
virzeleeën fir de Site vum Mëllerdall, wou och d’Problematik vun de Parkplazen an den Autoszoufaarte beliicht gëtt a 
Léisunge virgeschloe ginn. 

Fir déi grouss Attraktivitéit vun der Géigend a puncto duuss Mobilitéit ze profiléieren, huet de Gemengerot en 
Aarbechtsgrupp gegrënnt, fir e Konzept fir Vëlos- a Foussweeër auszeschaffen. D’Bierger waren opgeruff, sech dorunner 
ze bedeelegen. Dat ass e grousse Succès, well net manner ewéi 17 Fraen a Männer sech bereet erkläert hunn, do 
matzeschaffen.

Et ass elo ze hoffen, datt net nëmmen op Gemengenniveau iwwer d’Zukunft vum Mëllerdall nogeduecht gëtt. 

Marc Barthelemy
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All Guddes der Tessy OPPERMANN 
an dem Daniel FRANTZ, déi sech 
den 19. Juni 2020 gepacst hunn.

Foto: Alain Frantz 

MIR GRATULéIEREN!

ZIVILSTAND // éTAT CIVIL

Gebuerten // Naissances

22/05/2020 Nedelchev Viktor Christnach
24/06/2020 Hesketh Oliveira Lucie Waldbillig
03/07/2020 Dias Hansen Matis Christnach
11/07/2020 Krippeler Meyer Lea Waldbillig
23/07/2020 Pereira dos Santos Alice Waldbillig

Stierffäll // Décès

11/05/2020 Brillon Gisèle Haller
26/05/2020 Vandevoorde Jean Charles Christnach

Bestietnesser // Mariages
–

Pacs // Partenariats

19/06/2020 Frantz Daniel Nicolas Georges & 
Oppermann Tessy Myriam Géraldine

Christnach
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Wéini sidd Dir op d’Gemeng Waldbëlleg schaffe komm?

Ech schaffen zënter dem 1. Juli 1992 am techneschen 
Déngscht vun der Gemeng Waldbëlleg.

Wat hat Dir geléiert a wat schafft Dir op der Gemeng?

D’Gemeng Waldbëlleg hat deemools ënner dem Här Lies 
eng Plaz ausgeschriwwen als Cantonnier communal. 
Dat war de Chef d‘Équipe vun de Gemengenaarbechter, 
deen d‘Aarbecht verdeelt huet, awer och praktesch 
mat ugepaakt huet. Ech selwer hat eng Ausbildung als 
Ajusteur-Mécanicien.

Wat waren d’Statioune vun Ärer Carrière op 
der Gemeng?

Am Laf vun der Zäit huet sech awer duerno villes geännert. 
Wéi ech ugefaangen hunn, du war den Atelier vum 
techneschen Déngscht nach an der Rue Michel Rodange 
an der fréierer Primärschoul zu Waldbëlleg. Vun engem 
Büro huet déi Zäit kee geschwat.

Spéider, 1996, ënner dem Här Bender, gouf an der Rue 
Michel Rodange zu Waldbëlleg e Gebai kaaft an ëmgebaut 
fir de Service technique. Do krut ech dann e Büro. Vun do un 
hunn ech lues a lues missen anescht schaffen, dat heescht, 

den theoreteschen Deel vu menger Aarbecht gouf ëmmer 
méi grouss. Haut ass et bal nëmme méi Bürosaarbecht. 
Ech hunn dunn eng ganz Partie Weiderbildunge gemaach, 
ënner anerem iwwer Ofwaasser a Kläranlagen, an awer 
och iwwer Drénkwaasser, wat jo ganz wichteg ass. Jo, an 
haut sënn ech da schon am drëtten Atelier an der Strooss 
A Kilker zu Waldbëlleg, deen 2015 ënner dem Här Schleich 
gebaut gouf, awer schonn zesumme mam Här Bender 
virdru geplangt war. 

Firwat hat dir d’Gemeng Waldbëlleg gewielt a virun 
allem: Firwat sidd Dir do bliwwen?

Et war natierlech interessant, fir sech op déi Plaz ze mellen, 
well ech jo zu Chrëschtnech wunnen, a méi nobäi kann 
een seng Aarbecht jo bal net kréien. Dës Weideren ass et 
en interessanten Job, well d’Aarbecht esou villsäiteg ass. 
Ech hunn och ni mam Gedanke gespillt, eppes aneschters 
ze maachen.

INTERVIEW MAM  
 
FERNAND HUSS
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Wéi eng Erliefnesser hunn Iech an der Gemeng 
Waldbëlleg perséinlech markéiert?

Perséinlech Erliefnesser hat ech positiver, awer och 
negativer, ewéi all Mënsch eeben. Dat ware kleng 
Geschichten an awer och Geschichte vu méi grousser 
Envergure. Do war de Brand um Bauerenhaff bei der 
Sopibo zu Waldbëlleg. Ech war jo dunn och an de 
Pompjeeën. Nom Brand moies waren dat schrecklech 
Biller. Lieweg verbrannte Béischten. Dann awer och 
d’Iwwerschwemmunge vun 2018, wou vill Leit, speziell 
am Mëllerdall, vill Schued haten. A gläichzäiteg de 
Waasserabroch an eis Sportshal, wou de ganzen Holz- 
buedem komplett futti war. 

Et gouf och witzeg Momenter. Ech ka mech erënneren – 
ech weess net méi genau, et muss kuerz no 2000 
gewiescht sënn - du sënn ech zu Chrëschtnech laanscht 
d’Kläranlag gefuer, et war am Summer an alles war voller 
Schaum, et huet een d’Kläranlag bal net méi gesinn. Et 
huet ee gemengt et hätt do geschneit. Dunn hunn ech 
bei den Environnement ugeruff a gefrot, wat kann dat 
do sënn. D’Äntwert war, dat kënnt warscheinlech vun 
de Seefen asw. Hunn ech awer net gär gegleeft, well et 
war mer e bësse vill Schaum. Éischter zoufälleg hunn ech 
da matkritt, datt un eisem Pompjeescamion e Problem 
mam Schaummëtteltank war. Dee war ondicht an dat 
Schaummëttel ass an den Ofwaasserkanal gelaf an dunn 
an d’Kläranlag. Do ass an der Virklärung e Belëfter fir 
Loftsauerstoff an d’Belebung ze bréngen. Deen huet dat 
Schaummëttel opgeklappt, wéi wann een doheem géing 
Eewäiss zu Schnéi klappen.

Wat gefält Iech speziell gutt an der 
Gemeng Waldbëlleg?

D’Gemeng Waldbëlleg ass eng ländlech Gemeng, wou ee 
gutt ka liewen an eeben engem ländleche Milieu. 

Bei wat fannt Dir, datt d’Liewen an eiser Gemeng 
kéint verbessert ginn?

Et kënnt een z. B. op den Haaptstroossen, ewéi dat och 
schonn an de Niewestroossen ass, den Tempolimitt vun 
30 aféieren. Ech weess, dat sënn Staatsstroossen, mee 
do muss een derhannert bleiwen, well ech der Meenung 
sënn, datt iergendwann och do d’Méiglechkeet besteet,  
dat ze maachen. Ech wunne jo selwer bei esou enger 
Strooss an et ass muenchmol horribel, wéi do gefuer 
gëtt. Ech gesinn do Chauffere viru menger Dier, déi knall- 
haart um Zebrasträif en aneren Auto iwwerhuelen. Meng 
Fra war scho bal eng Kéier Affer gi vun esou engem 
irresponsabele Chauffer, wéi se do wollt iwwer den 
Zebrasträif goen. 

Soll Ärer Meenung no eng kleng Gemeng wéi 
Waldbëlleg onofhängeg bleiwen, oder net?

Jo, ech sënn der Meenung, d’Gemeng Waldbëlleg soll 
onofhängeg bleiwen, esou laang alles finanziell ze 
stemmen ass. Mir hunn eng flott a grouss Schoul mat 
flotter Sportshal derbäi, an nach méi. Déi politesch 
Verantwortlech hunn an de vergaangene Joren op deem 
Site och vill zousätzlechen Terrain kaaft, wat der Gemeng 
Waldbëlleg vill Spillraum gëtt fir d’Zukunft.

 
Foto: Gemeng Waldbëlleg,  

ausser déi éischt: Fernand Huss
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Foto: Damaris
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SCHOUL & MAISON RELAIS // ÉCOLE & MAISON RELAIS

AN DER MAISON RELAIS

Vu Corona hu mir eis 
net ënnerkréie gelooss.

De Kanner hu mir probéiert, esou 
vill wéi méiglech unzebidden, fir 
hinnen no der Schoul e schéinen 
Dag ze erméiglechen.

Eis Projeten sinn och esou lues 
erëm un d’Lafe komm. J
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D’Fiissercher am Bësch

Eng Woch op déi aner ass jeeweils 
ee Grupp vun de Fiissercher an 
de Bësch gaang. Ob zu Haler, am 
Mëllerdall oder zu Waldbëlleg am 
Bësch, do hu mir de ganzen Dag 
verbruecht, mat Aktivitéiten. Am 
Bësch ass och giess a geschlof ginn.

Et war eng flott Erfarung fir d’Kanner 
genee wéi och fir d’Erzéier.
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Let’s Dance J

Mir halen eis fit, an danze war 
natierlech och mat dobäi.  
Hëftschwong no lénks, Hëftschwong 
no riets, a lass et geet! 
 
De Kids-Dance-Projet war  
méindes vu 14:00 bis 16:00.

De Projet SCHNËTZEN duerft op kee Fall feelen

Natierlech hu mir vum gudde Wieder profitéiert a si mat 
de Kanner dobausse schnëtze gaang. 
 
Dee Projet war mëttwochs vu 14:00 bis 16:00.
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En Ofschlosstour mat eise Vëloskanner

Ouni deen Tour hätte mir net kéinten d’Schouljoer 
ofschléissen. 
En Tour duerch d’Stad, vum Musée Dräi Eechelen bis bei 
d’Gëlle Fra … et war e flotten Dag. J

Mir haten och en Teambuildingdag 

Mat der ganzer Equipe ware mir zwee Moienter an de 
Bësch.

Zesummen hu mir Kniettechnike geléiert, a wéi een en 
Zelt op verschidden Aart a Weisen opriichte kann, ouni 
vill Material ze hunn.
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AM CYCLE 1
D‘Kanner vum C1A hunn sech gutt um Buerfousswee (Camping Kéngert) ameséiert.
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Den C1 seet dem Henri Colbach villmools Merci fir eis flott Visièrë, déi hien eis mam 3D-Drëcker gedréckt huet.

De Spillschoulshaff ass méi faarweg ginn. D’Kanner freeën sech iwwer déi nei Spillméiglechkeeten a soen de 
Gemengeverantwortleche Merci.  
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AM CYCLE 4 
Spaziergang in Vianden

Die Klasse 4.2 ist am 9. Juli 2020 in Vianden spazieren gegangen. Als wir angekommen waren, sind wir auf den 
Spazierweg gegangen. 

Wir sind am Friedhof vorbeigegangen und wir sahen einen Zettel, wo hinten zwei Rätsel draufstanden. Wir haben diese 
vorgelesen und versucht sie zu lösen. Vorne war ein Bild und dieses Bild zeigte uns, wo das nächste Rätsel versteckt 
war. Und das ging immer so weiter. Wir sind von ganz unten bis nach oben zum Sessellift gegangen. Wir haben unsere 
Handys gebraucht, weil wir Fotos machen konnten und Sachen aufschreiben konnten. Es war Teamarbeit und wir 
haben sehr gut zusammengearbeitet und es hat uns sehr viel Spaß gemacht. 

Nach dem Spaziergang haben wir dann einen Gutschein bekommen, um ein Eis essen zu gehen. Das Eis hat uns sehr 
gut geschmeckt. 

Danach sind wir wieder zur Schule gefahren. Es war 12:30 Uhr und wir konnten noch ein wenig im Pausenhof spielen 
und dann sind wir nach Hause gefahren.

Wir danken unserer Lehrerin für die wunderschöne Zeit, die wir hatten, und danke für den wunderbaren Trail. 
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ELTEREVEREENEGUNG WALDBËLLEG EVW
Don fir d’Schoulkanner

All Joers kritt onst Léierpersonal en Don vun der Elterevereenegung, fir mat de Kanner en Ausfluch um Enn vum 
Schouljoer ze maachen. An deene letzte Joren waren dat ëmmer 10 Euro pro Kand, a pro Nuecht wou se geschlof hunn, 
nach eemol 100 €.

Aus deene bekannte Grënn ass de 
Kanner hiren Ausfluch ausgefall.

Dofir huet Elterevereenegung 
décidéiert, dem Léierpersonal déi 
10 Euro ze ginn, esou datt d’Kanner 
e klenge Kaddo kruten. Et war dem 
Léierpersonal iwwerlooss, wat si 
dofir geholl hunn.

Am Cycle 4.2 hu mir all déi Jore 
virdru mat der Elterevereenegung 
Beefort den ANTI-DROGEN-Dag 
organiséiert.

Moies kruten d’Kanner Erklärungen zum Thema Drogen. Dat huet e Polizist gemeet. Nom Mëttegiessen war dann e 
Rallye mat verschiddene Froen a Spiller zum Thema.

Bei der Präisverdeelung kruten die beschte Gruppe vum Rallye e Kaddo, an all Kand krut en T-Shirt. Op deem T-Shirt 
ass eng Zeechnung, déi mat Drogen ze dinn huet. Dat ass vun de Kanner entworf ginn, an déi beschten Zeechnung aus 
deenen zwou Gemengen ausgewielt ginn an op den T-Shirt gemeet ginn.

Well dee flotten Dag dëst Joer och 
net wor, hu mir als EVW décidéiert, 
de Kanner aus dem Cycle 4.2 en 
T-Shirt ze schenken. Esou hunn 
si an e puer Joer oder op engem 
Conveniat eng flott Erënnerung 
un e ganzt speziellt letzt Joer an 
der Grondschoul. D’Kanner kruten 
dësen T-Shirt op hirer klenger 
Ofschlossfeier iwwerreecht, déi si 
den 10. Juli haten.

Villmools Merci der Léierin Laura 
Walch fir hiert Engagement, datt 
den T-Shirt sou schéi ginn ass. Merci 
der Gemeng fir d’Zelt an de Frigo.

 
 
 

Fir d’EVW 
Annick Menster
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VERÄINER // ASSOCIATIONS

NEIES VUM TURNVERÄIN ËMMER FIT CHRËSCHTNECH

De 15. Juli 2020 hat den Turnveräin Ëmmer fit Generalversammlung an 
der Cafeteria zu Waldbëlleg.

Nodeems d’Präsidentin Isabelle Koster-Oberlé di Uwiesend – 
ënnert hinnen och eis Buergermeeschtesch Andrée Henx-
Greischer – begréisst hat, huet d’Sekretärin Alice 
Greischer e Réckbléck op d’Aktivitéite vum 
vergaangene Joer gemaach. Mir haten dat 
lescht Joer 21 Memberen, an dovu sinn der 
16 reegelméisseg an d’Turne komm.

Vum 12. Mäerz u sinn d’Turnen an de Yoga 
wéinst dem Coronaviraus ausgefall.  
D’Steffi Dostert, Monitrice, huet 
reegelméisseg Videoe fir eis  
Turnerinne gemaach.

De Comité vun Ëmmer fit huet sech 
zwee Mol am Laf vum Joer gesinn. 

Beim Pot d’amitié am Dezember hunn 
d’Memberen a Form vu Schockelasknippercher Merci 
gesot kritt fir hiren Asaz um Beweegungsdag an um 
Schéissendëmpelsfest am Joer 2019.

Den 29. Abrëll 2020 huet d’Rose Majerus aus perséinleche 
Grënn decidéiert, als Tresorière opzehalen. Si hat di 

Funktioun vun 2014 bis 2020, nodeems si vun 2001 bis 2013 
Keeserevisorin gewiescht war.

D’Henriette Groeneveld mécht d’Keess elo iwwergangsméisseg. Mir 
sichen nach dringend zwee weider Comitésmemberen, fir nei Iddien ze 
entwéckelen, datt eise Veräin weider dynamesch ka bleiwen.

D’Rose Majerus huet bestätegt, datt de Veräin eng gesond Keess huet. 
Allgemeng ass de Gedanken opkomm, en Don ze maachen un eng 

Associatioun, di Kanner a Beweegung ënnerstëtzt, mee et gouf nach näischt 
decidéiert.

Zum Schluss ass der Gemeng nach e grousse Merci ausgedréckt gi fir d’Säll, di dem 
Turnveräin gratis an ëmmer propper zur Verfügung stoungen.

D’Buergermeeschtesch huet hirersäits Merci gesot, fir e gutt duerchorganiséierte Veräin. 
Och wann d’Gemeng an Zukunft manner Budget huet, soll net un de Veräiner gespuert 

ginn. Si sinn einfach wichteg fir d’Duerfliewen.

D’Carolina Orgaz huet am 
Juni/Juli nach dräi 
Yogacoursë gemaach 
fir ofzeschléissen. 
D’nächst Joer hu mer 
keng Yogasklassen, 
well d’Carolina 
berufflech duerch 
d’ganz Welt wäert 
reesen.
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Vum 28. September un turne mer 
erëm mat Musek an der Waldbëlleger 
Sportshal, all méindes vun 19:30 bis 
20:30 Auer ënner der Leedung vun 
der Steffi Dostert. Remplaçant ass 
de Charel Hetto. Eis Turnstonne 
riichten sech un Ufängerinne souwéi 
un Turnerinne mat Erfarung.

Dir Dammen, hutt Dir Loscht fit ze 
bleiwen, da maacht mat! Di éischt 
Stonn ass gratis, an umelle fir 
d’Saison kënnt Dir Iech, andeems Der 
90 Euro (60 Euro fir Studentinnen) 
op de Raiffeisekont CCRA LU43 0090 
0000 0124 8491 iwwerweist.

Participez à nos cours de gymnas-
tique pour dames (peu importe l’âge) 
au hall sportif de Waldbillig tous les 
lundis soir (19:30 - 20:30) à partir 
du 28 septembre 2020. Première 
session gratuite! En cas d’intérêt, 
prière de verser 90 euros (étudiantes 
60  euros) sur le compte Raiffeisen 
CCRA LU43 0090 0000 0124 8491 de 
notre association. 

The gymnastics course for women 
(all ages) takes place in the Waldbillig 
sports hall on Mondays from 
19:30 - 20:30 pm (Contact: Isabelle 
Oberlé isabelle.oberle@education.lu or 
Alice Greischer greischa@pt.lu). We’ll 
start again on 28th September 2020. 
Free trial session. 90 euros (60 euros 
for students) per year (CCRA account: 
LU43 0090 0000 0124 8491)

YOGA 
An interview with Carolina Orgaz, yoga teacher of classes 
organized by the gym club „Ëmmer Fit“.

Looking back on two years of teaching.

I: Were you happy with the infrastructure? 

C: Yes, the room in Veräinsbau Christnach is very good for yoga classes: 
it’s spacious and it was always clean. The wooden floor gives it a cozy 
atmosphere. At the same time there is a lot of light. And the temperature 
was always well-regulated. 

How many yoga students did you have on average?

16 people registered and I had 8-10 on average in my classes – a good 
number because I could focus more on the individual student. 

What have you gained from teaching these classes?

I have actually benefited very much from teaching yoga in the Waldbillig 
Commune. I have become more integrated (editor’s note: Carolina was 
born in Spain) and I have connected with the Luxembourgish people, 
formed new friendships. I have improved my teaching, too. I made a survey 
once, and students indicated that they would enjoy a variation of exercises 
and postures. I have learnt to listen, to adapt and to be flexible. It has also 
been very rewarding to see how students have improved over the time and 
how we have established a mutual relationship of trust.  

Do you think yoga has become trendier? 

Yoga has been around for a long time: it’s a philosophy, a lifestyle, not a 
sport. With their hectic lives, people feel a need to connect with their true 
selves. The meditation part is very important for some. Of course, there 
is also the fashion aspect: yoga has become more accessible and popular 
thanks to the social media, and there are many yoga studios. 

Thank you, Carolina, for your excellent work and good luck in your 
new career (editor’s note: Carolina’s job will cause her to travel all 
over the world)  

Interview:  
Isabelle Oberlé.  

Photos:  
Isabelle Oberlé,  
Carolina Orgaz
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D’AEROMODELLISTE VU CHRËSTNECH

Op Nationalfeierdag 2020 sinn, 
Covid-19 bedéngt, d’Festivitéiten am 
ganze Land méi bescheiden ofgelaf 
… ausser beim AMC! 

Um Aéroport Fons Mehlen am Vugels- 
boesch ass et ugaange mat engem 

Fly-by mat nationalem Pavillon vun 
engem historesche Fliger aus der 
Lëtzebuerger Aviatiounsgeschicht: 
aus dem Joer 1934, déi riseg KLEMM 
vum Menni Kraemer. De Romain 
Hanten huet fir déi bemierkenswäert 
Parade gesuergt.

Vu Wäitem héiert een d’Tricolore am 
Wand wéitschen – en erhiewende 
Moment fir all Lëtzebuerger, deen 
dobäi war. Do huet nach just 
d’Sonnerie nationale gefeelt. De 
Fändel ass bis bei den Testmast 
geschleeft ginn, an hannescht! E 
Kaffi mat Schneekegkeet huet dee 
festleche Moment gekréint. 



59

V E R Ä I N E R   |   A S S O C I A T I O N S

Mam Summerufank hunn sech 
d’Aktivitéiten um AMC-Terrain inten- 
sivéiert. Bis d’Covid-Zifferen nees 
d’Luucht aus gaange sinn – an op- 
schonns d’Piloten alleguer negativ 
getest goufen – ass d’Virsiicht awer 
nees eropgeschrauft ginn.

Leider gouf eise schéinen Terrain vun 
engem Auto-Rowdy vandaliséiert, 
wat natierlech zu enger Plainte bei 
der Force de l’Ordre geféiert huet. 

D’Piloten vum AMC an d’Déieren 
ronderem eisen Terrain ware wéi 
gewinnt nees séier äerdeg. 

Wann den AMC-Veräin Iech interes-
séiert, da kënnt Dir gäre beim Pol 
Mehlen um Telefon 87 90 17 oder 
621 21 91 29 nofroen.  

Rédaktioun: Push Steffen 

Biller: Henri Beissel, Marcel Delleré,  
Jos Gaspard, Romain Hanten,  

Push Steffen
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FC OLYMPIA CHRËSCHTNECH/WALDBËLLEG
 
Wat woer lass an deene letzte Méint? Ma ganz einfach, 
näischt ...

Och dem Fussball huet de Covid-19 e Stréch duerch 
d‘Rechnung gemaach. Ons éischt Equipe konnt an der 
Réckronn nëmmen nach ee Match spillen, zweet Equippen 
an all Jugendequippen hate guer kee Match méi. All ons 
Evenementer, déi mir geplangt haten, ewei Spargelsiessen, 
Coupe fir Jugendequippen sënn ausgefall. Et konnt keen 
Training méi ofgehale ginn, dëst woer besonnesch fir ons 
Jugend eng ganz schwéier Situatioun.

Als Veräin leide mir drënner, datt mir keng Matcher a keng Evenementer haten, well do kréie mir dee gréissten Deel vun 
onse Recetten eran, fir de ganze Veräin um Lafen ze halen.

Dofir léif Leit aus der Gemeng, léif Supporter vum FCO, wann Dir Ären Duerfveräin ënnerstëtze wëllt, da kënnt Dir gären 
en Don op onse Konto LU29 0019 2900 0536 6000 oder en Digicash op den Nummer 621 38 15 46 maache mam Vermierk: 
„Don FCO Covid-19“. Dëst fir ons an dëser schwiereger Zäit ze ënnerstëtzen. Mir soen am Viraus schonns villmools MERCI.

Hoffe mer emol op besser Zäiten! Wann alles klappt, dann hu mir den 18. Oktober onst Wëldfest; do kann een dann 
entweder e gudde Ragoût vun der wëller Sau mat Bäilagen oder Paschtéit mat Bäilagen bestellen. Onst Beaujolaisfest 
ass geplangt fir den 20. November, do gëtt et dann och e risege Kéisbuffet. Als éischt am nächste Joer ass den Tavares-
Wantercup an der Sportshall geplangt.

Ee grousse Merci un d’Gemeng fir d’Ënnerhale vun onsen Infrastrukturen a fir hir aner Hëllefen an och e grousse Merci 
un all ons Sponsoren.

Mir freeën ons op Är Ënnerstëtzung, dofir kommt laanscht d’Matcher kucken, sief et mat deene Klengen oder deene méi 
Groussen, dëst natierlech am Moment mat deenen noutwendegen Distanzen a Virsiichtsmoossnamen.

Momentan hu mir zwou Seniorsequippen, 
eng Bambinisequipe (Alter 5-7 Joer), eng 
Pupilles-, eng Poussins-, eng Minimes-, eng 
Scolaires- an eng Cadetsequipe.

Informatiounen iwwert ons Jugendequippë  
kritt Dir beim Tom Meyers 
(meyerstom@gmail.com).

Mir sënn och op der Sich no neie Comités- 
memberen, dëst ëmsou méi, fir an dëse 
schwieregen Zäiten eng Hand unzepaken, 
fir datt weiderhinn d’Jugend an och déi méi 
Grouss vun der Gemeng am Veräi Fussball 
spillen kënnen.

Mat beschte sportleche Gréiss,  
de Comité vum FCO.



61

V E R Ä I N E R   |   A S S O C I A T I O N S



62

V E R Ä I N E R   |   A S S O C I A T I O N S

BADMINTON REGIOUN MËLLERDALL
 
Badminton a vill méi …

an de Gemengen Ärenzdall, Bäertref, Beefort, Fëschbech, Fiels, Hiefenech,  
Konsdref, Noumer, Waldbëlleg

Déi éischt Saison vum neie Badmintonveräin, deen de 
6. Juli 2019 gegrënnt gouf, huet wéinst Covid-19 Mëtt 
Mäerz missen ënnerbrach ginn, konnt awer knapp dräi 
Méint méi spéit ënnert spezielle Reegelen op en Enn 
gespillt ginn. Wéinst de gudden Trainingskonditiounen 
huet d’Badminton-Federatioun dem Veräin di sëlwer 
ProClub-Auszeechnung iwwerreecht.

Fir di zweet Saison (September 2020 bis Juli 2021) gouf di scho grouss Panoplie un Aktivitéiten nach méi ausgebaut. 
Am Veräin gëtt virun allem Badminton gespillt, mee en huet vill méi ze bidden. 
Well ee relativ liicht op Distanz bleiwe kann, ass de Sport en plus absolut „corona-tauglech“.

MiniBad
5 - 8 Joer

Op dësen Traininge gëtt de ganze Beweegungsapparat trainéiert, d’Übunge sinn net reng 
badmintonspezifesch. Iwwer Spill a Spaass verbessert sech d’Motorik an d’Ausdauer.

KannerBad
9 - 15 Joer

Sinn di éischt Grondschléi vum Badminton bis geléiert, wëllen sech di meescht Kanner géint 
Gläichaltreg moossen. Si maachen dann eng Lizenz a kënnen Turnéier spillen a mam Veräin um 
Championnat deelhuelen. Dat mussen se awer net.

KannerFitBad
9 - 15 Joer

Lafen, sprangen, Spill a Spaass, e Ganzkierpertraining dee mat Stretching ophält. Dës Stonn ass 
de perfekten Ausgläich zum spezifeschen Badmintontraining.

SeniorBad
ab 16 Joer

Eis Ekippespiller kënne mol un engem dirigéierten Training deelhuelen, eng aner Kéier an enger 
Hal trainéieren, wou fräit Spill ass, ganz wéi se Loscht hunn.  An der Reegel spillt ee vu 16 Joer u 
bei de Senioren.

HobbyBad
ab 16 Joer

Seniorspiller, déi keng Kompetitioune wëlle matmaachen, sinn Hobbyspiller. Si hu vill 
Méiglechkeeten am Veräin, fir sech fit ze halen a Spaass ze hunn.

FitBad
ab 16 Joer

De Choix ass grouss: donneschdes ass typesche Fitness-Training um Birkelt, méindes verbonne 
mat e bësschen Badminton a samschdes méi Muskulatioun zu Waldbëlleg. Hei huet sech schonn 
eng flott Ekipp zesummefonnt, déi gär nach méi grouss ka ginn.

FamilyBad
all Alter

Dësen Owend kann all Member vum Veräi Leit aus der Famill matbréngen. Déi bezuelen da just 
50 Euro a kënnen all Woch freides owes spillen.

ParaBad
all Alter

D’Badminton-Federatioun lancéiert dës Saison de ParaBad zu Lëtzebuerg. Leit mat Prothesen 
oder am Rullstull kënne samschdes moies zu Waldbëlleg Badminton spillen. D’Reegele sinn dem 
Handicap ugepasst.

TouristBad Vun der Ouschtervakanz u sollen och Touristen d’Méiglechkeet kréien, stonneweis en Terrain ze 
reservéieren. Flott Kontakter stinn domadder an Aussiicht.
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Kontakt

E-Mail: badmellerdall@gmail.com 
Telefon: 691 82 15 92 (Luc Schmidt)
Weider Informatiounen:  
www.badmintonregiounmellerdall.lu

Kommt a spillt Badminton! 

Eise Kommitee

President   Luc Schmidt (Waldbëlleg)
Sekretär   Jean-Paul Speidel (Haler)
Tresorier  Myriam Reuter (Noumer)
Lizenzen  Nicole Bintener (Chrëschtnech)
Sponsoring   Laurent Dielissen (Waldbëlleg)
ParaBadminton   Tessy Eiffes (Bäertref)
Kompetitiounen  Stéphanie Flammang (Kruuchten)

Eist Trainerteam 

Tristan Bache  Frankräich, hien ass och 
    Nationaltrainer vun den U11, 
    U13 an U15
Hargiono  Indonesien, hien ass och 
    Nationaltrainer vun de Senioren
Quentin Gaspard Belsch, hien ass och Kadertrainer
Lars Zander  Däitschland
Sandy Mesen  Lëtzebuerg
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Lars	Zander	 	 Däitschland	
Sandy	Mesen	 	 Lëtzebuerg	
	
Kontakt	
E-Mail:	badmellerdall@gmail.com		
Telefon:	691	821592	(Luc	Schmidt)	
Weider	Informatiounen:	www.badmintonregiounmellerdall.lu	
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DE CHRISTOPHE ORIGER GËTT  
 
NEIE PRESIDENT VUM  
 
TOURISSEMSVERBAND VUN DER  
 
REGIOUN MËLLERDALL 
 
Den 9. Juli war endlech d‘Generalversammlung vum Tourissemsverband vun der Regioun Mëllerdall. Am Februar war déi 
wéinst dem Wieder an am Abrëll wéinst der Coronakris ofgesot ginn.

D’Gestionnairin Sandra Bertholet huet d’Aktivitéiten an d‘Finanze vum Joer 2019 presentéiert. Dono huet de Verwaltungsrot 
ënnert der Leedung vum Vizepresident Serge Pommerell en neie President gewielt. Eestëmmeg gouf sech fir de 26 Joer 
ale Christophe Origer vun Iechternach decidéiert. Déi zwee Vizepresidenten, Joe Nilles a Serge Pommerell, déi zanter 
Dezember 2019 den Iwwergang vun der Leedung vum ORT iwwerholl haten, behalen hir Posten.

De Christophe Origer ass Affekot a Gemengeconseiller an der Gemeng Iechternach. Hien ersetzt de Marc Diederich, 
deen zanter 2012 President vum Tourissemsverband war. Hien huet an de leschte Joren am Comité vun der Société 
d’embellissement et de tourisme de la Ville d’Echternach matgeschafft an do Erfarunge gesammelt.

De Christophe Origer freet sech op seng nei Aufgab an op d’Zesummenaarbecht an der Regioun: „Den Tourissem an 
d‘Fräizäit sinn déi ekonomesch Saile vun der Regioun. Et ass elo net den einfachste Moment, fir déi Charge unzehuelen. 
Mee mir wäerten dës Kris iwwerstoen, wa mer zesummenhalen, mat de Leit an de Betriber aus der Regioun schwätzen a 
fir Investitioune suergen. Eis Regioun lieft vum Tourissem, ouni dee mir kaum kéinten eise kulturelle Räichtem erhalen, 
entwéckelen an ausbauen.“

Den Tourissemsminister Lex Delles huet dem ale President Marc Diederich Merci gesot, an dem neien eng glécklech Hand 
gewënscht.

Den ORT huet der Stad Iechternach en décke Merci gesot, fir d’Bürosraimlechkeeten an déi personnel Ressourcen bei de 
Féierungen a fir d’Sekretariat. E Merci och un den Trifolion fir dee grousse Sall, wou dës Versammlung no de Covid-19-
Bestëmmunge konnt ofgehale ginn.

 
 
ORT Region Mëllerdall
B.P. 152
L-6402 Echternach
www.mullerthal.lu
www.mullerthal-trail.lu
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TRIFOLION
Interview mam Maxime Bender, Direkter vum Trifolion

gebonne ginn an och iwwer d’regulär Saison ëmmer rëm 
an Erscheinung trieden.

Den alen Iechternacher Festival war laang Zäit eng 
Referenz, wou souguer déi Stater de Wee hi fonnt 
hunn. Dunn ass et de Bierg of gaangen. Wourun 
houng dat Ärer Meenung no, a wat hutt Dir elo 
besser gemaach?

Dëst ass natierlech schwéier ze beäntwerten. Ech géif 
soen, datt Zäiten sech geännert hunn an d’Konkurrenz 
iwwer déi lescht 10 bis 15 Joer vill méi grouss ginn ass. 
Zum Beispill ass et virun 20 Joer keng Philharmonie 
ginn. Dëst huet et natierlech ënner anerem engem 
Iechternacher Festival net méi einfach gemaach, well 
esou de Public iwwer d’ganzt Joer eng héichwäerteg 
kulturell Programmatioun ugebuede kritt. Ob mir et 
elo mat der neier Editioun besser maachen, dat kann 
ech net soen. Et dierf ee net vergiessen, wat fir een 
Heritage den Iechternacher Festival hannerléisst.  Ech 
denken, allgemeng soll ee frou sinn, datt et weidergeet, 
datt Kultur an der Regioun ugebuede gëtt an net alles 
zentraliséiert gëtt.

Wéi wëllt Dir de kulturelle Programm vum Trifolion 
ausriichten, mat Schwéierpunkten a wéi enge 
kulturelle Beräicher? Hutt Dir eng Virléift fir 
bestëmmte Länner, Sproochen, wou d’Kënschtler 
sollen hierkommen?

Mir wäerte versichen, Kultur fir all Generatioun an Alter 
unzebidden. Den Trifolion ass e regionaalt Kulturhaus. 
Dëst heescht Kultur fir d’Regioun an aus der Regioun 
unzebidden an doriwwer eraus. Et wäerten eng ganz 
Partie Eegeproduktioune gemaach ginn, Musek, Theater, 
Danz, Ateliere, fir Famillien, Kanner, eeler Leit, am 
edukative Beräich an nach vill méi. Et soll fir jiddereen 
eppes dobäi sinn. Eis Missioun ass et eisem Public 
Erliefnisser, Entdeckungen a Freed ze verschafen.

Net jiddweree kritt doheem d’Kultur an d’Wéi 
geluecht. Mat wéi enger Fassong wëllt Dir e Public an 
den Trifolion kréien, deen net dacks den Zoch huet, 
sech kulturell ze beschäftegen?

Maxime Bender, Dir sidd elo séier Direkter vum 
Kulturzenter Trifolion zu Iechternach ginn. Wéi koum 
dat?

Dat ass éischter zoufälleg komm. 2018 ass en 
Aarbechtsgrupp an d’Liewe geruff ginn, fir den 
Iechternacher Festival ze reaktivéieren. An do hunn 
ech matgeschafft. Kuerz drop sinn ech gefrot ginn, ee 
Konzept auszeschaffen an dëst huet gefall. Doduerch 
huet ee mir ugebueden d’Leedung vum neie Festival 
Echterlive ze iwwerhuelen. Zesumme mat der Ekipp vum 
Trifolion ass deen dunn 2019 déi éischte Kéier a mat 
Erfolleg iwwer d’Bün gaang.

Enn 2019 huet den Ralf Britten, fréieren Direkter 
vum Trifolion annoncéiert sech berufflech neien 
Erausfuerderungen ze stellen a kuerzfristeg sinn ech du 
gefrot ginn den „interim artistique“ ze iwwerhuelen. De 
Posten vum Direkter ass entretemps ausgeschriwwe ginn 
a nieft enger Partie anere Kandidaten hunn ech mech 
gemellt, déi normal Prozedur vu Virstellungsgespréich 
a Präsentatioun vu Konzept a Programm duerchlaf. 
Schlussendlech huet de Verwaltungsrot mir dunn de 
Posten uvertraut.

Dir hutt Iech international a jonke Joren an 
exzellente Numm gemaach als Saxophonist. Ass dat 
elo eriwwer?

Dëst ass sécher net eriwwer. Musek ass e ganz wichtege 
Bestanddeel vu mir a mengem Liewen an et ass fir mech 
essenziell dëser Passioun nozegoen, net nëmme well et 
mir immens vill Pleséier mécht, mee ech och immens gär 
kreativ Aarbecht als Museker maachen. Et wäert ee mech 
weiderhin ëmmer erëm  als Museker erliewe kennen.

Zwee Joer laang hutt Dir den Echterlive organiséiert, 
eng exzellent éischt Oplag, an eng zweet, déi dëst 
Joer dem Covid-19 zum Affer gefall ass. Kréie mir 
nach esou e Festival an Zukunft? Sidd Dir et, deen en 
organiséiert?

Jiddefalls wäert den Echterlive 2021 erëm stattfannen. De 
Festival wäert an Zukunft nach méi un d’Haus Trifolion 

KULTUR A GESCHICHT // CULTURE ET HISTOIRE
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Mir hunn elo schonn eis Trifo-Apéro-Rei lancéiert. Dëst 
ass iwwer de Summer ëmmer freides um 17 Auer, 
wou mir eis Dieren an d‘Terrasse (bei guddem Wieder) 
op hunn, wou d’Leit an engem gemittleche Kader e 
Patt kënnen drénken an e Concert kënne lauschteren. 
Duerch eng ganz Partie änlech Aktiounen iwwer d’Saison 
verdeelt, wëlle mir de Leit Kultur méi no bréngen an den 
Trifolion zu engem Haus vun de Leit maachen. Loosst 
Iech iwwerraschen!

Zu Iechternach ass net alles a Botter: Vill Butteker 
maachen zou an et huet een d’Gefill, datt déi Stad 
an de leschte Joren vill un hirer Attraktivitéit verluer 
huet. Wéi gesitt Dir dat, a wat muss geschéien, fir 
datt erëm méi Liewen an d’Bud kënnt?

Ech hunn eng differenzéiert Vue op dës Problematik. Et 
stëmmt, datt an de leschte Joren manner positiv iwwer 
Iechternach geschriwwen oder geschwat ginn ass, sief 
et, well eng Partie Hoteller zougemaach hunn oder 
d’Geschäftswelt sech verännert huet.

Leider ass et sou, datt et net nëmmen Iechternach an de 
leschte Joren schwéier gefall ass Leit bei sech an d’Stad 
ze kréien. Et huet sech awer mëttlerweil vill gedoen, an 
et ass vill ënnerholl ginn – och mat engem gewëssen 
Erfolleg. Iechternach ass eng Stad, déi wierklech a 
Beweegung ass, an ass an der leschter Zait emmer rëm 
positiv an der Press ernimmt.

Et lount sech op Iechternach ze goen, sief et fir 
anzekafen, eppes iessen oder drénken ze goen oder an 
den Trifolion eranzeluussen! Ech mengen d’Leit mussen 
erëm ëmdenken a méi lokal a regional konsumméieren. 
Sou ënnerstëtze mir eis Betriber a maachen eppes fir 
d’Ëmwelt.

Dir sidd Conseiller am Waldbëlleger Gemengerot a 
schafft an der Kulturkommissioun mat. Kënnt Dir déi 
Aufgaben an der Gemeng virun iwwerhuelen?

Natierlech ass dat ze vereinbaren, sou wéi dat och bei 
engem anere Beruff de Fall ass. Duerch déi regional, 
national an international Vernetzung, déi mäi Beruff elo 
bitt, kann dat eiser Gemeng méi wéi zeguttkommen. 
Et läit mir immens um Häerz duerch mäi berufflecht 
Engagement an och doriwwer eraus am Déngscht vun 
der Gemeng Waldbëlleg an hire Bierger ze sinn a mech 
fir eis schei Gemeng ze engageieren an se iwwert eis 
Gemeng eraus ze representéieren.

Interview: Marc Barthelemy 
Foto: Sven Becker

De Programm fir 2020/2021 gëtt den 
11. September publizéiert, op www.trifolion.lu

Hei sinn e puer Highlights:

Den 28. Februar 
2021 Lisa 
Simone.  
Foto: Edilson Boz

De 17. November 2020 
CARMINHO. 
Foto: Mariana Maltoni

De 24. Januar 2021 
Rotkäppchen vun der 
Musikbühne Mannheim. 
Foto: Musikbühne Mannheim

De 24. Oktober 2020 
Music Night mat Mad Fox. 
Foto: Thomas Beaujean

De 27. Februar 2021 
Reis Demuth Wiltgen.  
Foto: Marlene Soares



DE MËLLERDALL ODER  
 
D’LËTZEBUERGER SCHWÄIZ:  
 
ENG MAGESCH PLAZ …

The National Geographic Magazine schreift 1924 dat 
heiten iwwer LUXEMBOURG’S ‘’LITTLE SWITZERLAND’’: 

„The chief boast of the Luxembourgeois is that triangle 
of country between Echternach and the Mullerthal, 
known as ‘’Little Switzerland’’. This tangle of forest and 
mountain stream, chaotic with Titanic rock formations, 
is no credit to Switzerland; but it is worthy to stand on 
its own merits as a magic land of trolls, where one may 
wander in delight for hours and days only disturbed 
when encountering the film tabs, cigarette cartons, 
eggshells, …“

Dat hei ass just e klengen Auszuch aus engem wonnerbaren 
Artikel, deen den Auteur Maynard Owen Williams fir de 
Magasinn vun der National Geographic Society iwwert eise 
Grand Duché geschriwwen huet. Hie beschreift eist Land 
als „[a] Miniature Democratic State of Many Charms Against 
a Feudal Background“. Hien erzielt iwwer d’Gebräicher an 
de Lëtzebuerger Charakter, mee ass virun allem vun eiser 
wonnerschéiner Natur begeeschtert.

An dat ass och nach haut esou: Eis Bëscher a Flëss si wichteg 
Plazen, di mer ëmmer rëm opsichen, fir eis ze erhuelen. Mir 
am Mëllerdall hunn se quasi hei virun der Dier a kënnen se 
all Dag genéissen: roueg, ouni Mask an ouni Covid-Stress.

Et gëllt natierlech, di Plazen sou ze hannerloosse wéi 
mer se fannen. Dat ass leider net ëmmer de Fall. Vläicht 
kéinte flott gemoolte Schëlder d’Leit drop hiweisen, 
näischt aus dem Auto oder op d’Weeër ze geheien? Oder 
Animateure kéinten e bëssen Informatiounsaarbecht op 
de Campinger maachen? Kéinten d’Gemengen eventuell 
méi Drecksbacke bereetstellen?

Ma wéi mer aus dem Auszuch vun 1924 gesinn, sinn et 
ëmmer schonns Dreckspittere ginn – och viru bal 100 Joer.

Op sengem Tour duerch Lëtzebuerg war den Auteur vun 
der Grande-Duchesse Charlotte an hirem Mann ganz 
häerzlech am Schlass zu Colmar-Bierg empfaange ginn. Si 
waren allen zwee Membere vun der National Geographic 
Society, an de Prënz Felix sot, den National Geographic 
wär de beschte Magaséng, deen hie jee gelies hätt.

Fotoen an Text: Isabelle Oberlé 
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LIEWEN AN DER GEMENG // VIE RURALE

DE CIGALON ASS ERËM OP! 

De Cigalon am Mëllerdall ass zënter dem Deconfinement erëm op, mee d’Rita 
Stoque seet awer, datt eng gewëssen Onsécherheet besteet: Kënnen se weider 
opbleiwen? 

Mëtt Mäerz, eng Woch nodeem si no bal zwee Joer laangen Aarbechten (duerch 
dat schlëmmt Onwieder vum 1. Juni 2018) endlech erëm konnten den Hotel/
Restaurant opmaachen, huet de Covid-19 zougeschloen. De  Chômage  vum 
Personal gëtt wuel vum Staat bezuelt, mee d’Chargë gi vum Employeur gedroen, 
an dat ass hefteg, wa keen Akommes erakënnt. 

Mee d’Stoque-Famill ass gudder Déng; d’Leit kommen an dee wonnerschéin nei 
gemaachte Restaurant a genéissen di gutt mediterran Kichen. En plus ginn d’Rita 
an de Philippe net nëmme vun hiren zwee Jongen ënnerstëtzt, mee och vun 
hiren treie Volontairen, di aus dem ganze Land ëmmer erëm hëllefe kommen.

Et ass eng gemittlech  Atmosphär am Cigalon, et ass alles nei, an awer ass 
de Changement net ze grouss. D’Ariichtung ass klassesch a modern zugläich. 
De Bar ass en Entworf vum Fabien, dem jéngste vun de Stoque-Jongen. D’Still, 
d’Dëscheldicher, d’Riddoe sinn an dezente Grotéin gehalen. Et si Käerzen op 
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den Dëscher oder kleng Luuchten, wou den Design vum Schierm mat deem 
vun der Menüskaart  ofgestëmmt ass. Holze Biedem,  souwéi deen een oder 
anere schéinen Holzmiwwel ginn de Raim eng waarm Nott. En Anti-Stress-
Dekor, wéi d’Rita seet! 

An der Mëtt vum  Iesssall steet en einfachen hëlzenen Dësch: den Altor vum 
Paschtouer Bellwald, wéi hien an de 1970er-Joren d’Mass am Mëllerdall gehalen 
huet, an d’Rita säin éischte weibleche Massendénger war.

Trotz der viller Aarbecht hëlt de Chef sech Zäit, fir no sengem Gaart ze kucken 
a seng héichwäerteg Produiten an der Kichen ze gebrauchen: Tomaten, 
Gromperen, Bounen, Courgetten … an natierlech d’Kraider! 

D’50 Euro-Bonge vum Staat, déi jiddweree krut, sinn eng gutt Saach, och fir di 
lokal Leit: Si kënne bis bei de Cigalon spadséiert kommen, iessen, do schlofen 
an den nächsten Dag nees heem spadséieren. 

D’Rita denkt och iwwer eng Zwee-Nuecht Formel no – an iwwer Cocktailowender 
mat Lëtzebuerger Produiten. Affaire à suivre!

Fotoen a Reportage:  
Isabelle Oberlé



Travaux de jardinage :
Entretien du potager, de la 
pelouse débroussaillage,  
arrosage, taille des haies

Travaux de saison :
Nettoyage haute pression, ra-
massage des feuilles mortes, 
déblayage de la neige
Travaux de bricolage  :
petites réparations et petites  
rénovations
Autres travaux sur demande

Gartenarbeiten:
Pflegen des Gemüsegartens und 
des Rasens, freischneiden,  
gießen, Hecken schneiden

Saisonale Arbeiten:
Hochdruckreinigung, welke  
Blätter zusammenfegen,  
Schneeräumen
Instandsetzungsarbeiten:
kleine Reparaturen und Aus- 
besserungsarbeiten
Weitere Arbeiten auf Anfrage

Tarif TTC | inkl. MwSt: 14€ par heure et salarié | pro Stunde & Mitarbeiter 
   4€ par heure et machine | pro Stunde & Maschine

HEINZELMÄNNERCHER
Äre service de proximité

8, an der Laach | L-6550 Berdorf
mellerdall@cig.lu | mellerdall.cig.lu

Associatioun fir d’Erëm-Aféierung vun Demandeurs 
d’emploi an de Beruff an an d’Gesellschaft.

Déngschtleeschter vu klengen Aarbechte fir eeler Leit  
oder Hëllefsbedierfteger.

Offre | Angebot

Nous offrons : Wir bieten an:

Tél.: 28 80 80
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Gartenarbeiten:
Pflegen des Gemüsegartens und 
des Rasens, freischneiden,  
gießen, Hecken schneiden

Saisonale Arbeiten:
Hochdruckreinigung, welke  
Blätter zusammenfegen,  
Schneeräumen
Instandsetzungsarbeiten:
kleine Reparaturen und Aus- 
besserungsarbeiten
Weitere Arbeiten auf Anfrage

Tarif TTC | inkl. MwSt: 14€ par heure et salarié | pro Stunde & Mitarbeiter 
   4€ par heure et machine | pro Stunde & Maschine

HEINZELMÄNNERCHER
Äre service de proximité

8, an der Laach | L-6550 Berdorf
mellerdall@cig.lu | mellerdall.cig.lu

Associatioun fir d’Erëm-Aféierung vun Demandeurs 
d’emploi an de Beruff an an d’Gesellschaft.

Déngschtleeschter vu klengen Aarbechte fir eeler Leit  
oder Hëllefsbedierfteger.

Offre | Angebot

Nous offrons : Wir bieten an:

Tél.: 28 80 80
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D’HEINZELMÄNNERCHER AUS DEM MËLLERDALL
 
 
De Centre d’initiative et de gestion régional (CIGR) 
Mëllerdall ass eng ASBL, déi 2011 vun de Gemenge 
Bäertref, Beefort an Noumer gegrënnt gouf. E Joer méi 
spéit koume Fiels, Iechternach, Konsdref, Rouspert a 
Mompech – haut eng Gemeng – a Waldbëlleg derbäi.

De CIGR Mëllerdall këmmert sech ënnert anerem drëm, 
Persounen ouni Aarbecht eng Beschäftegung ze ginn an se 
domadder erëm op dem Aarbechtsmaart ze integréieren. 
Dofir gi verschidden Aktivitéiten organiséiert, wéi zum 
Beispill de Rent a Bike a speziell de Service de proximité, 
och Heinzelmännercher genannt. Dee Service hëlleft 
eelere Mënschen bei der Aarbecht am a ronderëm d‘Haus. 
Den Detail steet um Flyer hei derbäi.

Heinzelmännercher kommen eigentlech aus Köln, aus der Alstad a vum Chrëschtmaart. Schonns am 18. Joerhonnert 
ass do vun hinne rieds gaangen, datt si den Handwierksleit nuets bei der Aarbecht gehollef hunn. Mee et huet een se 
ni ze gesi kritt, an natierlech huet sech eng fuerwëtzeg Damm fonnt, déi si onbedéngt zu Gesiicht wollt kréien. Mee dat 
ass gehéiereg schif gaang, wéi dat den August Kopisch 1836 a sengem bekannte Gedicht iwwer d‘Heinzelmännercher 
zu Köln verzielt:

Domat waren se definitiv fort an et war eriwwer mat der gudder Hëllef. Déi Kölner hunn hiren Heinzelmännercher en 
Denkmal gesat, den Heinzelmännchen-Brunnen gouf 1899 vum Cölner Verschönerungsverein gestëft. E steet Am Hof net 
wäit vum Doum.

Mir kënnen eis natierlech iwwert eis Mëllerdaller Heinzelmännercher freeën.

Text a Foto: Marc Barthelemy

Wie war zu Köln es doch vordem 
Mit Heinzelmännchen so bequem! 
Denn, war man faul, man legte sich 
Hin auf die Bank und pflegte sich: 
Da kamen bei Nacht, 
Ehe man’s gedacht, 
Die Männlein und schwärmten 
Und klappten und lärmten, 
Und rupften 
Und zupften, 
Und hüpften und trabten 
Und putzten und schabten ... 
Und eh ein Faulpelz noch erwacht, ... 
War all sein Tagewerk ... bereits gemacht!
[…]

Neugierig war des Schneiders Weib, 
Und macht sich diesen Zeitvertreib: 
Streut Erbsen hin die andre Nacht, 
Die Heinzelmännchen kommen sacht: 
Eins fähret nun aus, 
Schlägt hin im Haus, 
Die gleiten von Stufen 
Und plumpen in Kufen, 
Die fallen 
Mit Schallen, 
Die lärmen und schreien 
Und vermaledeien! 
Sie springt hinunter auf den Schall 
Mit Licht: husch husch husch husch! – verschwinden all!
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KLIMAPAKT AKTUELL !
 
Nachdem wir in der letzten Ausgabe des de FUUSS im Vorfeld des Re-Audits einen Überblick zum Stand der Gemeinde 
Waldbillig im Klimapakt gegeben hatten, wollen wir Ihnen natürlich jetzt das Endergebnis der Prüfung nicht vorenthalten.

Am 25. Mai 2020 war es der Gemeinde möglich unter Einhaltung der Corona-Vorgaben ein Re-Audit im Gemeinderatssaal 
abhalten zu können. Anwesende neben der Auditorin Nathalie Moreau waren die Bürgermeisterin Frau Henx-Greischer, 
Diplom-Ingenieur Filipe Soares, sowie der Klimaberater Thomas Rünnenburger. Nach vierstündiger Prüfung und Diskus-
sion zur  Bewertung des Maßnahmenkatalogs war es der Auditorin möglich eine endgültige Bewertung zu erstellen. Diese 
wurde nun auch durch MyEnergy bestätigt und ist somit spruchreif. Dementsprechend konnte die Gemeinde die bisheri-
ge Zertifizierung von über 50% halten und erzielte ein Ergebnis von 59,2%. Um eine genaue Verteilung der Maßnahmen 
zu veranschaulichen hier die aktuellen Diagramme:

Waldbillig Anhang zum eea-Bericht

11.08.2020 1

1 Auszug aus dem eea Management Tool - Entwurf
1.1 Anzahl mögliche und erreichte Punkte
Anzahl möglicher Punkte (gemeindespezifisches Potential) 405,0 Punkte
Für das Label European Energy Award notwendige Punkte (50%) 202,5 Punkte
Für das Label European Energy Award® Gold notwendige Punkte (75%) 303,8 Punkte
Anzahl effektive Punkte (Zielerreichungsgrad der Kommune) 239,8 Punkte 59,2 %

1.2 Stärken-Schwächen-Profil

Abbildung 1.1 : Spinnendiagramm Waldbillig

Abbildung 1.2 : Balkendiagramm Waldbillig
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Deutlich zu erkennen ist hier, dass gerade in den Bereichen Entwicklungsplanung, Raumordnung sowie Versorgung, 
Entsorgung noch Potenzial vorhanden ist. Sobald es die Situation bezüglich der Corona-Pandemie wieder zulässt, wird 
das Klimateam zusammenkommen um sich mit weiteren Maßnahmen zu beschäftigen. Thema wird dann sicherlich auch 
der zukünftige Klimapakt 2.0 sein. Im Zuge des Re-Audits wurde eine weitere Maßnahme besprochen: Das Erfassen von 
Indikatoren und quantifizierten Zielsetzungen im Leitbild der Gemeinde hierzu. Daher werden wir jährlich verschiedene 
Statistiken zu diesen Indikatoren veröffentlichen und Ihnen baldmöglichst ein überarbeitetes Leitbild mit Zielen zu diesen 
Statistiken präsentieren.

 
Bioabfall: Nutzung der Biotonne

Mobilität: Nutzung des Night Rider Angebots 2017-2019
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Mobilität: Unfallstatistik 2005-2018

Mobilität: Teilnehmer Tour du Duerf 2017-2019

Wasserverbrauch: Gesamtjahresverbrauch 2013-2019
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Wasserverbrauch: Pro-Kopf-Tagesverbrauch 2014-2019

 
Elektrizität: Vergleich Stromverbrauch – Stromproduktion 2013-2019

Elektrizität: Prozentualer Vergleich Stromverbrauch – Stromproduktion 2013-2019

In diesem Sinne:  
Keep it green.

Ihr Klimaberater 
Thomas Rünnenburger



78

 
Och dëst Joer a fir déi siwente Kéier huet sech d‘Gemeng Waldbëlleg fir den 
TOUR du DUERF 2020 ugemellt. An och dëst Joer gëllt: Ab elo ka jiddereen, 
deen an der Gemeng schafft/an d‘Schoul geet oder an engem Veräin ass 
sech umellen!

De 10. September ass et lassgaang! Hei de Link fir méi  Informatiounen  
www.tourduduerf.lu. 

Do kënnt Dir Iech nach ëmmer umellen, mat aneren en Team forméieren, 
an do schreift Dir och déi gefuere Kilometer an.

TOUS à BICYCLETTE, JUSqU’AU 30 SEPTEMBRE 2020 ! 
 
Pour la septième année consécutive, la campagne TOUR du DUERF est organisée à partir du 10 septembre 2020 par le 
Klima-Bündnis Lëtzebuerg et le Verkéiersverbond. 

L’objectif déclaré de la campagne est de sensibiliser les citoyens à l’utilisation quotidienne du vélo et de lui conférer 
un rôle plus important. En trois semaines, il s’agit de collecter autant de km parcourus à vélo que possible, que ce soit 
pendant les heures de travail ou de loisir, en équipe ou individuellement. 

Chaque participant encode via Internet www.tourduduerf.lu ses kilomètres parcourus. 

TOUR DU DUERF 2020, BIS DEN 30. SEPTEMBER
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KENG LINGETTEN AN D’TOILETTE!
 
De SIDEST  (Syndicat intercommunal de dépollution des 
eaux résiduaires de l’Est) mécht en Opruff, dommader 
opzehalen, fiicht Dichelcher, Lingetten, an d’Toilette ze 
puchen, well dat gravéierend Probleemer fir d’Kläranlage 
verursaacht.

De SIDEST ass den interkommunale Verband, deen zou- 
stänneg ass, fir d’Ofwaasser ze entsuergen an ze klären. 
En ass zoustänneg fir d’Gemeng Waldbëlleg a fir 24 aner 
Gemengen am Oste vu Lëtzebuerg.

Déi fiicht Dichelcher ginn dacks als harmlos duergestallt. 
Op de Verpackunge behaapten d’Produzenten, datt 
de Produit biologesch ofbaubar wier. Dat ass zwar net 
falsch, mee dat dauert awer Wochen oder Méint. A wann 
déi Dichelcher an d’Toilette gepucht ginn, da verstoppe 
si den Offloss. Dat ka scho bei jiddwerengem doheem 
passéieren an décke Misère maachen.

Mee nach méi schlëmm ass et, datt déi Dichelcher no an no 
d’Pompele verstoppen a beschiedegen, déi d’Ofwaasser 
an d’Kläranlage bréngen. Eng Partie vun den Dichelcher 
gi mat derduerch gepompelt a leien dann an de Basengen 
a verstoppen do d’Anlagen, fir d’Waasser ze klären. Dat 
muss also alles reegelméisseg gebotzt a gefléckt ginn. 
Déi vill Suen, déi dat kascht, mussen iwwer d’Taxen vu 
jiddwerengem bezuelt ginn.

Dofir den Opruff vum SIDEST a vun der Gemeng Wald- 
bëlleg: Pucht wgl. déi fiicht Dicher, Lingetten, net an 
d’Toilette!

Text: SIDEST, Iwwersetzung: Marc Barthelemy 
Fotoen: SIDEST
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HARESPELEN
 
Ronderëm eng Bier vun eisem Spaléierbam huet eng Harespelskolonie hiert Nascht gebaut. Et ass elo scho méi grouss 
wi e Medezinball (Foto ënnen).

Bei Natur an Ëmwelt krute mer gesot, datt di Näschter di fräi hänken, Harespelen hunn, di net an d’Haiser fléien. Am 
beschten ass et, se a Rou ze loossen an ongeféier 1,5 m Ofstand halen. Et soll keen Esseg an hirer Géigend stoen, well dat 
bedeit Gärung an domat Zocker fir si.

Mir gesinn dës Insekte vun Abrëll bis Ufank Oktober, mee se falen eis virun allem am Spéitsummer op.

,,…  adulte Wespen [finden] in der Natur nur noch wenig kohlehydrathaltige Säfte wie Nektar oder Honigtau zur 
Energiegewinnung. Bis Ende August/Anfang September müssen sie zudem die Larven der Jungköniginnen und Drohnen 
mit proteinreicher tierischer Kost versorgen, aber auch die Verfügbarkeit an Insekten in der Natur sinkt dann langsam. 
Ab dem Moment bieten unsere Kaffeetafeln und Grillteller hervorragende Nahrungsquellen, um diesen Ansprüchen 
dennoch gerecht zu werden – die lästige Wespenzeit beginnt.’’ (naturemwelt.lu)

Lästeg, jo, mee och nëtzlech, an dofir soll een, wann nëmme méiglech, d’Näschter net futti maachen. Mat de Beien a Mécken 
gehéieren d’Harespelen zu de wichtegste Bestëbser. Ouni dës Pollinateure hätte mer vill manner Uebst oder Geméis. 
Eis Liewensmëttelsécherheet hänkt also staark vun der Aarbecht vun dëse wäertvollen Insekten of. Ausserdeem hëllefen 

se eis, am Gaart d’Schädlingen a Schach ze halen, well 
d’Harespel-Larve gi mat Blatlais a Raupe gefiddert.

En Harespelennascht gëtt nëmmen eng Kéier benotzt. 
Si kommen also net méi op di selwecht Plaz zréck. 
D’Aarbechterinnen an di al Kinnigin stierwen am Hierscht. 
Di nei  Kinnigin  gëtt nach befrucht vun den Dronen, di 
dono och stierwen. D’Kinnigin iwwerwantert op enger 
anerer Plaz.

Natur an Ëmwelt réit, fir roueg ze  reagéieren, wann 
d’Harespelen ronderëm eis sinn. Et soll aus Glieser – net 
aus Dousen oder Fläschen – gedronk ginn, an d’Iesse soll 
dobaussen zougedeckt ginn.

Harespel-Hotline: 621 96 94 44
Text a Foto ënnen: Isabelle Oberlé 

Fotoen uewen: Susanne Hangarter
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RUNNEN
 
Eng Runn gëtt op Däitsch Hornisse genannt, op Franséisch frelon, am Laténgeschen Vespa crabro. Am Lëtzebuergesche 
ginn et direkt eng ganz Hickecht vun Nimm, ënnert aneren Droun, Vesper, Hujel, Husch, Tusch, Rosch, Rumm.

Et ass eng Zort Harespel, déi gréissten, déi et an Europa gëtt. Dofir sinn se ëmmer gefaart ginn, mee zu Onrecht, well se 
sinn net aggressiv a picke Mënsche ganz seelen. Mee et ass nawell net, fir sech op se ze sëtzen.

Runne gläichen Harespelen, sinn hanne giel mat schwaarze Flecken, an an der Mëtt sinn se schwaarz, ouni giel. Dat 
ënnerscheet se däitlech vun Insekten ewéi Hornisseschwäermer, déi per Mimikry probéieren, vun dem Schutz ze 
profitéieren, dee Runnen duerch hire Stachel hunn. Si liewen och ewéi Harespelen, also e Koup Aarbechterinne mat hirer 
Kinnigin an engem Nascht, a Bamhielen, heiansdo am Bueden oder och ewéi déi hei fotograféiert an enger Rolluedekëscht. 
Et kënnt vir, datt se d’Joer drop op der selwechter Plaz sinn, mee da bauen se sech en neit Nascht.

Runnen ernieren hir Larve mat Insekten a fänken dofir och Beien. Dofir sinn se bei de Beieleit ni gutt ugesi gewiescht. Fir 
sech selwer sichen se séisse Saaft vu Planzen an et gesäit een se, wann se Rëss an den Äscht vu Beem dofir méi grouss 
maachen, oder wann se un d’Uebst ginn. Op Bléien ernieren se sech kaum jeemools, mee si fléien awer dacks iwwer 
Blummen, fir Insekten ze fänken, déi sech do ophalen.

Runne gëtt et iwwerall an Europa an Asien, ausser do,  wou et ganz waarm ass. An Nordamerika sinn se ageschleeft ginn, 
schonns am 19. Joerhonnert. An eise Géigende waren se zäitweis seele ginn, well d’Leit hir Näschter zerstéiert hunn. 
Mëttlerweil si se geschützt an et fënnt een se erëm méi dacks.

Feinden hunn se kaum ausser de Mënschen. Et kënnt 
heiansdo vir, datt eng Schiermaus (Spitzmaus) an en Nascht 
geréit an et zerstéiert, mee dat kann och schif ausgoe fir dee 
Raiber. Och Vigel bäisse kaum jeemools méi ewéi eng Kéier an 
eng Runn.

Déi schéi grouss Insekte hunn also kaum Suergen, wa mir 
Mënschen se mat Rou loossen. An et gëtt keng Ursaach, dat 
net ze maachen.

 
 
 

Text a Fotoen op der Fënster: Marc Barthelemy 
Fotoen bei de Bieren: Karin Enser
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DE WÄISSE STUERK AN DE SCHWAARZE STUERK
 
Den 13. Juni huet sech e Wäisse Stuerk an de Wisen uewen um Freckeisen opgehalen a konnt do fotograféiert ginn. En 
huet warscheinlech just Paus do gemaach an no Fudder gesicht, Wierm, Insekten, Fräschen  

De Wäisse Stuerk, Weißstorch oder Klapperstorch, cigogne blanche, ass natierlech d’Mäerchendéier par excellence, well 
et ass jo gewosst, datt en d’Bebeeë bréngt. 

Dat schéint grousst Déier war zanter der Mëtt vum 19. Joerhonnert zu Lëtzebuerg ausgestuerwen. Eréischt 2013 ass fir 
d’éischt erëm gesi ginn, datt eng Koppel en Nascht gebaut a Jonker grouss gezillt huet. 

Et ass scho bemierkenswäert, datt de laang Zäit 
verschwonnene Wäisse Stuerk sech och bei eis erëm weist. 
Et ass just ze hoffen, datt elo net duerch oniwwerluechte 
Projeten d’Landschaft esou verännert gëtt, datt e méi 
séier nees verschwënnt, wéi en de Wee heihinner fonnt 
hat.

De Schwaarze Stuerk ass zanter Joere méi heefeg bei eis 
an der Géigend an et ass gewosst, datt et an de Bëscher 
bréit. En ass nach vill méi schei wéi säi wäisse Cousin an 
en hält sech meeschtens an de Bëscher op. Dofir ass et 
schwéier, eng Foto vun him ze maachen. Déi Biller hei 
derbäi sinn dann och aus engem Zoo.

De Schwaarze Stuerk, Schwarzstorch, cigogne noire, lieft 
a fiichte Bëscher. Zanter de 1970er-Joren si reegelméisseg 
Koppelen bei eis am Land, déi hir Näschter bauen a Jonker 
grouss zillen. Seng Ernierung gläicht där vum Wäisse 
Stuerk, a wéi dee verzitt en sech am Ufank vum Hierscht 
an Afrika.

Text a Fotoen: Marc Barthelemy 
Quell: Vögel Luxemburgs. Patric Lorgé, Ed. Melchior. 

natur&ëmwelt, 2015
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FROESPILL

 
Dës Kéier geet et ganz am Sënn vun eiser naturbewooster 

Gemeng drëm, d’Nimm vun e puer Déieren ze fannen, 

déi an eiser Gemeng fotograféiert gi sinn.

Dee Villchen souz um Terrain vun den Aeromodellisten 

an de Push huet e mat der Kamera erwëscht. Déi léif 

Spännchen war beim Damaris doheem. An et ass 

och d’Damaris, datt deem klenge grénge Spréngerlek 

begéint ass.

Wann Dir wësst, wéi déi Déiercher heeschen, da schreift 

eis et: fuuss@waldbillig.lu
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Foto: Myrna Koster
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WAT ASS LASS? // QUE FAIRE?

AGENDA
Wéinst dem Covid-19 si vill Aktivitéiten ofgesot an déi, 
déi et nach net sinn, déi sinn onsécher. Informéiert Iech 
op der Plaz oder op den Internetsitten. Dat zielt och fir 
d’Restauranten.

Bis den 30. September ass den TOUR du DUERF 2020. De 
10. September ass et lassgaang! Hei kënnt Dir Iech nach 
ëmmer umellen: www.tourduduerf.lu 

Vum 16. bis den 22. September ass Europäesch 
Mobilitéitswoch. De Programm zu Waldbëlleg ass 
bei Redaktiounsschluss nach net kloer, dofir kuckt op 
www.waldbillig.lu

Den FC OLYMPIA Chrëschtnech/Waldbëlleg plangt den 
18. Oktober e Wëldfest, de Wëldragoût oder d‘Paschtéit 
mussen am Viraus bestallt ginn. www.fcolympia.lu

Den 20. November ass Beaujolaisfest, mat engem 
grousse Kéisbuffet. www.fcolympia.lu

 
DE MOUNT VUM BONGERT
Sie sind e wichtegt Element vun der Regioun am Natur- & 
Geopark Mëllerdall. Déi sougenannt Streuobstwiesen, 
bei eis als Bongerten ëmmer schonns bekannt, prägen 
d’Landschaftsbild a sinn de Liewensraum fir vill Déieren 
a Planzen.

Den Natur- & Geopark Mëllerdall setzt sech an derfir, datt 
dës Biotopen erhale bleiwen. De ganze Mount Oktober 
iwwer soll de Liewensraum Bongert richteg gefeiert ginn, 
mat Aktivitéite fir Grousser a Klenger zu deem Theema.

De Programm vum Mount vum Bongert steet op 
www.naturpark-mellerdall.lu.

Foto: Natur- & Geopark Mëllerdall
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GEMENGEROT
D’Sëtzunge vum Gemengrot sinn ëffentlech. Si sinn am 
Hentgesbau am grousse Sall. Jiddweree ka kucken a 
lauschtere kommen. Allerdéngs kann et sinn, datt wéinst 
der Corona-Pandemie Restriktioune gëllen, datt ee sech 
muss umellen oder datt esouguer de Gemengerot per 
Viseokonferenz zesummekënnt.

Dofir an och fir ze wëssen, ob déi Datumer effektiv esou 
kënnen agehale ginn, kuckt op www.waldbillig.lu, ier Dir 
Iech deplacéiert. Do steet och den Ordre du jour.

Virgesi sinn déi heiten Terminer:

• Mëttwoch, 23. September, um 19:00
• Mëttwoch, 14. Oktober, um 19:00
• Donneschdeg, 29. November, um 18:00
• Donneschdeg, 17. Dezember, um 19:00

Foto: Damaris

Foto: Damaris
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RESTAURANTEN
De Restaurant an der Heringer Millen am Mëllerdall ass 
vu mëttwochs bis sonndes op. Et gëtt vun 12:00 bis 21:00 
ze iessen (sonndes bis 17:00). De Restaurant ass zou vum 
21. Dezember 2020 bis de 17. Januar 2021.

Telefon: 26 78 47 17.
http://heringermillen.lu 

De Restaurant Cascades am Mëllerdall ass op vun 11:30 
bis 21:00, all Dag ausser mëttwochs an donneschdes. 

Tel: 87 83 83
www.hotelcascades.lu 

De Restaurant um Chrëschtnecher Golf Aux fines herbes 
ass zou. 

De Restaurant Gudde Kascht zu Haler ass op donneschdes, 
freides a samsdes owes vun 18:30 u bis 21:00 fir déi lescht 
Commande, samsdes a sonndes mëttes vun 12:00 bis 
14:00. 

Telefon: 83 67 48. 
www.guddekascht.lu 

De Restaurant Cigalon am Mëllerdall ass op all Dag vun 
moies bis owes, ausser méindes an dënschdes. 

Telefon: 79 94 95. 
E-Mail: cigalon@pt.lu 
www.lecigalon.lu  

De Café Dina zu Waldbëlleg huet ausser donneschdes all 
Dag op. Méindes, dënschdes a mëttwochs vun 18:00 bis 
23:00, freides vun 18:00 bis 1:00, de Weekend vun 11:00 
bis 14:00 a vun 18:00 samschdes bis 1:00 a sonndes bis 
23:00. Iessen op Bestellung. 

Telefon: 621 31 83 69.
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als PDF online!

Foto: Myrna Koster
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